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Fredagen den 25 november

Kammaren sammanträdde kl. 14.00.

Justerades protokollet för den 18 in
nevarande månad.

Anmäldes och godkändes tredje lag
utskottets förslag till riksdagens skri
velse, nr 369, till Konungen i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition med för
slag till lag om rätt att undersöka och 
bearbeta fyndigheter av uranhaltigt mi
neral m. m. (uranlag), m. m.

Anmäldes och bordlädes Kungl. Maj:ts 
till kammaren överlämnade proposition 
nr 188, med förslag till lag angående 
ändrad lydelse av 2 § 11 :o) och 14:o) 
lagen den 26 maj 1909 (nr 38 s. 3) om 
Kungl. Maj:ts regeringsrätt.

Anmäldes och bordlädes
utrikesutskottets utlåtande nr 6, i an

ledning av Kungl. Maj:ts skrivelse till 
riksdagen med överlämnande av redo
görelse från Nordiska rådets svenska de
legation ;

konstitutionsutskottets utlåtanden: 
nr 25, i anledning av väckta motio

ner om utredning rörande handlägg
ningen av ekonomiska angelägenheter 
avseende kyrkliga ändamål; samt 

nr 26, i anledning av väckta motioner 
i fråga om införande i riksdagsstadgan 
av bestämmelser angående en riksda
gens personalnämnd;

statsutskottets utlåtanden: 
nr 176, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition med förslag om statlig ga
ranti för Aktiebolaget Atomenergis för
pliktelser enligt atomansvarighetslagen;

nr 177, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående ökning av det 
högsta belopp intill vilket staten må åta

ga sig betalningsansvar i form av stats- 
garanti för exportkredit;

nr 178, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående bidrag till För
enta Nationernas fond för Kongo;

nr 179, i anledning av väckta motio
ner om viss utredning beträffande an
slagen under första huvudtiteln;

nr 180, i anledning av väckta motio
ner om inskräkning av Svenska skiffer- 
oljeaktiebolagets verksamhet;

nr 181, i anledning av väckta motio
ner om en personlig laboratorsbefatt- 
ning i immunologi åt docenten Bertil 
Björklund;

nr 182, i anledning av väckta motio
ner angående utredning rörande de s. k. 
övnings- och yrkesämnenas ställning i 
merithänseende;

nr 183, i anledning av väckt motion 
om upphävande av viss tjänstgörings
skyldighet för professorerna vid tand- 
läkarhögskolorna;

nr 184, i anledning av väckta motio
ner om fördelning mellan olika huvud
män av kostnaderna för folkhögskolor 
m. fl. läroanstalter;

nr 185, i anledning av väckta motio
ner angående anslag till byggnadsarbe
ten vid vissa yrkesskolor;

nr 186, i anledning av väckta motio
ner angående undervisning om de 
mänskliga rättigheterna;

nr 187, i anledning av väckta motio
ner om skolornas kristendomsundervis- 
ning m. m.;

nr 188, i anledning av väckt motion 
om samarbete med Finland angående ut
byggnaden av högskolan i Umeå och 
universitetet i Uleåborg;

nr 189, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till riktlinjer för 
regionsjukvårdens utbyggnader, m. m., 
jämte i ämnet väckta motioner; samt 

190, i anledning av väckta motioner 
om utredning angående luftfartsverkets 
ställning in. in.;
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Interpellation ang. undersökningar till grund för beslut om anslag ur lotterimedels- 
fonden
bevillningutskottets betänkande!!: 
nr 79, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition med förslag till förordning 
med provisoriska bestämmelser om be
skattningen av aktiebolags och ekono
misk förenings inkomst i vissa fall jäm
te i ämnet väckta motioner; samt

nr 84, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till förordning 
angående beskattning av ränta å svenska 
statens sparobligationer;

första lagutskottets utlåtande nr 39, i 
anledning av dels Kungl. Maj:ts propo
sition med förslag till varumärkeslag 
in. m., dels ock i ämnet väckta motio
ner; ävensom

andra lagutskottets utlåtande nr 66, i 
anledning av väckt motion angående lag
stiftning om ökad insyn och verklig 
medbestämmanderätt för de anställda i 
statliga företag.

Interpellation ang. undersökningar till 
grund för beslut om anslag ur lotterime- 

delsfonden

Herr SVÄRD (h) erhöll på begäran 
ordet och yttrade:

Herr talman! Enligt hävdvunnen 
praxis, som av Kungl. Maj:t för riksda
gen redovisats utan att detta framkallat 
erinringar, fördelas s. k. lotterimedel 
genom beslut av Kungl. Maj:t. Beslut fat
tas på föredragning av chefen för han
delsdepartementet. Dessa föredragning
ar sker »i första hand på grundval av 
utredningar, som i vanlig ordning verk
ställts av vederbörande myndigheter».

Det synes oklart vad som avses med 
att de departementschefsförslag, som le
der till definitivt ståndpunktstagande, 
»i första hand» upprättats med stöd av 
i vederbörlig ordning gjorda, av ansva

riga myndigheter framlagda undersök
ningar. Men framför allt förefaller ak
tuella och starka skäl föreligga att an
hålla om en sammanfattande redogörelse 
för de krav, som uppställes på det 
grundmaterial med utgångspunkt i vil
ket föredragande departementschefen 
tar ställning och för vad som eventuellt 
plägar vidtagas i syfte att göra detta 
material så sakligt hållbart som möjligt. 
I all synnerhet måste det för riksdagen 
vara av intresse att få denna problem
ställning belyst för de fall, då ansök
ningar om »lotterimedel» avser nybygg
nader, ombyggnader eller reparationer 
av fastigheter, som står till förfogande 
för kulturella institutioner eller eljest för 
kulturella ändamål. Det finns enligt min 
uppfattning icke någon som helst anled
ning att heller i dessa sammanhang ef
tergiva de anspråk på kostnadsberäk
ningar och finansieringsplan, som borde 
vara en självklar förutsättning för att 
anslag beviljas.

Med stöd av det anförda anhåller jag 
om kammarens tillstånd att få till stats
rådet och chefen för handelsdeparte
mentet rikta följande fråga:

Vill herr statsrådet sammanfattande 
redogöra för de administrativa princi
per enligt vilka grundmaterialet för be
slut om tilldelning av anslag ur »lotteri- 
medelsfonden» åstadkommes?

På gjord proposition medgav kamma
ren, att ifrågavarande spörsmål finge 
framställas.

Justerades ett protokollsutdrag för 
denna dag, varefter kammarens samman
träde avslutades kl. 14.09.

In fidem
K.-G. Lindelöw
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Tisdagen den 29 november

Kammaren sammanträdde kl. 16.00.

Justerades protokollen för den 22 och 
den 23 innevarande månad.

Anmäldes och godkändes andra lagut
skottets förslag till riksdagens skrivelser 
till Konungen:

nr 370, i anledning av väckt motion 
om viss ändring i folkpensioneringsla
gen; och

nr 371, i anledning av väckta motio
ner om åtgärder mot mörkerolyckor i 
trafiken, in. in.

Upplästes en till kammaren inkommen 
ansökning, som jämte därvid fogat läkar
intyg var så lydande:

Till riksdagens första kammare
Med hänvisning till här bifogat läkar

intyg får jag härmed vördsamt anhålla 
om den ytterligare ledighet från riks- 
dagsarbetet, som framgår av intyget.

Göteborg den 25 november 1960
Gustaf Henry Hansson

Ledamoten av riksdagens första kam
mare Gustaf Henry Hansson har av un
dertecknad den 3 november å Sahl
grenska sjukhuset opererats för gallsten. 
I ett den 1 november daterat intyg an
gavs, att Hansson icke kunde deltaga i 
riksdagsarbete under november månad.

Vid undersökning denna dag har jag 
funnit, att Hansson icke är i stånd att 
återupptaga arbetet förrän efter den 4 
december, vilket härmed intygas.

Göteborg den 25 november 1960
Y. Edlund 

Docent
Den begärda ledigheten beviljades för 

den tid, det i åberopade läkarintyget 
omförmiilda hindret varade.

Ang. utredningen om den kommunala 
indelningen

Herr statsrådet och chefen för inri
kesdepartementet JOHANSSON, som till
kännagivit, att han hade för avsikt att 
vid detta sammanträde besvara herr Fer
dinand Nilssons interpellation angående 
utredningen om den kommunala indel
ningen, erhöll ordet och anförde:

Herr talman! Ledamoten av denna 
kammare herr Ferdinand Nilsson har 
frågat mig om jag är villig att för kam
maren lämna en redogörelse för de di
rektiv, de riktlinjer och eventuellt den 
målsättning som ligger till grund för den 
pågående utredningen om den kommu
nala indelningen samt om det kan för
väntas att utredningen kommer att för
utsättningslöst pröva, huruvida en mera 
genomgripande indelningsreform kan 
undvikas genom överförande av vissa 
primärkommunala uppgifter till annan 
huvudman.

Till svar härpå får jag anföra följande.
I ett interpellationssvar, som jag läm

nade i riksdagens andra kammare den 
11 december i fjol, redogjorde jag för 
uppläggningen av det av interpellanten 
åsyftade utredningsarbetet och de rikt
linjer som skulle ligga till grund för ar
betets bedrivande. Vad jag då yttrade 
äger alltjämt sin giltighet men jag skall 
gärna även inför denna kammare lämna 
en motsvarande redogörelse.

Med stöd av Kungl. Maj:ts bemyndi
gande har särskilda sakkunniga tillkal
lats för att inom inrikesdepartementet 
biträda vid beredning av vissa indel
ningsfrågor in. m. Bland de sakkunniga 
ingår representanter för berörda myn
digheter, kommunförbunden och de po
litiska partierna.

De sakkunniga har i uppdrag att an
skaffa och sammanställa material, som 
kan vara ägnat att belysa, huruvida eu 
revision av indelningen i borgerliga pri
märkommuner kan anses påkallad. Om
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Ang. utredningen om den kommunala indelningen
så befinnes vara fallet skall även rikt
linjer för en revision framläggas. Utred
ningsarbetet bedrives som nämnts inom 
departementet och några skriftliga di
rektiv har därför icke utfärdats.

Påbörjandet av detta utredningsarbete 
får ses mot bakgrunden av att i den all
männa debatten — bland annat från 
kommunalt håll —- alltmer börjat ifrå
gasättas, huruvida icke utvecklingen på 
det kommunala området medför pro
blem, som går utöver vad många av de 
nuvarande kommunerna på egen hand 
mäktar lösa. Det ökade antalet kommu
nalförbund kan tyda på att så är fallet. 
Vidare har under senare år kunnat mär
kas en tendens, att på frivillighetens väg 
genomförda sammanläggningar av kom
muner blir vanligare förekommande. Un
der åren 1956—1960 har på framställ
ning av vederbörande kommuner åtta 
beslut om sådana sammanläggningar 
meddelats av Kungl. Maj:t och enligt vad 
erfarits har diskussioner förts och ut
redningar påbörjats i åtskilliga andra 
kommuner.

En första uppgift för de sakkunniga 
har varit att närmare undersöka de upp
gifter, som inom olika förvaltningsom
råden åvilar eller enligt föreliggande 
förslag kan komma att åvila de borger
liga primärkommunerna. Undersökning
arna syftar till att klarlägga, hur upp
gifterna skall kunna ombesörjas på ett 
effektivt, ekonomiskt och ur andra syn
punkter lämpligt sätt. Av särskilt intresse 
är därvid, i vad mån dessa förutsättning
ar påverkas av kommunernas storlek och 
struktur. De viktigare förvaltningsområ
dena genomgås under medverkan av ex
pertis från vederbörande departement, 
centrala ämbetsverk, andra pågående ut
redningar samt kommunala och enskil
da organisationer. Undersökningarna i 
nämnda avseende är ännu icke helt slut
förda men redan nu torde de ge vid 
handen, att ett flertal kommunala för
valtningsuppgifter svårligen kan lösas 
på tillfredsställande sätt inom ramen för 
nuvarande organisation. Vissa av dessa 
uppgifter avser områden, som på grund 
av sin relativa betydelse för kommunal
förvaltningen torde få tillmätas stor

tyngd när det gäller att bedöma den 
kommunala organisationen. Såsom exem
pel kan nämnas undersvisningen på en- 
hetsskolans högstadium. En samman
ställning av preliminärt gjorda indel
ningar i högstadieområden visar, att en
dast ca 15 % av samtliga kommuner tor
de komma att lösa denna uppgift utan att 
deltaga i någon form av interkommunalt 
samarbete.

Med hänsyn till att väsentligt olika 
förutsättningar föreligger mellan kom
munerna i fråga om befolkningsutveck
ling, skatteunderlag, skattekraft och ut- 
debiteringssatser undersökes, huruvida 
olägenheterna av dessa förhållanden kan 
utgöra skäl för ändrad kommunal indel
ning. En av uppgifterna är därvid att 
överväga i vad mån sådana faktorer som 
kommunikationernas inriktning, nä
ringslivets och olika serviceanläggning
ars lokalisering m. m. kan påverka even
tuella riktlinjer för en ny kommunindel
ning.

För att få en bild av hur här ifrågava
rande spörsmål bedömes i kommunerna 
har genom kommunförbundens medver
kan gjorts en enkät till samtliga kommu
ner i riket. Svaren utvisar att ett rätt 
betydande antal kommuner icke står 
främmande för tanken på att frivilligt 
uppgå i större enheter.

En förutsättning under utredningsar
betet har varit att eventuellt erforderliga 
åtgärder skall genomföras på frivillig
hetens väg. Det torde emellertid ligga i 
kommunernas eget intresse att viss väg
ledning lämnas av statsmakterna. Avsik
ten är att förslag från de sakkunniga 
skall lämnas omkring årsskiftet 1960/61. 
För det fall att regeringen anser åtgär
der påkallade kommer länsstyrelserna 
att få i uppdrag att i intimt samarbete 
med bland annat kommunerna upprätta 
planer för samgående mellan kommu
ner i kommunblock. Dessa kommun
block skulle bli normerande för det in- 
terkommunala samarbetet och även för 
kommande kommunsammanläggningar. 
Med hänsyn till att kommunerna får fri
het att övergå till enhetsskolan fr. o. m. 
läsåret 1962/63 är det angeläget att pla
neringen för kommunblocken dessförin-
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Ang. utredningen om den kommunala indelningen
nan fortskridit så långt att anpassning 
därtill kan göras då enhetsskoleorganisa- 
tionen fastställes. Dessa planer bör där
för vara färdigställda före utgången av 
år 1961. Det skulle så ankomma på ve
derbörande kommuner att avgöra, huru
vida de för kommunblocket gemensam
ma uppgifterna skulle lösas genom in- 
terkommunal samverkan eller om tiden 
är mogen för sammanläggning av kom
munerna.

Vad så beträffar den andra frågan som 
berörs i interpellationen, nämligen hu
ruvida utredningen även kommer att 
förutsättningslöst pröva, om en mer ge
nomgripande indelningsreform kan und
vikas genom överförande av vissa pri
märkommunala uppgifter till annan hu
vudman, så vill jag endast framhålla, att 
en sådan prövning icke ligger inom ra
men för det här ifrågavarande arbetet.

Herr talman! Med det anförda anser 
jag mig ha besvarat interpellationen.

Herr NILSSON, FERDINAND, (ep):
Herr talman! Jag ber att till statsrådet 

och chefen för inrikesdepartementet få 
framföra mitt tack för det interpella
tionssvar som jag har erhållit. Det ger 
vissa ganska klara besked beträffande 
riktlinjerna. Det gäller kanske mindre 
beträffande målsättningen, men jag är 
ändock mycket tacksam för det svar 
jag har erhållit därför att jag anser att 
det är ytterst viktigt att denna fråga 
upptages till dryftande i riksdagssam- 
manliang.

Det har av statsrådet hänvisats till att 
ett svar på en liknande fråga gavs i and
ra kammaren i december 1959. Härtill 
vill jag, herr talman, erinra om att ut
redningen sedan dess har i icke ringa 
utsträckning bytt karaktär. Då var det 
fråga om en expertgrupp inom departe
mentet. I somras infogades ett numerärt 
ganska starkt parlamentariskt inslag i 
utredningen, och därmed har den, så
vitt jag kan finna, erhållit en helt annan 
ställning. Under sådana förhållanden 
framstår den omständigheten, att direk
tiv inte förefinns för utredningen, på ett 
mera i ögonen fallande sätt. Det är ju

vanligt att så är, då viktiga utredningar 
företages, och detta är enligt min upp
fattning en utredning som kan få myc
ket stora och betydelsefulla konsekven
ser, inte bara för de kommuner som 
berörs av den utan även för samhälls
utvecklingen i sin helhet.

Det har ju ifrågasatts vad jag menar 
med min fråga. Det står att läsa! Men 
mycket viktigare är enligt min uppfatt
ning vad statsrådet anser och avser i 
detta stycke. Förutvarande statsrådet 
Gustaf Andersson i Rasjön har också ut
tryckt sin tillfredsställelse över att frå
gan om ny kommunindelning genom in
terpellationen kommit inför riksdagen. 
»Därigenom», säger herr Andersson, 
»har saken i alla fall kommit att disku
teras inför rätt forum.»

Att det även på håll som står rege
ringen nära förelegat behov av informa
tion i ärendet, därpå tyder också det 
faktum, att sedan denna interpellation 
framfördes har statsrådsanföranden, cir
kulärledare av centralt ursprung och 
egna ledare i relativt stor omfattning va
rit synliga i den s. k. regeringspressen. 
Jag vill på intet vis göra gällande att 
det här föreligger något orsakssamman
hang — det vore ju förmätet. Men jag 
konstaterar att vid den tidpunkt då in
terpellationen väcktes fanns även på det 
hållet känslan av att det förelåg en brist 
på kännedom om vad som var på gång 
och att denna brist borde fyllas.

Expertgruppen i departementet satte 
i gång i november 1959, den parlamen
tariska överarbetningen började för få 
månader sedan och vid årsskiftet räk
nar statsrådet med att regeringen skall 
kunna ge startsignal åt kommunplane
ringen till länen, en planering som åt
minstone på en del håll redan tycks vara 
påbörjad. Om ytterligare ett år skall allt
så det frivilliga sammanslåendet sättas 
i gång.

Jämförelsen med hur det gick till för
ra gången ger ett märkligt intryck. Riks
dagen skrev och begärde en utredning. 
Några år därefter, det var 1943, tillsat
tes en parlamentarisk kommitté med or
dentligt angivna direktiv. Dess arbete 
var färdigt 1945, och år 1946 framlades
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Ang. utredningen om den kommunala indelningen
proposition i ärendet. På grundvalen av 
de principer som beslöts 1946 — och 
som väl fortfarande torde ha gällande 
kraft —- utarbetades en departements
promemoria, till vilken riksdagen i viss 
utsträckning tog ställning 1949, och efter 
ytterligare riksdagsförhandling trädde 
reformen i verklighet från ingången av 
år 1952.

I det svar vi i dag fått del av anför in
rikesministern, att en första uppgift för 
de sakkunniga varit att undersöka de 
uppgifter som inom olika förvaltnings
områden åvilar eller enligt föreliggande 
förslag kommer att åvila de borgerliga 
primärkommunerna. Man skulle kunna 
säga att det är fråga om belastningsprov. 
Undersökningen anges syfta till att klar
lägga hur uppgifterna skall kunna om
besörjas på ett effektivt, ekonomiskt och 
ur andra synpunkter lämpligt sätt. »Av 
särskilt intresse är därvid i vad mån 
dessa förutsättningar påverkas av kom
munernas storlek och struktur», heter 
det. —- Ja, det är otvivelaktigt av intres
se. I interpellationssvar — dock inte i 
det nu lämnade, utan i interpellations
svaret i andra kammaren 1959 — berör
de statsrådet hurusom utvecklingen se
dan 1952 ställt kommunerna inför nya 
och svårbemästrade problem. Såsom 
nyss berördes räknades också med fort
satt utveckling med flera eller åtminsto
ne växande uppgifter.

Kommunerna och utvecklingen, ja. 
»Tål du det, så tål du det» är ett aktions
program som ordspråksmässigt inte bru
kar slå väl ut. »Den gick sönder, sade 
flickan om glaskaraffinen.» På denna 
punkt vill jag till någon begrundan hän
visa till inrikesministerns slutord i in
terpellationssvaret. På min fråga, om 
utredningen kommer att förutsättnings
löst pröva, om en mera genomgripande 
indelningsreform kan undvikas genom 
överförande av vissa primärkommunala 
uppgifter till annan huvudman, ger 
statsrådet klart besked: en sådan pröv
ning ligger icke inom ramen för arbetet. 
Utredningen har således att utgå från 
att kommunernas uppgifter icke kan 
minskas, men väl ökas. Samtidigt får vi 
veta, att utredningen redan anser sig

vara på det klara med att ett flertal kom
munala förvaltningsuppgifter redan nu 
med svårighet kan lösas på ett tillfreds
ställande sätt. Denna tankegång innebär 
ovtivelaktigt ett visst hot mot ett stort 
antal kommuner.

Statsrådet berör något frågan om kom
munalförbund och vikten av kommunalt 
samarbete, men det är så att utredning
en syftar till en planering av kommun
bildningen över hela fältet — det fram
står som huvudsyftet — och det är där
för vi bör rikta uppmärksamheten på 
saken.

Hur stora kommuner syftar då utred
ningen till? I brist på direktiv får vi gå 
till inrikesministerns interpellationssvar 
i andra kammaren i december 1959. Han 
yttrade då: »För att intet missförstånd 
skall uppstå vill jag säga att någon rikt
punkt för den framtida storleksordning
en av kommunerna inte finns angiven i 
mitt svar. Jag har i svaret anfört, att 
man på skolorganisatoriskt håll har 
nämnt siffran 6 000 å 6 500 invånare. 
Bland det arbetsmaterial som den ex
pertgrupp jag nämnde har till sitt för
fogande finns ett i dagarna inkommet 
material från socialmyndigheterna, som 
från sina utgångspunkter uttalar, att man 
bör sikta på en storlek av lägst 10 000 
invånare för de framtida kommunerna.»

Jag avstår från att bedöma, i vad mån 
detta uttalande skapar någon klarhet. I 
vart fall ger det besked om vilka villkor 
skolbyråkrater och socialbyråkrater vill 
ge åt den kommunala folkliga självsty
relsen. Sedan beror väl det mesta på i 
vad mån våra socialdemokrater vill bac
ka upp exempelvis socialbyråkraternas 
krav. Innebörden av sådana kommun
bildningar i stället för mindre är förre 
och färre kommunalmän som verkligen 
handlägger frågor, och fler och fler 
tjänstemän i kommunerna.

Det har angivits att 85 procent av 
kommunerna inte kan på egen hand kla
ra enhetsskolans högstadium. Kommu
nernas verkliga makt på skolans områ
de är inte stor, sedan de nya rektorerna 
under hand meddelat vad inspektören 
tycker. Ingen kommun får besluta ens 
hur långt från vägen ett skolhus skall
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ligga, ingen kommun får bestämma vad 
den lärare skall heta, till vilken barnen 
obligatoriskt skall skickas. På andra 
områden är makten större — det gäller 
exempelvis skolmateriel och expenser 
och — det skall inte glömmas ■—- vem 
som skall ha hand om skolskjutsarna. 
Visst är vi intresserade av skolfrågorna 
och släpper dem inte gärna ifrån oss, 
men om man vill skära till kommuner
na i skollärarformat, om kommunens 
möjlighet att fortleva blir beroende av 
den av statsrådet angivna siffran, då 
frestas nog många att kasta ut skolinfly- 
tandet, så pass det är, åt vargarna.

Men, säger någon, här är det inte frå
ga om avgörande i samma omfattning 
som före 1952. Frågan är nu mindre 
omfattande, säger man. Jag befarar att 
den blir stor nog. Då var det fråga om 
tvång; nu är det inrikesministerns all
deles speciella kommunala frivilliglin
je som det gäller. Och för resten är det 
bråttom, det är ingen tid att resonera, 
bara att marschera.

Om den omtalade kommunala frivillig
heten säger en på området erfaren man 
som herr Andersson i Rasjön rent ut, 
att han inte ger så mycket för den. 
Han hänvisar till att staten har så 
många indirekta tvångsmedel att tillgå 
i form av statsbidragsvillkor och annat, 
att ett av myndigheterna framlagt för
slag till sammanföring av kommuner 
kan ha lika tvingande karaktär som ett 
lagstadgande.

Vi kan därtill lägga att staten kan 
pressa kommunerna också genom de 
uppgifter som den hänskjuter till dem 
i mer eller mindre tvingande form. Så 
har vi till sist ämbetsmannanitet på fäl
tet. Det har, ehuru verksamheten på 
detta område väl även för myndighete- 
nas del ännu närmast ligger på frivillig
området, berättats om luir det gick för 
en kommun som sade blankt nej till ett 
landshövdingförslag om sammanlägg
ning och bad att få vara i fred. Frå
gan kom igen omedelbart: Om man i 
alla fall måste sammanslås, vart ville 
man då gå? Den gången blev resulta
tet av fiskafänget klent nog, men hur 
många gånger kommer sådant pock att

framföras under hand och leda till re
sultat?

Riksdagen intog 1946 en principstånd
punkt och har ännu knappast ruckat på 
den. I denna principståndpunkt ingick 
någonting som nu tycks helt förbises, 
eftersom saken inte har spelat någon 
större roll i diskussionen hittills. Det är 
omtanken om en verklig kommunal 
självstyrelse under aktiv medverkan av 
förtroendemän. Ju större kommuner, 
desto mindre av folkligt inslag och des
to färre lekmän, som verkligen vet vad 
det gäller och kan handlägga ärendena.

Den folkliga självstyrelsen ute i byg
derna är den svenska folkfrihetens ur
sprung och alltfort en levande kraftkälla. 
Svensk riksdag hade icke varit vad den 
i dag är om den icke hämtat sin kraft ur 
och skolats till självverksamhet inom 
det kommunala livet. Låt mig säga att 
detta är en skolning, som i praktiskt 
arbete för det allmänna är mer värd 
än de socialpolitiska instituten eller 
universiteten. Sådana synpunkter läm
nades icke obeaktade av 1943 års utred
ning och icke heller i propositionen år 
1946. Med den aktualitet, som talet om 
upphovsmannarätten nu har, kan det 
väl inte heller anses olämpligt att erin
ra om den andel och det ansvar som 
även jag har i fråga om en motion väckt 
i båda kamrarna 1946. Däri yrkades att 
vid indelningsförändringar måtte efter
strävas indelning som icke motverkar 
en verklig kommunal självstyrelse men 
bevarar lekmannainslaget i kommunal
förvaltningen samt att i överensstäm
melse härmed kommunsammanslagning
ar icke tvångsgenomföres som nödvän
diggör att förvaltningen väsentligen 
handhaves genom kommunala tjänste
män.

I anledning av denna motion under
strök utskottet vad utredningskommit- 
tén och föredragande statsrådet i denna 
sak anfört. Utskottet framhöll att vid 
ifrågavarande sammanläggningar blev i 
regel de nybildade kommunerna icke av 
sådan storlek att förvaltningen under 
alla förhållanden kräver anställandet av 
kommunala tjänstemän.

Till detta må anmärkas, att en utveck-
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ling mot nya kommuner av den stor
leksordningen, som inrikesministern 
nämnt om, torde innebära att vårt kom
munala liv förändras i riktning mot ett 
alltmer dominerande tjänstemannasty
re. Det finns ingen anledning att på nå
got sätt söka förringa värdet av vad 
våra många kunniga och flitiga tjäns
temän uträttar i både stat och kom
muner. Men vår omsorg måste i dessa 
tider med vidgad samhällelig verksam
het gälla folkstyret, både som realitet 
i det praktiska arbetet och som skol
ning för medborgerlig verksamhet.

Det låter som en motsägelse men är 
dock ett faktum, att folkstyret sitter 
trångt i det demokratiska genombrottets 
Sverige. Statens uppgifter har vuxit 
som en följd av demokratiseringen. Där
med har de många tjänstemännen inom 
den statliga sektorn blivit ofrånkomli
ga. Med den omfattning varmed nya 
uppgifter tillskjutes landstingen erhål
ler också dessa en så omfattande verk
samhet, att lekmännens fasta grepp blir 
allt svårare att bevara däröver.

De halvkommunala organen på läns- 
planen, där tjänstemän utövar sin ex
pertis och även lägger sin röst vid be
slutens fattande, är inga demokratiska 
landvinningar. De regala pastoraten i 
ett begränsat fall kom bort, men tredje- 
gångstillsättningarna över hela fältet 
kom i stället. Det finns verkligen tungt 
vägande skäl att slå vakt om folkstyret 
sådant det lever kvar i de mindre kom
munerna. I de stora kommunerna blir 
det en sak för några få, som kan över
blicka läget där. I småkommunerna kan 
flera vara med och handlägga ärende
na. Där kan intresset gripa över det 
hela på ett annat sätt, där kan gemene 
man fortfarande hänga med. Låt oss ta 
vara på detta!

Det är utifrån sådana utgångspunk
ter som jag för min del menar att man 
nu måste uppmärksamma vad som nu 
håller på att ske. Effektivitet är dikta
turernas eller de mer eller mindre upp
lysta despoternas lösenord. Det finns 
också andra värden att bevaka, och jag 
vädjar till inrikesministern att ge även 
sådana synpunkter visst rum i sitt re
formprogram.

Herr statsrådet JOHANSSON:
Herr talman! Jag var självfallet in

tresserad av vad herr Ferdinand Nilsson 
bär skulle anföra. Han har tagit upp 
vissa långtgående principiella problem. 
Jag hade nog hoppats att han skulle ha 
haft en genomtänkt ståndpunkt och un
der alla omständigheter anvisat några 
andra vägar än dem som han anser att 
vi arbetar efter, och som han kritiserar. 
Jag har emellertid inte kunnat finna att 
herr Nilsson gett oss några uppslag. Vad 
vi hört är ett allmänt talesätt om att 
vi bör slå vakt om den kommunala själv
styrelsen, vilket även jag anser att vi 
skall göra.

Men, herr Ferdinand Nilsson, den 
kommunala självstyrelsen förutsätter ju 
ändå något. Man kan visserligen till nam
net ha kommunal självstyrelse i en liten 
kommun, men om denna kommunala 
självstyrelse inte har möjlighet att ver
ka, vad är den då värd? Jag vill här 
t. ex. erinra om den omdaning, som blir 
nödvändig på grund av utvecklingen i 
fråga om skolorganisationen i vårt land. 
Riksdagen har ju på förslag av vår för
re ecklesiastikminister Ivar Persson be
slutat en reform, som innebär, att läns- 
skolnämnden beslutar i fråga om skol
organisationen och distriktsindelningen. 
Dessa beslut träffas alltså genom myn
digheter. Den nya skolorganisationen är 
faktiskt utformad på sådant sätt att bara 
femton procent av kommunerna själva 
kan klara av de uppgifter som ålägges 
dem. I övrigt måste man lösa uppgifter
na genom att lägga samman flera kom
muner till skoldistrikt, alltså en tvångs- 
mässig sammanslagning. Var finns i det 
ögonblicket den kommunala självbe
stämmanderätten?

Det är på samma sätt inom en rad 
andra områden, och det beror i stor ut
sträckning på att många kommuner hål
ler på att avfolkas, att skatteunderlaget 
sjunker och deras förutsättningar att kla
ra viktiga kommunala uppgifter därmed 
efter hand blir allt mer kringskurna. På 
grund av att man inte längre har till
fredsställande ekonomiskt underlag finns 
i dessa kommuner helt enkelt inte det 
rätta sambandet mellan besluten och 
möjligheterna att effektuera dem.



Tisdagen den 29 november 1960 Nr 27 11

Ang. utredningen om den kommunala indelningen
Det är ändå detta samband, som kon

stituerar bestämmanderätten och som 
ger den kommunala självstyrelsen dess 
reella innehåll. Under 1930-talets och 
1910-talets diskussioner kom man fram 
till att den kommunala självbestämman
derätten blev illusorisk i en rad kom
muner, som hade ett alltför litet befolk
ningsunderlag. Vi hade då kommuner, 
där befolkningstalet i omkring 500 så
dana understeg 500 — ja, i någon kom
mun var siffran så låg som 78. Man 
tvingades då helt enkelt till samarbete 
genom kommunalförbund eller avtal av 
olika slag. Beslutanderätten lades i så
dana fall inte på de kommunala full- 
mäktigeorganen utan på ett överorgan 
utan beskattningsrätt. Men — jag åter
kommer till den saken — det är ändå 
sambandet mellan beskattningsrätten och 
rätten att besluta om olika åtgärder, som 
är det primära och som ytterst konsti
tuerar den kommunala självstyrelsen.

Man var alltså under 1940-talet och vid 
1950 års beslut överens om att den kom
munala självbestämmanderätten hade 
svårt att leva vidare i den dåvarande 
organisationsformen med 2 350 kommu
ner. Därför heslöt man att slå samman 
kommunerna, att förvandla de 2 350 till 
de 816.

Vad har då skett från 1952 och fram 
till nu? Ja, vad hade inträffat före refor
men? Jo, det stora flertalet kommuner 
hade ställts inför befolkningsomflytt
ning, vikande skatteunderlag och steg
rade anspråk på serviceområdet. Befolk
ningsomflyttningen har fortgått under 
1950-talet. Våra statistiska uppgifter vi
sar, att ungefärligen 80 procent av våra 
församlingar har fortsatt att minska sin 
befolkning, och såvitt vi kan bedöma ut
vecklingen under 1960-talet kommer den
na avtappning att fortgå till följd av 
strukturförändringar i vårt jordbruk; an
talet i jordbruket sysselsatta kommer att 
ytterligare minska som följd av rationa
liseringen. Därmed viker också skatte
underlaget i en rad av våra landsbygds
kommuner. Deras möjligheter att svara 
för de kommunala uppgifterna blir på 
samma sätt som under 1930- och 1940- 
talen, efter hand alltmer begränsade. Si

tuationen är i dag med andra ord exakt 
densamma som under hela 1940-talet.

Som jag tidigare anfört pågår en skol- 
organisatorisk förändring som innebär 
att kommuner sammanlägges i skoldi
strikt. Då ställs vi inför frågan: Kan man 
säga att de skoldistrikt, som nu organi
seras, är lämpliga enheter också när det 
gäller att svara för andra kommunala 
uppgifter? Och är det alldeles riktigt 
att endast de skolorganisatoriska syn
punkterna skall bli mer eller mindre 
avgörande för hur en ny indelning av 
kommunerna utkristalliseras? Det var 
inför dessa frågor som vi ansåg det nöd
vändigt att ta kontakt med kommunför- 
bunden, främst Landskommunernas för
bunds styrelse, och efterhöra huruvida 
man ändå inte ansåg det riktigt att nu 
ta upp till översyn även frågan om möj
ligheterna att klara övriga kommunala 
uppgifter. Vi ställde med ett ord sagt 
frågan, om det inte var nödvändigt att 
söka skapa klarhet om behovet av en ny 
kommunindelning. Och så småningom 
blev vi överens — inte alls genom på
tryckningar från vårt håll utan därför 
att alla ansåg frågan aktuell och ange
lägen; den hade ju redan under 1958 
och 1959 diskuterats framför allt i våra 
tidningar och tidskrifter.

Problemet gällde sedan närmast me
todiken för den önskade utredningen. 
Skulle man tillsätta en parlamentarisk 
utredning med långtgående direktiv att 
undersöka hela problemkomplexet? Re
sultatet kunde då bli att man stoppade 
upp de strävanden till frivillig samman
läggning som pågått sedan många år och 
varit aktuella i diskussionerna under 
1958 och 1959. Eller skulle den första ut
redningen verkställas av en expertgrupp 
som s. a. s. kartlade problematiken, var
efter representanter för partierna och 
för våra kommunala instanser skulle till
kallas? Ja, vi valde den senare vägen, 
under framhållande av att vi inte siktar 
till en kommunreform av samma art som 
den år 1950 beslutade, vilken trädde i 
tillämpning år 1952; i stället önskar vi 
skapa stimulans till frivillig samman
läggning, samtidigt som vi måste kunna 
ge kommunerna en viss service och väg-
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ledning i frågan hur denna samman
läggning lämpligen bör gestaltas. Detta 
var anledningen till att vi fann det nöd
vändigt att skriva beslutet om en utred
ning så, att experter och utredare kun
de tillkallas i den ordning som har skett.

Jag förmenar att underlaget för hela 
denna diskussion riktigt nog är den kom
munala självbestämmanderätten, vars 
värde vi alla skattar så utomordentligt 
högt. Men denna rätt måste ha ett reellt 
innehåll och förutsättningar att leva vi
dare. Därför måste kommunerna ha möj
ligheter att klara de stora uppgifter som 
dock är deras. Och det är vid dessa dis
kussioner man har kommit fram till den 
uppfattningen, att de viktiga kommunala 
funktionerna kräver ett större befolk
ningsunderlag och ett bättre ekonomiskt 
underlag än vi för närvarande har. Det
ta har också alldeles klart framgått av 
utredningsarbetet hittills, och det har 
heller inte bestritts i den allmänna dis
kussionen, så långt jag kunnat följa den. 
Jag tänker då på tidningsdebatten och 
diskussionerna i Landskommunernas för
bunds länsavdelningar och i andra sam
manhang.

Herr Ferdinand Nilsson har fört in en 
ny fråga i bilden som jag hade hoppats 
att han skulle något ytterligare beröra, 
nämligen det självfallet mycket viktiga 
spörsmålet huruvida man skulle kunna 
undvika en vidgning av kommungrän
serna genom att flytta över en del bety
delsefulla kommunala funktioner på and
ra organ. Jag kan väl föreställa mig, att 
han tänkt sig, att landstingen skulle kun
na överta vissa uppgifter. Det finns, om 
inte många, så ändock en del föresprå
kare för en sådan ordning, att exempel
vis skoluppgifterna flyttas över på lands
tingen.

Jag vill bara som min personliga upp
fattning i den frågan säga, att sjukvårds
uppgifterna är landstingens väsentligaste 
uppgifter, och dessa uppgifter har lands
tingen visat sig kunna klara på ett utom
ordentligt sätt. Vi har också den upp
fattningen, att ett enhetligt huvudmanna
skap för all sjukvård bör eftersträvas. 
Det har gjort att vi har en diskussion

i gång om huvudmannaskapet för pro
vinsialläkarväsendet och för mentalsjuk
vården, en diskussion som är inne i di
rekta förhandlingar mellan staten och 
landstingen och övriga berörda parter 
och där man inte minst från landstingens 
sida säger, att man måste gå fram med 
den största försiktighet för att inte på 
landstingen lägga så stora uppgifter, att 
man omöjliggör för dem att klara dem 
och att funktionera på det sätt, som 
landstingen hittills har visat sig kunna 
göra genom ett gott samarbete mellan 
förtroendemännen och tjänstemännen.

Att under sådana omständigheter even
tuellt lägga uppgifter av helt ny art och 
karaktär på landstingen skulle jag på det 
bestämdaste vilja varna för, och detta 
inte enbart för att tillgodose inrikesde
partementets önskemål om att kunna få 
till stånd det enhetliga huvudmannaska
pet för all sjukvård. Det är i och för sig 
inget departementsönskemål, utan det är 
ur sjukvårdsorganisatoriska synpunkter 
det mest ändamålsenliga och för de 
sjukvårdsbehövande mest lämpliga. Där
för skall man slå vakt om landstings
organisationen på det sättet att man inte 
pålägger den alltför mycket av andra 
uppgifter.

Då kommer frågan, om man skall bil
da ett slags nya kommuner, ungefärligen 
efter det uppslag som lämnades i social- 
vårdsbetänkandet under 1940-talet, där 
man ifrågasatte tillskapandet av speciel
la socialvårdskommuner för att klara 
socialvårdsuppgifterna enligt de bedöm
ningar, som man hade i början på 1940- 
talct. Om jag tar det nu mest aktuella 
problemet, skulle det i så fall innebära 
att man tillskapade speciella skolkom- 
muner. Men är det en rationell lösning 
att man i ett läge, där man finner afl 
en uppgift — och en väsentlig sådan — 
för kommunerna blir besvärande för en 
rad av de kommunala enheterna, tar 
ifrån dem denna uppgift för att flytta 
över den till något annat organ? Skulle 
man i samma ögonblick, som man kom
mer fram till — vilket man kan för
vänta —■ att många av våra mindre kom
muner får det besvärligt med social-
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vårdsuppgifterna, anse tiden vara mogen 
för att tillskapa speciella socialvårds- 
kommuner?

Ja, om man ville upphäva den kom
munala självbestämmanderätten eller 
undergräva för våra kommuner att sva
ra för sina uppgifter, så skulle det ske 
genom just en sådan metodik. Det är jag 
alldeles övertygad om att ingen av oss 
eftersträvar. Man måste ändå i detta 
sammanhang ta hänsyn till detta, och 
då kommer man väl närmast fram till 
att man måste söka överväga, vilken 
storleksordning som behövs för den pri
märkommunala enheten för att den skall 
kunna svara för de väsentliga kommuna
la uppgifterna. Det måste finnas befolk
ningsmässigt och ekonomiskt underlag. 
Det är den uppgiften vi har ställt oss 
inför och låtit våra utredare syssla med 
och som vi hoppas att de så småningom 
kommer med vissa förslag om.

Sedan blir naturligtvis frågan hur den
na sak skall föras vidare. Låt mig säga 
att vi har varit intresserade av att denna 
debatt liar förts offentligt, genom tid
ningspressen, genom överläggningar ute 
i landet och icke minst genom länsavdel
ningarna inom Landskommunernas för
bund. Så långt vi har möjligheter kom
mer vi att medverka i dessa diskussio
ner för att höra opinionen och självfal
let också ta intryck av den.

Det har inte på något sätt varit vår 
avsikt, att denna fråga inte skulle bli 
underställd riksdagen för att där disku
teras. Man kan välja olika former här
vidlag. Vi hälsade med tillfredsställelse 
interpellationen för att vi här i denna 
kammare skulle få tillfälle att redovisa 
vår uppfattning men också för att något 
höra om den allmänna uppfattningen be
träffande dessa spörsmål. När vi, såsom 
jag förmodar att vi kommer att göra, 
begär ett visst anslag för att fullfölja 
vårt utredningsarbete, blir det en fråga 
som självfallet underställes riksdagen, 
och i samband därmed blir det ju möj
ligheter att diskutera problematiken på 
nytt. Det är ju också möjligt att vi kom
iner att begära en uppmjukning eller 
ändring av den nuvarande indelnings- 
lagstiftningen för att underlätta den fri

villiga sammanläggningen, och även i 
det sammanhanget torde vi ha möjlig
heter att anmäla hur vi från regeringens 
sida ser på dessa frågor och därmed 
också underställa hela detta ärende riks
dagens prövning och hörande.

Jag vill bara säga såsom en komplet
tering till vad som har sagts i interpel
lationssvaret om tågordningen, att det 
ju ändå är väsentligt att man har klart 
för sig, att det är skolorganisationen och 
dess tidsbestämda ordning som i myc
ket hög grad har påverkat oss och som 
har gjort att vi gärna vill söka någon 
kommunikation med de data som gäller 
för den preliminära skolorganisationen. 
Vi bär också hos ecklesiastikdeparte
mentet framfört det önskemålet, att man 
innan de indelningsärenden, i vilka 
kommuner har besvärat sig, avgörs av 
Kungl. Maj:t, vilar på avgörandet för 
att i någon mån kunna få kommunika
tion i fråga om det pågående indel- 
ningsarbetet.

Det är många kommunalmän som har 
begärt att vi skulle försöka stoppa hela 
skoldistriktsindelningen i avvaktan på 
vårt arbete. Det har vi inte vågat oss 
på. Skolorganisationen ligger fast. Den 
skall genomföras enligt det program 
som riksdagen har bestämt sig för. Men 
det finns ingenting som hindrar att man 
söker nå en anpassning. Jag är medve
ten om att det också finns andra intres
senter i det här sammanhanget; pasto- 
ratsindelningen ocli en rad andra ange
lägenheter. Vi kan naturligtvis inte stop
pa allt som pågår, men vi söker göra en 
så smidig anpassning som över huvud 
taget är möjlig.

Det är alltså detta som har påverkat 
oss då det gäller skyndsamheten i det 
utredningsarbete som vi har satt i gång. 
Vi räknar med att det, som jag har sagt 
i interpellationssvaret, omkring årsskif
tet skall presenteras ett resultat från ex
pertgruppen och de särskilt tillkallade 
sakkunniga, så att man får ett underlag 
för länsstyrelserna att göra upp en 
»stomplan», som jag vill kalla den — 
»kommunblock» har man sagt ifrån de 
indelningssakkunniga. Det är alltså en 
preliminär indelning som länsstyrelser-
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na skall göra i samverkan med kommu
nerna. Det är en form av anvisningar 
för en lämplig indelning, och länssty
relserna kommer att söka stimulera kom
munerna till sammanläggning inom ra
men för de uppdragna gränserna. Det 
är inte fråga om att tvinga kommuner
na till en sammanläggning, utan det är 
kommunernas sak att avgöra frågan. I 
den mån de finner anledning till sam
verkan bör denna ske inom de uppdrag
na gränserna. Finner kommunerna an
ledning att samarbetet sker i form av 
sammanläggning till större enheter, är 
detta ur vår synpunkt tilltalande, vilket 
jag tror att det också är för många kom
muner. Det blir emellertid deras egen 
sak att avgöra detta.

Vi söker arbeta efter den frivillig
linjen, och hela vår uppläggning bygger 
på den. Jag kan därför inte riktigt för
stå herr Ferdinand Nilssons oro över 
tidsschemat, och jag vill bara ställa frå
gan: Anser herr Ferdinand Nilsson att 
det vore riktigt att inte ha gjort någon
ting alls, att låta skolorganisationen och 
den utveckling, som är förknippad där
med, passera som om vi inte hade vetat 
någonting? Vi söker ju klarlägga utveck
lingens gång så långt det är möjligt.

Låt mig sedan till sist, herr talman, 
bara säga något beträffande herr Fer
dinand Nilssons ängslan över att vi kan 
fä flera tjänstemän inom socialvården 
och på andra områden, vilket enligt herr 
Ferdinand Nilssons uppfattning innebär 
att vi undergräver den kommunala själv
bestämmanderätten. Jag har tidigare 
sagt att man i den skolorganisatoriska 
diskussionen har nämnt siffror på om
kring 6 500 och högre för skoldistrikten. 
Från deras sida som haft att pröva för
söksverksamheten på skolans område 
har det sagts att kommunernas befolk
ningsunderlag bör ligga omkring 10 000 
personer. Menar då herr Ferdinand 
Nilsson, att i städer med ett invånarantal 
över 10 000 den kommunala bestämman
derätten skulle vara obefintlig? Den 
kommunala självbestämmanderätten är 
en relativitet i sådana städer, och den 
har självfallet också förutsättningar att 
fortbestå i kommuner med ett högre

invånarantal än kommunerna har i dag. 
Vår gemensamma uppgift är att slå vakt 
om den kommunala självbestämmande
rätten, att se till att den får ett reellt 
underlag för att leva vidare, och det är 
därför vi har tagit upp de här frågorna 
för utredning.

Herr NILSSON, FERDINAND, (ep) 
kort genmäle:

Herr talman! Jag framförde tidigare 
mitt tack till inrikesministern för hans 
svar på interpellationen. Efter den yt
terligare framställning som vi har hört 
och som var så intressant, att den nära 
nog satte interpellationssvaret i skug
gan, är jag naturligtvis ännu tacksam
mare. Det var synnerligen intressant att 
höra dessa delvis mycket konkreta syn
punkter.

På en punkt tyckte jag att inrikesmi
nistern var en smula för artig mot min 
obetydlighet. Han sade sig ha väntat 
att jag skulle framlägga konkreta för
slag i den här föreliggande frågan. Min 
interpellation var ju åstadkommen för 
att få veta hans naturligtvis mycket in
tressantare synpnkter. Att ta upp tid 
med mina små funderingar är väl ändå 
att vårdslösa med tiden en liten smula, 
åtminstone denna gång. Jag måste säga, 
herr talman, att de synpunkter inrikes
ministern har framfört är så betydelse
fulla, att de väl tål att begrundas av oss 
alla, och jag för min del skall funde
ra över dem så gott jag kan.

På några punkter kan jag redan nu 
göra ett par små erinringar. Jag har ju 
velat göra en jämförelse mellan det sätt 
på vilket denna fråga nu behandlats och 
det sätt på vilket den behandlades före 
1952 års reform. Jag har gjort det, där
för att jag anser, att det skede som vi nu 
är inne i är minst lika betydelsefullt, 
eftersom det denna gång gäller mest allt 
som är kvar av kommunal självförvalt
ning. Inrikesministern har talat om 
kommunal självstyrelse i stora kom
muner. Om han menar, att jag skulle 
tro att t. ex. de myndige kommunalmän
nen i Stockholms stad inte skulle ha en 
självstyrelse, som är stor och omfattan-
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de, så vill jag för min del säga att i så 
fall bär han missförstått mig. Däremot 
vill jag säga, att stockholmarnas själv
förvaltning är begränsad till en mycket 
ringa promille av invånarna. När det 
talas om önskvärdheten av att social
vården flyttas över till de stora sam
manhangen vill jag beröra en del stor- 
stadsföreteelser inom socialvården. Jag 
vill försäkra inrikesministern, att den 
verksamheten skulle aldrig kunna flo
rera på det sätt, som förekommit i vissa 
storstäder, i en liten kommun, där vi 
känner varann, har reda på varann och 
ser efter hur de kommunala pengarna 
används.

Jag trodde det befogat att påstå, att 
man kan tänka sig att landstingen skul
le kunna komma i fråga för andra upp
gifter än dem de nu har. Att jag dock 
blivit tveksam på den punkten -—■ och 
mer tveksam nu än jag var när jag fram
ställde interpellationen -— beror på att 
man vill välsigna oss i landstingen med 
så väldigt många uppgifter och samti
digt med dem förknippar utsikten till 
statsbidrag. Det är dock så, att de löf
ten, som tidigare givits och som varit 
ganska omfattande, inte alltid har blivit 
till realiteter.

Herr SVENINGSSON (h):
Herr talman! Endast några få ord.
Jag skall för min del inte på något 

sätt rikta någon kritik mot herr stats
rådet och chefen för inrikesdeparte
mentet för vad han har uttalat i denna 
debatt eller för vad han bär uträttat i 
denna fråga. Även jag skulle kunna kos
ta på mig att säga några vackra ord om 
kommunal folkstyrelse och självstyrel
se, men jag tyckte att herr Ferdinand 
Nilsson var så ödmjuk i sitt senaste an
förande att jag kan avstå även från den 
saken.

För min del känner jag mig rätt till
fredsställd med vad statsrådet Johans
son liar uträttat i denna fråga. Det är 
värdefullt att man här går fram på fri
villighetens linje. Jag vill emellertid 
framhålla att detta är en stor fråga, en 
fråga som kommer att vålla mycket be

kymmer ute i kommunerna. Det kom
mer att föras många debatter i de kom
munala församlingarna och i större 
sammanhang under år 1961. Jag är väl 
medveten om att det är önskvärt med 
större kommnala enheter, men man bör 
kanske som enskild riksdagsman vara 
litet försiktig när det gäller att uttala 
sig om var minimigränsen skall dras. 
Den saken får statsrådet Johansson och 
regeringen och de högre myndigheterna 
bestämma, så länge man arbetar efter 
frivillighetens principer.

En sak vill jag emellertid peka på. I 
riksdagen har många gånger påtalats 
att kommunerna investerar i alltför has
tig takt och alltför stor omfattning. Jag 
skall bara anföra ett litet exempel. Det 
har under senare tid inte bara byggts 
skolor här i landet i områden, där det 
i framtiden kommer att saknas skolbarn 
till den skola man byggt, utan man är 
nu också i färd med att bygga bostäder 
— kommunala bostäder, tror jag — i 
vilka folk framdeles inte vill bo. Sådant 
har förekommit i ett litet samhälle, som 
tyvärr ligger i min egen hembygd. Där 
fanns en familj, som ville att kommunen 
skulle bygga ett eget hem åt dem. Man 
byggde det där egna hemmet, men det 
fanns ingen annan tänkbar hyresgäst än 
denna familj, och hade den av någon 
anledning måst flytta från kommunen, 
så hade kommunen stått där utan hyres
gäst eller fått hyra ut det egna hemmet 
mot en mycket låg hyra. Jag har nog 
den uppfattningen att det här och var 
byggs kommunala bostäder vid vägskä
len ute i kommunerna, där folk fram
deles inte kommer att vilja bo.

I detta sammanhang skulle jag gärna 
vilka framställa en liten fråga till stats
rådet. För min del har jag inga större 
förhoppningar om att frivillighetens väg 
kommer att leda till något nämnvärt re
sultat när det gäller att få till stånd 
kommunsammanslagningar av någon 
avsevärd omfattning. Vi vet, hur stora 
bekymmer och besvärligheter som var 
förenade med den kommunindelning 
som kom till stånd i slutet av 1910-talet 
och början av 1950-talet. Om försöken 
att på frivillighetens väg åstadkomma
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kommunsammanslagningar nu kommer 
att misslyckas, hur kommer statsrådet 
då att ställa sig? Det är ju tänkbart att 
vederbörande ute i kommunerna inte 
frivilligt accepterar övergången till 
storkommuner.

Jag begär inte alls att statsrådet nu 
skall avslöja sina innersta tankar, men 
jag vore tacksam, om vi kunde få något 
litet reda på vad som kommer att in
träffa i storkommunfrågan åren 1962 
och 1963 om frivilliglinjen skulle kom
ma att innebära ett misslyckande. Jag 
tror att det vore värdefullt för frågans 
lösning, om vi fick ett besked därom.

Herr CARLSSON, ERIC, (ep):
Herr talman! Den fråga som här dis

kuteras — frågan om en ny kommun
indelning — har väckt både oro och för
väntningar ute i landet. Den har väckt 
oro över vad som är i görningen, oro 
över hur det blir med den egna kom
munens framtid. Andra åter hoppas en 
del. Man har kastat sina blickar på 
grannkommunerna, på deras kanske go
da ekonomi, på deras låga utdebitering. 
Det har sagts om denna nya kommunin
delning att den skall vara frivillig. Vad 
denna frivillighet innebär vet vi ganska 
litet om. Statsrådet talade i sitt inlägg 
om stimulans till sammanläggning. Vad 
det innebär får vi se så småningom.

Skälen för denna planeringsverksam
het för en ny kommunindelning är en- 
hetsskolans genomförande, sägs det. Jag 
måste bekänna, att jag är något förvå
nad över detta. Här har så sent som år 
1952 skett en genomgripande reform, 
som medförde att kommunernas antal 
minskades till cirka 1 000. Genomsnitts- 
storleken kom att ligga vid 7 200 invå
nare. Man hade också den gången en- 
hetsskolan i tankarna.

Den 21 december 1956 utfärdades en 
kungl. kungörelse om ny skolstyrelselag, 
vilken trädde i kraft den 1 juli 1958. Av
sikten var att lagen skulle gälla från den 
1 juli 1957, men på grund av att man 
hade svårigheter att få fram de omfat
tande författningsändringar som erford

rades, kunde den nya lagen träda i kraft 
först från den 1 juli 1958.

I skolstyrelselagen § 2 ägnas stort ut
rymme åt reglerna för interkommunal 
samverkan, vilken också förutsättes ske 
genom frivilliga överenskommelser. An
gående formerna för denna samverkan 
gick man, om jag inte är fel underrättad, 
ut ifrån de synpunkter som kommunal- 
förbundskommittén anförde i sitt betän
kande SOU 1956:19. Kommittén pekade 
där på att de möjligheter som står till 
buds är främst avtal eller kommunalför
bund.

Den 1 juli 1958 trädde som nämnts 
den nya skolstyrelselagen i kraft. Sam
tidigt fick vi en ny mellaninstans på 
skolans område genom att domkapitlens 
uppgifter på detta område överfördes 
till länsskolnämnderna. En av länsskol- 
näinndernas viktigaste uppgifter är att 
planlägga och medverka till enhetssko- 
lans genomförande ute i länen. Denna 
verksamhet har ju kommit i gång. I sam
arbete med skolöverstyrelsen har nu i 
länen gjorts en plan, som man arbetar 
efter. Planeringen har skett med hänsyn 
till hur man skall tillgodose skolans be
hov på alla orter i länen.

Här kommer nu inrikesdepartementet 
in i bilden och vill vara med. En ex
pertgrupp tillsättes, parlamentariker till
kallas och det upprättas stomplaner för 
en ny kommunindelning, som skall vara 
klara under år 1961. Medan detta sker 
får man lugna sig med skolplaneringen. 
Är det att undra på att kommunalmän
nen blir tveksamma och grips av oro, jag 
höll på att säga av panik, inför detta? 
Planer upprättas, indelningar diskuteras, 
nya lagar kommer, och nya signaleras. 
Man får en känsla av att allt flyter för 
närvarande på detta område. Det tar tid 
att växa in i en ny ordning — att lära 
sig nya lagar och tillämpningen av dessa 
lagar. Är det inte då anledning att ge 
kommunalmännen arbetsro, att inte av
bryta den planeringsverksamhet som på
går, att vänta med nymodigheter? Är det 
inte bättre att man får bygga ut vad 
man håller på med?

Det finns planer upprättade för en- 
hetsskolans högstadium. Arbetsmark-
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nadsstyrelsen gör också upp planer för 
ett antal län, bland annat mitt eget. Här 
kommer nu kommunindelningssakkun- 
niga, den delegation som arbetar på det
ta område, att göra nya stomplaner i 
samarbete med länsstyrelsen. Till detta 
kommer också pastoratsindelningen, som 
det funderas på för närvarande. Det är 
inte att undra på att man blir något 
tveksam och betänksam inför denna 
mångsidiga planering som sker. Man frå
gar sig: Hur kommer det att bli fram
över? När man diskuterar dessa stom
planer, som skall upprättas under med
verkan av länsstyrelserna, bär man sagt 
att till dessa nya områden skall hänföras 
de influensområden som finns för veder
börande ort. Det är väl en C-region som 
omfattas av dessa stomplaner.

Jag skulle vilja säga att det är ett 
ganska svävande begrepp, ty det är nog 
så att man kan ta ut större områden och 
nämna att andra orter är influensområ
den. Då kan man fråga sig: Blir det en 
riktig indelning, och behöver man gå 
så hårt fram?

Man kan inte schematisera på den här 
punkten. Det finns småkommuner, som 
har svårt att klara sig, men att gå där
ifrån till en kommunindelning, där man 
bygger på C-regioner, är att gå för långt, 
och detta har blivit utsatt för hårda an
grepp. Det har tagits upp en diskussion 
om kommunernas framtida möjligheter 
att klara de förelagda uppgifterna. I 
denna diskussion kommer ekonomien in 
i bilden. Många kommunalmän frågar 
sig i likhet med statsrådet: Hur blir 
framtiden för vår kommun? Utgifterna 
stiger fortare än skatteunderlaget ökar. 
De skatteunderlagsgraderade statsbidra
gen minskar med en övervältring av ut
gifter till stat från kommun som följd. 
Det sista nämnde statsrådet inte något 
om. Vi ser denna utveckling i form av 
höjda kommunalskatter, en stegring på 
drygt 2 kronor på något år.

Om ekonomien hade varit motivet föl
en planerad »frivillig» kommunsamman
slagning, då hade man kanske fiirstått 
det hela något bättre. Statsrådet nämnde 
om en enkät som man gjort bland kom
munerna och sade att många kommuner
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frivilligt uttalat sig för en sammanslag
ning. Detta har man gjort framför allt 
av ekonomiska skäl.

Nu blir ju inte två fattiga kommuner 
rikare genom en kommunsammanslag
ning — däremot blir det ju en viss skat
teutjämning, om rika och fattiga kom
muner sammanförs. Man brukar ofta 
och med fog -— och det har skett också 
i denna debatt — tala om värdet och be
tydelsen av den kommunala självstyrel
sen. Detta att människor engageras att 
arbeta för sin bygd och för sin kommun 
är ur demokratisk synpunkt betydelse
fullt. Det har skapat underlag för hela 
vårt parlamentariska väsen. Situationen 
är emellertid den, att ju större kommu
nerna blir, desto färre aktiva kommu
nalmän blir det. Det är också att be
akta, vi har all anledning att slå vakt 
om våra kommuner, om framtida möj
ligheter, inte minst på det ekonomiska 
området. Jag har ibland frågat mig om 
den arbets- och kostnadsfördelning som 
vi har mellan stat och kommun är den 
riktiga och om det kan vara rimligt att 
belasta kommunerna så som sker i dag. 
Statsrådet var i någon mån inne på ar
betsfördelningen, under det att inter- 
pellanten Nilsson tog upp frågan, om 
landstingen kunde kopplas in. Jag skul
le vilja ansluta mig till statsrådets upp
fattning och säga, att landstingen inte 
skall ha hand om exempelvis enhetssko- 
lans högstadium. Landstingen har så vä
sentliga uppgifter framför allt på sjuk
vårdens område att det räcker mer än 
väl till för dem. När vi i landstingen är 
tveksamma inför nya uppgifter är det 
därför att de belastar vår administra
tion, men även därför att vi har en 
känsla av att det blir kostnader, ibland 
ganska betungande, för landstingskom
munerna.

Eftersom jag nämnde ekonomien, vill 
jag säga, att rätts- och ordningsväsen 
väl är en statens angelägenhet. Ändå 
har kommunerna kostnader där. Det är 
tingshusbyggnadsskyldigheten, och vi 
betalar även till polisväsendet. Vi bär 
de kommunala bidragen till folkpen
sionskostnaderna. Det är eu dryg post 
i den kommunala budgeten. Det är inte
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ovanligt att kostnaderna ligger vid 1 
krona och 50 öre till 2 kronor per skat
tekrona. Denna siffra har ju tenderat att 
stiga som en följd av den urholkning av 
statsbidragen som skett. Detsamma är 
också förhållandet med skolmåltidsverk- 
samheten, där ju riksdagen både 1959 
och i år påmint Kungl. Maj:t om att 
man vill ha en annan tingens ordning. 
Och nog frågar sig mången kommunal
man, om innebörden av skolstyrelsela
gen verkligen var den, att kommunerna 
skulle ta på sig kostnader i form av elev
avgifter för skolor ovanför folkskolan. 
Vi kan inte finna att detta är primär
kommunernas uppgift, det måste vara 
en statens uppgift.

Jag skulle, herr talman, kunna fort
sätta denna uppräkning, men jag skall 
inte göra det. .lag vill bara erinra om 
att även när det gäller investeringsverk
samheten får kommunerna sitta emellan 
på olika sätt.

Riksdagen beslöt i höstas att införa 
en omsättningsskatt. Denna ökade kost
naderna för kommunerna. Många kom
munalmän har frågat sig, om det inte 
vore rimligt att kommunerna fick ersätt
ning för dessa kostnader också.

.Tåg skulle vilka säga ytterligare en 
sak. Med hänsyn till kommunernas an
strängda ekonomi, är det rent allmänt 
sett nödvändigt att staten stärker kom
munernas ekonomiska ställning. Det 
skulle ge kommunalmännen mera av till
försikt inför framtiden, till gagn för in
vånarna och till gagn för den kommu
nala självstyrelsen.

Statsrådet frågade, hur det är med 
den kommunala självstyrelsen. Det är 
många som ställt den frågan. Jag tror, 
att om man ser på kommunerna och den 
kommunala verksamheten inifrån, finner 
man, att den kommunala självstyrelsen 
i dag inte innebär bara administration. 
Det är också initiativtagande liksom 
förvaltande och verkställande uppgifter. 
Om man går igenom cn kommunal stat, 
finner man ofta en lång råd saker, som 
kommunerna tagit på sig, som de enligt 
lag inte är ålagda att göra. Det betraktar 
jag, herr talman, som ett utslag av att 
vi har en kommunal självstyrelse och

en kommunal verksamhet i dag som det 
är värt att slå vakt om.

Jag skulle till slut, herr talman, vilja 
säga till herr statsrådet, att det är en 
viktigare uppgift i dag att tillförsäkra 
kommunerna större ekonomiska möjlig
heter än att mer eller mindre frivilligt 
genomföra en ny kommunindelning.

Herr SUNDIN (ep):
Herr talman! Jag skall försöka in

skränka mig till några få minuter med 
tanke på det myckna talandet hittills 
och de många talare som jag tror kom
mer efter mig. Jag skall nöja mig med 
några konkreta frågor till statsrådet.

Allra först skulle jag vilja uttrycka 
mig så här: Jag tror inte att man skall 
dra upp en speciell mall för hur myc
ket folk en kommun skall omfatta i 
framtiden, om den skall bestå av 6 500 
eller — enligt det här nämnda högre 
alternativet — 10 000 invånare. Det som 
skall vara modellen är den rent geogra
fiska strukturen och kanske i ännu hög
re grad hur befolkningen fördelar sig 
på olika åldrar o. s. v.

Sedan skulle jag i övrigt i stort vilja 
säga följande. När man drar upp en 
mall, så blir det väl inte bättre i ekono
miskt avseende om man slår ihop fem 
fattiga kommuner, såsom blir fallet i 
min hembygd. Det blir väl ingenting an
nat, herr statsråd, än att fattigdomen 
kommunalt sett kanske kan bäras lätta
re, om den blir femfaldig, men i andra 
avseenden löser sammanslagningen inga 
som helst problem.

Det som man i dessa frågor väsent
ligen har gått förbi — den föregående 
talaren var dock något inne på saken — 
iir spörsmålen av ekonomisk karaktär. 
Då frågar jag följande: Är det riktigt, 
herr statsråd, att landsbygdskommuner
na -— de flesta med minskat skatteun
derlag — i fortsättningen skall belastas 
med de nuvarande kostnaderna för sko
lan, de nuvarande kostnaderna för åld
ringsvården o. s. v.? Dessa två delar är 
ju de väsentligaste nettoutgifter som kom
munerna har. Jag frågar, om det inte 
är realistiskt och om det inte är riktigt
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att man, innan man angriper kommun
sammanslagningen utifrån i första hand 
enhetsskolans räjong, försöker att skapa 
en ekonomisk rättvisa när det gäller 
fördelningen av skatterna mellan stat 
och kommun — något som til syvende 
og sidst även kommer att gälla den en
skilde individen.

Jag läste i går kväll i statistiken från 
1957 — den som jag tror är den senast 
tillgängliga på detta område — att net
toutgifterna för kommunerna i vad gäl
ler skolväsendet och åldringsvården för 
landskommunerna uppgick till inte 
mindre än 54 procent av kostnaderna, 
medan motsvarande siffra för städerna 
var 32 procent. Vi bör då komma ihåg 
att i städernas siffra också ingår kost
nader för realskolor och för gymnasier. 
Sedan har det med tanke på enhetssko- 
lan skett en förskjutning till betydligt 
större nackdel för kommunerna.

På grund härav uppkommer den se
naste frågeställningen, som jag här vill 
ta upp: Enligt uppgifter från landskom
munerna skatteutjämnar man för när
varande i vårt land genom särskilt skat- 
telindringsbidrag cirka 15 miljoner kro
nor. Om man med den utbyggnad som 
enhetsskolan har fått i dag skulle skat- 
teutjämna något så när rättvist, skulle 
det i dagens Sverige heliövas cirka 2 
miljarder kronor.

Jag frågar herr statsrådet, om han 
tror att man genom skatteutjämning kan 
uppnå denna rättvisa. Skulle det då, 
herr statsråd, inte vara riktigare att 
man radikalt ändrar tänkandet om vem 
som skall betala dessa kostnader, som 
är allmänna och som bör vara generellt 
lika för alla?

Herr JACOBSSON (fp):
Herr talman! Det är ju uppenbart, att 

just detta område, som rör den kommu
nala självstyrelsen och den kommunala 
självbestämmanderätten, gärna försätter 
oss kommunalmän i visst stämningslä
ge. Den långa debatt, som redan förts i 
denna fråga, är också ett vältaligt vitt
nesbörd om detta förhållande. Jag skall 
inte här lämna något bidrag till frågan

om den kommunala självstyrelsens vär
de i och för sig. Jag vill bara säga att 
de statliga och samhälleliga åtgärderna 
på olika områden, de åligganden som de 
statliga myndigheterna inte minst har 
påtvingat kommunerna i viss mån kon
stituerar den reella innebörden i begrep
pet kommunal självstyrelse.

Det är nog alldeles ostridigt, som ju 
herr statsrådet i sitt interpellationssvar 
framhållit, att den kommunala verksam
heten numera har fått en sådan omfatt
ning och en sådan innebörd att det i 
många fall kan vara svårt för mindre 
kommunala enheter att fullgöra de upp
gifter som denna kommunala verksam
het fordrar. Men jag har nog också en 
känsla av att när man nu aktualiserat 
frågan om en sammanslagning av kom
munala enheter, är detta i viss mån en, 
jag skulle nästan vilja säga nog så and
fådd iver att inför de ekonomiska och 
administrativa problem, som den aktu
ella skolsituationen skapar. Jag tror att 
det framför allt är dessa problem som 
har framtvingat denna diskussion och 
kanske i någon mån gett vidare aspek
ter iin vad som behöver vara fallet. Jag 
har nog en känsla av att de problem, 
som just sammanhänger med enhetssko
lans genomförande och de ekonomiska 
och administrativa spörsmål som i det 
sammanhanget måste lösas, till mycket 
väsentlig del kan lösas inom ramen för 
den nuvarande lagstiftningen utan att 
man egentligen behöver gå så mycket 
längre.

Det är väl kanske förklarligt, med den 
känslighet som på detta område finns 
inom kommunerna, att de initiativ, som 
här togs från inrikesministerns sida, har 
skapat en viss oro och undran över vad 
detta skulle kunna innebära. Jag kan inte 
se annat iin att herr statsrådets inter
pellationssvar och redogörelse i övrigt 
här i dag innebär en lugnande förkla
ring på detta område. Det har betonats 
upprepade gånger att det är meningen 
att de eventuellt erforderliga åtgärderna 
skall kunna genomföras på frivillighe
tens väg och att man över huvud taget 
inte siktar på några åtgärder som skall 
kunna innebära tvångsåliigganden för
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kommunerna att genomföra mer eller 
mindre genomgripande sammanslagning
ar. Jag vill med anledning av detta herr 
statsrådets uttalande bara uttrycka den 
förhoppningen, att de kommande utred
ningarna och den service, som man på 
detta område avser att tillhandahålla 
kommunerna, i den fortsatta diskussio
nen om dessa frågor — vare sig det sker 
från statsmakternas eller länsstyrelser
nas sida —• också skall ges en sådan 
form att begreppet frihet i detta fall i 
fortsättningen visar sig få en reell inne
börd.

Herr ANDERSSON, TORSTEN, (ep):
Herr talman! Det har väl hittills i de

batten och det har väl också tidigare 
framstått såsom klart, att man inte kan 
undvika en nyindelning av våra kommu
nala enheter. För många har det nog 
stått klart även på ett tidigt stadium ef
ter den förra reformen, att man då inte 
nådde det mål man egentligen syftade 
till. Och när vi i dag exempelvis ser 
sådana förhållanden som att ett land
skap som Dalsland varje år tappas på 
10 procent av sin befolkning och att vis
sa delar av Österlen — för att ta ett an
nat prov i högen — också lider av sam
ma problem — då har jag inte nämnt 
någon av de många andra bygderna här 
i vårt land som har stora svårigheter att 
brottas med — är det klart att vi måste 
allvarligt överväga, vilka konsekvenser 
en sådan utveckling redan har medfört 
och kommer att få i en framtid.

För mig har det alltid föresvävat som 
möjligt att man liksom skulle kunna tit
ta på hela Sverige på en gång. För flera 
år sedan var en av mina första önsk
ningar att man skulle kunna få företa 
eu allmän regionplanering över hela lan
det för att just kunna undersöka dessa 
frågor. Vilken utveckling går nu gles
bygderna mot? Vilken utveckling går 
tätorterna mot? Hur kommer det fram
tida samspelet mellan glesbygd och tätort 
att gestalta sig? Vad bör samhället göra 
för att göra det samspelet bättre och 
åstadkomma driftsenheter i samhället

som skulle kunna fungera på ett riktigt 
sätt?

Vi har hittills tydligen inte varit mog
na att ta upp detta problem. Detta har 
dock skett inom vissa lokala områden 
— jag vill peka på Örebro län, där den 
ärade ledamoten av denna kammare, 
herr Lindahl, lett ett regionplanearbete, 
som givit ett sådant resultat att jag tror 
att man där kan ta upp denna fråga till 
diskussion från mycket reella utgångs
punkter. Hemma i min egen länsdel har 
vi också sysslat med dylika arbeten •— 
jag tror att vi utan vidare kan säga att 
en kommunal nyindelningsreform där 
inte kommer att stöta på oöverstigliga 
svårigheter. Det är ju tvärtom så, att det 
här finns exempel på att man frivilligt 
gått samman till en större kommunal en
het; man har helt enkelt från reella ut
gångspunkter kommit fram till att en så
dan lösning är den enda möjliga för att 
klara upp sådana saker det här gäller.

Vad är det då som måste driva fram 
ett samgående, framför allt från avfolk- 
ningskommunernas sida? Det är detta att 
vi alla såsom medlemmar och medbor
gare i samhället har rätt att kräva en 
viss kommunal omvårdnad, en viss kom
munal standard. Vi måste klara upp den 
i betydande grad med egna resurser. Vi 
liar naturligtvis alla anledning att av 
statsmakterna kräva att de ger sitt stöd 
på olika sätt, men vi måste ändå i hu
vudsak lita till våra egna resurser. När 
vi inte blir tillräckligt många för att 
skapa dessa resurser och bära upp den
na standard, är det fråga om man inte 
har anledning att beklaga att man inte 
tog den möjlighet som här gavs.

Nu är jag nog ganska övertygad om 
att det hade varit psykologiskt riktigare 
att lägga denna utredning utanför de
partementet, ty det finns ju kommunal
män i vårt land, som enbart i medve
tandet om att utredningen har förlagts 
inom departementets hank och stör ser 
en föregiven strävan att diktera en re
form. Det faktum att parlamentariker 
knutits till utredningen förtar nog inte 
det intrycket. Det må nu förhålla sig 
hur som helst med detta, men låt mig 
uttala den förhoppningen, att det som
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herr statsrådet liar yttrat om frivillig- 
linjen verkligen måtte komma att till- 
lämpas.

Det är klart att man kan betrakta de 
stomplaner, som skall upprättas, med 
viss misstänksamhet, ty de innebär na
turligtvis i och för sig en viss form av 
påtryckning, som syftar till att kommu
nen bör formas efter vissa linjer. Men 
jag har en viss sympati för stomplaner- 
na, ty jag är rädd för att vissa perifert 
belägna kommuner med dåliga ekono
miska och personella resurser vid en 
kommunindelningsreform, som genomfö
res utan några principskisser, skulle 
komma att lämnas utanför och därmed 
råka i en situation, som vore totalt ir- 
reparabel. Vi som är kommunalmän, var 
och en i sin kommun, måste betänka, 
att det inte bara är våra kommuner som 
existerar, utan att det också existerar 
kommuner på andra sidan gränsen. Vi 
bör helst se till, att även dessa kom
muner ges möjlighet att fortsätta att 
existera. Jag skulle vilja fråga vad det 
tjänar till att driva en samhällelig loka- 
liseringspoltik, som syftar till att ute i 
bygderna ge sysselsättningsmöjligheter 
åt människorna i deras hemtrakt, om 
man inte samtidigt skapar förutsättning
ar för att det kommunala arbetet skall 
kunna fungera. I annat fall bär vi bara 
utfört ett halvt arbete.

Jag är mycket angelägen om att be
tona min aktning för den kommunala 
självstyrelsen. Som kommunalman sedan 
flera år har jag lärt mig vad den bety
der. Den kommunala självstyrelsen in
nebär faktiskt ett förtroende för den en
skilde svenske medborgaren, som knap
past har någon motsvarighet i hela den 
övriga världen. Det är av gammalt en 
svensk tillgång, som det finns anledning 
att vara mycket aktsam om. Jag delar 
därför herr statsrådets uppfattning, när 
han frågar sig vad en självstyrelse är 
värd i det långa loppet, om den inte kan 
fungera på grund av bristande resurser. 
Man måste därför enligt min mening va
ra aktiv på detta område och slå vakt 
om den kommunala självstyrelsen sådan 
den nu en gång är utformad.

Nu framhåller man, att ju större kom

munerna blir, desto större blir avståndet 
mellan dem som styr och ställer i kom
munen och folk i gemen. Det blir allt 
färre, som är aktivt verksamma i kom
munens beslutande och verkställande 
organ. Denna iakttagelse är naturligtvis 
riktig, och därför är det nog enligt min 
mening nödvändigt, att varje reform av 
det slag det här gäller kompletteras med 
ett upplysningsarbete, som syftar till att 
hos den enskilde förankra den aktning 
för den kommunala självstyrelsen, som 
just det kommunala arbetet i hög grad 
är ägnat att befrämja.

Vi har i min kommun försöksvis vid 
olika tillfällen inbjudit kommunens oli
ka medlemmar — det gäller här en li
ten kommun, men i större kommuner 
kan man ju göra en uppdelning — till 
sammankomster och har därvid låtit le
dande kommunalmän lämna informatio
ner om vad som har uträttats och var
för man har gjort det. Därefter har de 
närvarande fått yttra sig om de frågor 
som har berörts. Denna kontaktverk
samhet är av oerhört stort värde — na
turligtvis under förutsättning att det är 
praktiskt möjligt att bedriva den.

Enligt min mening är det nödvändigt 
att man beträder sådana vägar. Enbart 
kritik på den punkt det här gäller leder 
inte till något resultat. Kan vi inte på 
något sätt om inte helt hejda, så åtmins
tone minska avfolkningen av glesbygder
na, så kan det ifrågasättas, om vi med 
den reform, som nu förutses, över huvud 
taget har löst frågan för framtiden.

För mig framstår som ett ideal, att 
man med kommunen åstadkommer en 
näringsgeografisk enhet, i vilken med
borgarna är beroende av varandra för 
sin sysselsättning och utkomst. En mind
re eller medelstor tätort kan utgöra cent
rum, som tillsammans med omkringlig
gande uppland utgör en enhet. Med ut
gångspunkt härifrån kommer jag för 
min del fram till, herr statsråd, att det 
är olyckligt att i detta sammanhang dis
kutera invånarantalet i kommunerna. 
Invånarantalet måste bli det antal män
niskor, som nu eu gång för alla bygger 
ocli bor i dessa näringsgeografiska en
heter, som man vill bevara. Jag förstår
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till fullo, att man inte kan bortse från 
nödvändigheten av att ha ett visst be
folkningsunderlag, som kan ge det an
tal elever som krävs för att få en någor
lunda genomförd differentiering av lin
jerna inom enhetsskolans högstadium. 
Men det är olyckligt att applicera sam
ma begrepp på den kommunadministra
tiva indelningen. Det skulle vara myc
ket vunnet, om man på den punkten 
kunde återföra diskussionen till reella 
lokala utgångspunkter.

Jag tar alltså fasta på frivilligheten 
— att man inte vill dirigera kommun
sammanslagningen. Man bör då enligt 
min uppfattning i varje särskilt fall un
dersöka de lokala förutsättningarna 
och, samtidigt som man ser till att inga 
lokala enheter blir bortglömda, med led
ning av en stomplan åstadkommer så
dana enheter, som har den största möj
ligheten att existera.

Herr CARLSSON, GEORG, (ep):
Herr talman! Det har yttrats ganska 

mycket i denna fråga, som vi ännu inte 
har sett så mycket av. Det är ganska 
naturligt, att kommunalmännen i de 
olika kommunerna först ställer sig nå
got frågande. Vi var väl kanske ännu 
mer tveksamma, när den senaste refor
men genomfördes. Det fanns väl då gans
ka många kommuner, som tyckte att de 
kunde klara sig själva och sedan har 
försökt etablera en så god standard som 
möjligt.

Men vi kan väl i alla fall konstatera, 
att det finns oerhört många kommuner, 
vilkas befolkning har minskat starkt 
och som ur geografisk synpunkt är 
synnerligen illa belägna.

Jag skall inte gå in på skattefrågor 
eller andra detaljer, men jag tycker att 
man kan känna sig ganska tillfredsställd 
över att vi har en inrikesminister, som 
inte har lärt sig de kommunala frå
gorna vid sitt skrivbord i inrikesde
partementet i Stockholm utan som väl 
har tidigare deltagit i kommunalpoliti
ken ute i landsorten under ganska lång 
tid. Jag vill nu råda honom — utan att 
peka på några särskilda detaljer — att 
inte låta skrämma sig till att gå till

verket i alltför liten skala. Inte heller 
bör han låta frivilligheten gå så långt, 
att de allra sämst ställda kommunerna, 
som ingen vill ha, blir kvar och där
med råkar i ett ännu sämre läge än de 
för närvarande befinner sig i, utan han 
bör se till att man på länsplanet får 
diskutera frivilligheten så långt det är 
möjligt men sedan naturligtvis kommer 
fram till att de ytterområden, som de 
flesta nog ville bli av med, sammanföres 
med de naturliga tätorterna. Det vore 
också lyckligt, om de mest missbildade 
av de gamla kommunerna, som först fick 
följas åt men som sedan i viss mån har 
fått skiljas därför att de är alltför då
ligt belägna, nu fick tas upp till dis
kussion, så att man bland annat fick 
bättre vägförbindelser med tätorterna.

Jag tror alltså, att man inte bör vara 
rädd för att ta ett djärvt grepp med en 
gång, så att vi inte om fyra eller fem 
år på nytt måste genomföra en kommun
indelning. Det skulle inte vara så roligt.

Herr JONSSON (s):
Herr talman! Jag skall börja mitt kor

ta inlägg med att beröra ett psykolo
giskt problem. Vi människor är ju fun- 
tade så, att vi trivs bäst om vi får vara 
fredade från överraskningar. Om någon 
kommer och säger att det skall ske en 
förändring, kan vi bli oroade. Särskilt 
gäller detta om meddelandet kommer 
som en chock. Det kan då fastna så djupt 
att det kan bli svårt att resonera med 
vederbörande i fortsättningen.

På grund av något som jag skulle vilja 
kalla en olyckshändelse eller missupp
fattning har det bl. a. i Gävleborgs län 
i tidningarna presenterats en plan, som 
går ut på att tre å fyra kommuner med 
6 000—7 000 invånare skall slås ihop. 
Detta har väckt mycket stort bekymmer 
bland kommunalmännen. De frågar vad 
meningen är. De vet inte hur det skall 
ske — om det skall ske genom dekret 
eller om det skall få växa fram av sig 
självt. Nu vill jag, herr talman, säga 
att jag vet att varken inrikesdeparte
mentet eller utredningsmännen har nå
got med detta att göra; ansvaret ligger 
nog på ett annat håll.
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Jag har en viss erfarenhet av en sådan 

kommunsammanslagning som vi nu ta
lar om. För två år sedan gjorde vi en 
sammanslagning av en landsbygdskom
mun med drygt 11 000 invånare och en 
stad med 6 700 invånare. Det har visat sig 
att denna sammanslagning har skapat 
helt andra förutsättningar för oss då 
det gällt att göra investeringar för att 
utbygga socialvården och skolväsendet 
än vad vi tidigare haft. Vi har nu den 
nioåriga enhetsskolan genomförd sedan 
två år tillbaka.

Jag vill nämna en annan sak, som 
en del av oss var något pessimistiska 
om men som vi glädjande nog inte fick 
rätt i. Vi trodde nämligen att det skulle 
uppstå motsättningar inom den nya 
staden mellan den gamla landsbygden 
och den tidigare staden. Detta har inte 
skett, utan de båda kommunerna har 
smält ihop till en enhet. Vi känner oss 
alla representera staden, och det gäller 
även dem som bor i glesbygderna, och 
vi hjälps åt för att göra det bästa möj
liga.

Jag vill säga att vi bör vara så pass 
materialistiska att vi ser kommunbild
ningen såsom en fråga om att få ett 
lämpligt investeringsområde, tv det är 
fråga om att investera i skolor, att ut
bygga ålderdomshem och allt sådant. 
För att få dem något så när ordentliga 
och framför allt få en stabil grund att 
bygga på är det nödvändigt att få till 
stånd kommuner av en något så när 
hygglig storleksordning.

Jag vill instämma med herr Carlsson 
när han säger, att vi inte bör vara för 
rädda. År 1952 genomförde vi en kom
munindelning som passade just då, men 
vi gjorde den inte så som en kostym, 
som man kan växa i. Jag vill rekommen
dera statsrådet och utredningsmännen 
att verka för en kommunal reform som 
vi kan växa i, så att vi inte om ett par 
tre år kan säga att vi tog till för snävt. 
Vi måste väl ändå vara överens om att 
utvecklingen inte stannar med detta utan 
att det kommer att gå framåt undan för 
undan.

En annan sak som jag intresserar mig 
mycket för är hur vi på bästa sätt skall

kunna motverka avflyttningen från 
landsbygden. Varför flyttar människor
na från landsbygden? Jo, det är därför 
att servicen, anställningsförhållandena 
och mycket annat inte är tillfredsstäl
lande. Skall vi över huvud taget kunna 
bibehålla den uppväxande generationen 
på landsbygden, så måste den inte bara 
få sysselsättning; den måste få åtminsto
ne något av den service som ges i stä
derna och de större tätorterna. På det 
viset känner människorna trivsel.

I en tidning som behandlade dessa 
problem läste jag att alla kommuner, som 
inte inom sig har en något så när stor 
och kraftig tätort, i framtiden förr eller 
senare kommer att misslyckas därför 
att de inte kan ge den service och de 
anställningsförhållanden som behövs. De 
kan framför allt inte suga till sig nya 
industrier, hantverk och dylikt. Det blir 
ett helt annat förhållande, det har vi 
märkt i Bollnäs, när det skapas en stör
re församling, som kan ge service åt 
den som söker sig dit. På så sätt skapas 
möjligheter att bygga ut en tätort med 
ett omkringliggande uppland, varifrån 
människorna till och med kan åka ett 
par tre mil med bilen till sitt arbete i 
staden och även för att gå på något 
nöje, t. ex. en bio. Det är detta som här 
uttryckts med begreppet »näringsgeo- 
grafisk enhet». Vi skall ha en bärande 
geografisk enhet med en tätort liksom 
i mitten, som bildar den stomme, den 
grundplatta, omkring vilken man kan 
bygga ett stabilt uppland.

Jag tror, herr talman, alt vi får lov 
att från myndigheternas sida se till att 
småkommunerna, de kommuner som i 
längden inte orkar leva själva eller i 
varje fall inte kan ge medborgarna den 
service, som de begär, länkas in i större 
sammanhang så att de kan tillgodose det 
näringspolitiska och framför allt sam- 
hällsvårdande intresset på samma sätt 
som i de större kommunerna. Visserli
gen är jag glad över om detta kan ske 
på frivillighetens väg, men det är ett 
allmänt intresse alt se till att detta mål 
förverkligas. Det gladde mig att herr 
Carlsson hade samma uppfattning.



24 Nr 27 Tisdagen den 21) november 1960

Ang. utredningen om den kommunala indelningen
Herr statsrådet JOHANSSON:
Herr talman! Jag har kanske inte så 

mycket att tillägga. Det har varit en 
värdefull debatt och jag har haft all an
ledning att ta den såsom ett uttryck för 
en opinion framför allt ifrån kommu
nalmännen, en opinion som mycket 
överensstämmer med den som kommit 
till uttryck i de diskussioner som har 
förevarit ute i landet.

Det är emellertid en fråga, som man 
här har kantrat över en smula på och 
som ger anledning till en liten kommen
tar. Det är den ekonomiska. Det är klart, 
att i botten på hela denna debatt ligger 
de ekonomiska problemen. Om man i 
den lilla kommunen verkligen hade re
surser att svara för de kommunala upp
gifterna, så är det givet att man ganska 
väl skulle kunna komma över en del av 
de skoladministrativa problemen; där 
har man dock vissa andra bevekelse- 
grunder, nämligen att få tillräckligt un
derlag för skolan. Men en sak är jag 
ängslig för, och det är när man vill sä
ga, att denna problematik inte skulle fö
religga om vi kunde få kostnaderna be
talade i en annan ordning genom en om
fördelning mellan vad staten och kom
munerna skall betala. Man skulle med 
andra ord överlämna åt staten att beta
la kostnaderna för skolan, för en ännu 
större del av socialvården o. s. v. Men 
hur går det med den kommunala själv
bestämmanderätten, den som i sig skall 
innebära att det finns ett samband mel
lan kommunens beslut och finansiering
en, eftersom vi har en kommunal utde- 
biteringsrätt? Vi avlägsnar oss från det 
sambandet.

Jag erkänner självfallet, att en rad 
kommuner efter hand har fått sin eko
nomi alltmer försämrad på grund av be
folkningsomflyttningen, som kommer 
att fortgå. År 1930 bodde hälften av Sve
riges folk på landsbygden och hälften 
i städer och tätorter, år 1955 var för
delningen 70 procent i städer och tät
orter och 30 procent på landsbygden, 
och beräkningarna visar att 80 procent 
kommer att bo i städer och tätorter år 
1970 mot 20 procent på landsbygden —

därefter blir det möjligen en viss sta
bilitet.

Dessa siffror visar att en rad av våra 
landsbygdskommuner ännu inte har så 
att säga nått botten, utan avfolkningen 
kommer att fortsätta, och därmed kom
mer kommunerna att få svårare att ge 
invånarna en service som svarar mot 
den som städer och tätorter eller orter 
med industri och goda näringsförutsätt- 
ningar kan erbjuda.

Jag tror inte man kan göra mycket 
annat åt detta problem än att ta upp en 
diskussion om skatteutjämning, och en 
sådan diskussion pågår i skatteutred- 
ningarna. Det är möjligt att man kan 
komma längre, om man kan finna någon 
form för beskattning som skapar bättre 
balans mellan den statliga och den kom
munala sidan, eftersom vi då kan kom
ma till rätta med en del av problemen 
om vem som skall vara huvudman för 
olika uppgifter, men vi löser därmed 
inte det reella problem som vi nu står 
inför.

Man kan naturligtvis alltid diskutera 
näringsgeografiska och andra aspekter, 
och det ligger i utredningens natur att 
den grupp som skall planera för större 
kommuner tar största hänsyn till nä
ringsgeografiska omständigheter och ser 
till att kommunerna får ett mera till
fredsställande ekonomiskt underlag. Det
ta sker genom samverkan med arbets
marknadsstyrelsens lokaliseringsavdel- 
ning, och vi har till varje länsstyrelses 
förfogande ställt näringsexperter och 
ekonomiska experter som skall biträda 
i det här arbetet. Jag vill lugna herr 
Torsten Andersson med att säga, att detta 
är en fundamental förutsättning för ar
betet. Det betyder emellertid samtidigt 
att det i vissa områden, där det ekono
miska underlaget blir svagt, kan hända 
att kommunalmännen diskuterar sig fram 
till mycket stora kommunala enheter.

Det har sagts av herr Torsten Anders
son, som i övrigt är mycket positiv i 
den här frågan och vars uppfattning i 
stort överensstämmer med den som jag 
har presenterat, att utredningen kanske 
borde ha lagts utanför departementet.
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Ja, jag har redan tidigare diskuterat me
todiken för utredningsarbetet. Vårt ut
redningsarbete i allmänhet har traditio
ner som innebär att de stora utredning
arna arbetar med bestämda direktiv. Det 
är möjligt att man bör söka sig fram på 
andra vägar som innebär att man be
håller den goda kontakten med berörda 
parter men samtidigt ger utredningsar
betet en smidighet som en kommitté med 
relativt bestämda direktiv saknar. Inte 
minst departementschefen har varit in
tresserad av de här uppgifterna när vi 
har gripit oss an arbetet. Kontakterna 
med det tidigare kommunala arbetet 
under ett par årtionden och kontakterna 
med kommunförbunden har gjort att jag 
själv har funnit det vara av värde att 
hålla kontakt med utredningsarbetet och 
dess olika skiftningar. Man ställs stän
digt inför nya problem, och detta har 
gjort att vi valt den här vägen, som 
innebär god kontakt mellan departemen
tet och de utredande organen. Jag tror 
jag vågar försäkra, att ingen i utredning
en har sett detta som någon begränsning 
i rörelsefriheten eller arbetsmöjlighe
terna.

Jag behöver inte ytterligare under
stryka, att vår linje är frivilliglinjen. 
Här skall ges utrymme för kommunal
männen att ta initiativ, stimulerade där
till av det arbete som vi avser flytta 
över till länsstyrelserna med deras stör
de möjligheter till bedömning av situa
tionen i länen och deras kontakt med 
kommunalmännen själva.

Ilerr Sveningsson har ställt frågan, 
vad som skall ske om detta inte leder 
till något resultat. Det är en utomor
dentligt svår fråga. Det är ju kommu
nalmännen själva som ställs inför upp
giften att organisera skola, socialvård 
och annat. Det har sagts att de kan an
lita kommunalförbund eller utnyttja av- 
talsmöjligheterna, om de bedömer läget 
så att kommunerna behöver större un
derlag, men i så fall iir man tillbaka i 
samma problematik som fanns före 
1950-talet, då de nya kommunerna till
skapades just för att vi skulle komma 
ifrån kommunalförbund, avtal o. s. v.

Personligen har jag den bestämda

uppfattningen att våra kommunalmän 
bedömer de här angelägenheterna vä
sentligt mera realistiskt nu än man 
gjorde under 1940-talet. De känslomäs
siga bindningarna var väsentligt starka
re då, eftersom man byggde gemenska
pen på en tradition som var från 1860- 
talet och kunde spåras långt tidigare, i 
sockenbildningarna. En del av dessa 
bindningar har liksom lösts genom re
formen på 1950-talet, och det är där
för jag menar att det nu bör vara lät
tare att diskutera från realistiska ut
gångspunkter.

På herr Sveningssons fråga vill jag 
bara svara, att vi måste vänta några år 
in på 1960-talet för att se hur det går 
med den planering som här är förutsatt. 
Vi söker göra en stomplan för en preli
minär indelning av kommunerna i block, 
och vi rekommenderar kommunerna att, 
i den mån de behöver det, samverka in
om ramen för de upplagda områdena 
fram mot en sammanläggning. Sker inte 
detta, så är det kommunalmännens egen 
sak. Visar det sig efter några år att en 
del kommuner inte har förmågan att 
svara för sina uppgifter, får vi ta saken 
under omprövning. När vi arbetar efter 
frivilliglinjen får det inte vara så att det 
i bakgrunden finns ett hot, att om kom
munerna inte gör det frivilligt, skall de 
tvingas till det. Låt oss bedöma frågan 
efter några år, sedan vi prövat frivillig- 
linjen !

Herr NILSSON, FERDINAND, (ep) 
kort genmäle:

Jag hade inte tänkt återkomma, herr 
talman, men några saker i statsrådets 
anförande gör att jag tycker diskussio
nen blir intressantare.

Tidigare var vi inne på en besvärlig 
sak, nämligen kommunernas uppgifter, 
och jag ifrågasatte om man inte kunde 
rucka litet på uppgifterna. Det var i 
vart fall i det här sammanhanget inte 
lämpligt, sades det. Då framfördes från 
annat håll en synpunkt: »Skulle man inte 
kunna tänka sig att göra det ekonomiskt 
lättare för kommunerna? Det gick visst 
inte bra det heller. Jag fattade det näs-
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tan så — och det är på den punkten 
jag skulle vilja ha klarhet •—• att inri
kesministern hellre ville diskutera upp
gifterna, för att kunna bibehålla sam
bandet mellan utdebitering och beslut. 
Jag vill fråga, om vi inte skulle kunna 
få till stånd en lösning av problemet an
tingen med statliga bidrag och statlig 
skatteutjämning eller med en ruckad 
uppgiftsfördelning. Vi bör i möjligaste 
mån bevara den kommunala självför
valtningen, och jag skulle vilja hoppas 
att åtminstone ettdera av de där upp
slagen skulle kunna leda till något re
sultat. Det skulle vara hårt beträffande 
den omtalade frivilligheten om inte 
något av dem kunde förverkligas.

Herr SUNDIN (ep):
Herr talman! Jag tog för en stund 

sedan upp de ekonomiska problemen, 
och statsrådet gav i sitt senaste inlägg 
ett svar som jag får tolka så, att han är 
beredd att inom de regioner, som de 
nya kommunerna kommer att innefatta, 
försöka att genom skatteutjämning eller 
på annat sätt skapa en rättvis avväg
ning mellan statens och kommunernas 
beskattning. Jag hälsar detta med till
fredsställelse. Skapar man på detta sätt 
rättvisa inom regionen, tror jag inte 
man behöver driva sammanslagningen 
så långt som många ute i bygderna kan
ske är rädda för. Själv har jag, herr 
statsråd, på intet sätt deklarerat någon 
sådan rädsla.

Här har talats om frivillighet, och 
frivilligheten skall väl vara som ett plås
ter på såret i det här sammanhanget. 
Men hur kommer staten att dirigera in
vesteringar och andra dylika ting, som 
har stor betydelse för en kommuns väl 
och ve, om exempelvis en eller två kom
muner inte frivilligt går med på en sam
manslagning utan ställer sig utanför?

Herr SVENINGSSON (h):
Herr talman! Jag ber att få tacka stats

rådet för det svar som jag fick på min 
fråga. Jag är mycket nöjd med svaret. 

Jag skulle gärna vilja ansluta mig till

herr Jonssons uttalande om den nya 
kostymen för kommunerna, och säga att 
man bör ta till en kostym som inte är 
för liten. Jag tror mig kunna säga, att 
ingen har lika stor erfarenhet som jag 
av för små kostymer!

Herr statsrådet JOHANSSON:
Herr talman! Enbart för klarhetens 

skull vill jag säga, att jag när det gäller 
de ekonomiska aspekterna bara har ve
lat framhålla, att vi har en skatteutred- 
ning i gång som enligt vad jag känner 
till tar upp skatteutjämningsproblema- 
tiken såsom en väsentlig del av arbetet. 
Jag har velat säga, att diskussionen 
kring ekonomien måste gå vidare och 
även omfatta en diskussion om beskatt- 
ningsformerna. En omfördelning av upp
gifterna exempelvis mellan staten och 
landstingen skulle underlättas om vi ha
de ett mera likartat skattesystem. Detta 
har hos mig framstått som betydelsefullt, 
men det har inget samband med det nu 
pågående arbetet, så vi har inte kopplat 
in skatteutredningarna i den nu pågå
ende diskussionen.

Överläggningen förklarades härmed 
slutad.

Föredrogs och hänvisades till behand
ling av lagutskott Kungl. Maj:ts proposi
tion nr 188, med förslag till lag angående 
ändrad lydelse av 2 § 11 :o) och 14:o) 
lagen den 26 maj 1909 (nr 38 s. 3) om 
Kungl. Maj:ts regeringsrätt.

Föredrogos och bordlädes ånyo utri
kesutskottets utlåtande nr 6, konstitu
tionsutskottets utlåtanden nr 25 och 26, 
statsutskottets utlåtanden nr 176—190, 
bevillningsutskottets betänkanden nr 79 
och 84, första lagutskottets utlåtande nr 
39 samt andra lagutskottets utlåtande nr 
66.

Anmäldes och bordlädes Kungl. Maj:ts 
till kammaren överlämnade proposition 
nr 189, med förslag till lag angående 
ändrad lydelse av 4 och 6 §§ lagen den
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1 december 1950 (nr 599) om ersättning 
för mistad fiskerätt in. ni.

Herr TALMANNEN yttrade:
Tiden för avlämnande av motioner i 

anledning av den nu bordlagda propo
sitionen, nr 189, utgår vid det samman
träde som infaller näst efter den 9 de
cember. I anledning härav kommer — 
utöver förut planerade sammanträden 
med kamrarna — ett extra bordlägg
ningsplenum att hållas lördagen den 10 
december kl. 10.00. Sista dag för av
lämnande av motion i anledning av pro
positionen nr 189 blir alltså lördagen 
den 10 december.

Anmäldes och bordlädes följande un
der sammanträdet till herr talmannen 
avlämnade motioner:

nr 709, av herr Andersson, Torsten, 
och herr Sundin, i anledning av Kungl.

Maj:ts proposition nr 184, angående om
organisation av örlogsvarven;

nr 710, av herr Jacobsson och herr 
Hanson, Per-Olof, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition nr 184, angående om
organisation av örlogsvarven;

nr 711, av herr Spetz, i anledning av 
Kungl. Maj:ts proposition nr 184, angå
ende omorganisation av örlogsvarven; 
och

nr 712, av herr Virgin m. fl., i anled
ning av Kungl. Maj:ts proposition nr 
184, angående omorganisation av örlogs
varven.

Justerades protokollsutdrag för denna 
dag, varefter kammarens sammanträde 
avslutades kl. 18.03.

In fidem 
K.-G. Lindelöw
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Kammaren sammanträdde kl. 10.00.

Anmäldes och godkändes statsutskot
tets förslag till riksdagens skrivelse, nr 
368, till Konungen i anledning av riks
dagens år 1959 församlade revisorers be
rättelse, i vad densamma avser dels 
vissa iakttagelser rörande 1959 års taxe
ring m. m., dels kostnaderna för riks
dagstrycket, dels ock tillvaratagande av 
kronans intresse i vissa rättsärenden.

Föredrogs och hänvisades till behand
ling av lagutskott Kung], Maj:ts propo
sition nr 189, med förslag till lag an
gående ändrad lydelse av 4 och 6 §§ 
lagen den 1 december 1950 (nr 599) om 
ersättning för mistad fiskerätt m. in.

Föredrogos och hänvisades till stats
utskottet motionerna nr 709—712.

Vid förnyad föredragning av utrikes
utskottets utlåtande nr 6, i anledning av 
Kungl. Maj :ts skrivelse med överläm
nande av redogörelse från Nordiska rå
dets svenska delegation, bifölls vad ut
skottet i detta utlåtande hemställt.

Om överförande till den borgerliga kom
munen av församlingens beslutanderätt 

i ekonomiska frågor

Föredrogs ånyo konstitutionsutskottets 
utlåtande nr 25, i anledning av väckta 
motioner om utredning rörande hand
läggningen av ekonomiska angelägenhe
ter avseende kyrkliga ändamål.

I de likalydande, till konstitutionsut
skottet hänvisade motionerna nr 54 i 
första kammaren av herr Lars Larsson 
m. fl. och nr 63 i andra kammaren 
av herr Thapper m. fl., hade hemställts, 
att riksdagen måtte besluta att i skrivelse 
till Kungl. Maj:t anhålla om utredning,

huruvida och i vilken omfattning ekono
miska angelägenheter, i vad de avsåge 
kyrkliga ändamål, kunde handläggas av 
organ, som ägde besluta om den bor
gerliga kommunens ekonomiska ange
lägenheter.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet hemställt,

1. att riksdagen i skrivelse till Kungl. 
Maj :t som sin mening ville giva till 
känna, vad utskottet i utlåtandet anfört; 
samt

2. att motionerna I: 54 och II: 63 måt
te anses besvarade genom vad utskottet 
i utlåtandet anfört och hemställt.

Herr LARSSON, LARS, (s):
Herr talman! Frågan om de kyrk

liga förvaltningsuppgifternas inordnan
de i vår kommunala organisation har 
varit föremål för riksdagens uppmärk
samhet vid flera tillfällen. I ett flertal 
motioner alltifrån år 1919 har den frå
gan väckts, om det inte ur flera syn
punkter vore rationellt och riktigt att 
sammanföra beslutanderätten i vad av
ser den borgerliga och den kyrkliga 
kommunens kostnader till ett organ. Det 
är i dag minst lika angeläget som ti
digare att söka åstadkomma en en
hetlig kommunal beskattning, detta inte 
minst med hänsyn till de stora och be
svärliga, men ofrånkomliga avvägnings
frågor i ekonomiskt avseende som var
je kommunal fulmäktigförsamling ställs 
inför.

Den kyrkliga kommunens andel av 
den kommunala utdebiteringen utgör 
för närvarande i genomsnitt 5 procent 
av kommunalskatten. På landsbygden är 
siffran högre, uppemot 7 procent. Med 
de små marginaler, som kommunerna än
då har att arbeta med i sin ekonomis
ka planering, betyder inordnandet av 
den tjugondedel av utgifterna, som nu 
beslutas av kyrkofullmäktige, i samti
diga prövningar och beslut ett effekti-
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ekonomiska frågor
vare utnyttjande av kommunernas re
surser.

Men frågan om den kyrkliga förvalt
ningens organisation har även en an
nan, principiell aspekt. Det är viktigt 
att demokratiens former är funktions
dugliga och omfattas av medborgarna. 
Det är ett tecken på att allt inte är bra, 
när man visar likgiltighet inför rätten 
att i fria val utse representanter i be
slutande församlingar. Vi gläder oss i 
dag åt att uppslutningen i det senaste 
andrakammarvalet blev så stor. Vi be
traktar det alla som en framgång för 
den samhällsform vi valt att 85,9 pro
cent av väljarna deltog i septemberva
let. Vi ser i det ett tecken på intresse, 
samhörighet och insikter i de frågor 
som i detta fall riksdagen har att hand
lägga. Annorlunda förhåller det sig med 
valen till kyrkofullmäktige. Under det 
att de senaste två kommunalvalen visat 
ett ökat valdeltagande —- från 78,5 pro
cent år 1954 till 79 procent år 1958 — 
har deltagandet i kyrkofullmäktigvalen 
gått i andra riktningen. År 1954 deltog 
14,8 procent och år 1958 13,5 procent 
i dessa val, vilket innebär att endast var 
sjätte väljare av dem, som tillsatte kom
munal- eller stadsfullmäktige, hade nå
got intresse av att välja kyrkofullmäk
tige. Och av dessa hade vid de åbero
pade kyrkofullmäktigvalen en sjättedel 
reellt inget votum, eftersom man i 17 
procent av valkretsarna röstade på sam- 
lingslistor.

Man kan fråga sig om orsakerna till 
dessa förhållanden. Sannolikt är de fle
ra. Man kan emellertid skönja en likgil
tighet inför de frågor som handläggs 
av den kyrkliga kommunen, och det be
hövs en ingående debatt om hur nöd
vändiga förbättringar skall kunna upp
nås. De sålunda av ett mindretal till
satta fullmäktigförsamlingarna får ofta 
arbeta inom områden som står på grän
sen till den borgerliga kommunens upp
gifter med de problem som därav följer. 
Församlingsstyrelsekommittén anförde 
på sin tid något i frågan om avgräns- 
ning av kompetensområdena mellan den 
borgerliga och den kyrkliga kommunen 
och menade att i den mån en viss verk

samhet genom lag eller sedvänja ankom
mer å endera kommunen är den andra 
i princip förhindrad att utdebitera me
del för ändamålet. Så enkel är nu inte 
verkligheten. Den ställer samtidiga krav 
på hög effektivitet i den kommunala 
förvaltningen och största sparsamhet 
med allmänna medel. En bättre sam
ordning mellan de båda beslutande or
ganen skulle härvidlag säkerligen betyda 
mycket.

Man kan nöja sig med en fundering 
kring ett område som i detta samman
hang just nu är aktuellt. Det gäller de 
förebyggande åtgärderna för barns och 
ungdoms fostran, där man på olika håll 
från såväl församlingarna som kommu
nerna satsat på dessa och liknande åt
gärder. Från den 1 januari ankommer 
det på barnavårdsnämnderna att mera 
aktivt än tidigare bära ansvar härför. 
Jag har ingen anledning att uttala mig 
om vilken gren som lyckas bäst — båda 
behövs sannolikt — men vad som främst 
behövs är just en samordning av in
satserna på ett område, där de måste 
göras med största omsorg men där ock
så de samlade resurserna måste utnyttjas 
med största möjliga effektivitet. Detta är 
bara ett enda exempel; det finns många 
fler.

Allt detta är tankegångar som legat 
till grund för den motion som konstitu
tionsutskottet nu avgivit sitt utlåtande 
nr 25 över, en motion vars yrkande för 
övrigt nära överensstämmer med de 
som sedan år 1919 framförts fem gång
er i riksdagen. Motionärernas slutsats 
har blivit att dessa frågor borde göras 
till föremål för utredning och förslag 
fram mot ett överförande av den kyrk
liga kommunens ekonomiska uppgifter 
till den borgerliga. Detta kan utskottet 
nu inte gå med på med hänvisning till 
1958 års kommitté om stat och kyrka, 
vilken har påbörjat sitt arbete, men 
genomläsandet av utlåtandet ger ändå 
anledning till tillfredsställelse. Utskottet 
finner att motionens förslag närmare 
bör övervägas och ansluter sig till 
uppfattningen att de förhållanden som 
här tidigare berörts är mindre tillfreds
ställande.
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Utskottet hänvisar till att lösandet av 

dessa frågor skulle kunna ske i samband 
med behandlingen av ny lag om för- 
samlingsstyrelse, som antydes bli fram
lagd för nästa års riksdag. Man skulle 
därvid kunna tänka sig en distinktare 
gränsdragning mellan kommunernas 
kompetensområde, liksom former för 
samverkan i ekonomiska frågor. Utskot
tet har sålunda i sak uttalat sig till för
mån för vad motionen i det avsnittet syf
tar till.

Yad sedan angår den principiella frå
gan har jag förstått det så att man vill 
göra valhandlingen effektivare, få ett 
större antal väljare, färre samlingslis- 
tor och ett bättre utslag av folkmening
en bakom den valda kyrkofullmäktig- 
församlingen.

Det är alltså den motsatta vägen mot 
den motionärerna ville vandra, men 
självfallet kan man i avvaktan på att 
1958 års kommitté skall hinna presentera 
resultatet av sina första uppgifter för
söka gå den vägen också. Det skall där
för bli intressant att få ta del av för
slaget rörande kyrkofullmäktigvalens 
utformning. Att det framlagda utred
ningsmaterialet behöver överarbetas in
stämmer jag med utskottet i, något som 
också halva antalet remissinstanser gjort.

Herr talman! Det är måhända oför
synt att på detta sätt ha upptagit tiden 
i ett ärende, där motionärerna slutligen 
kan instämma med utskottet, men med 
hänsyn till att frågorna kring den kyrk
liga förvaltningen i olika avseenden är 
föremål för utredning och med hänsyn 
till att konstitutionsutskottet enhälligt 
har föreslagit riksdagen att i skrivelse 
till Kungl. Maj:t ge till känna vad ut
skottet anfört, något som jag som mo
tionär måste i sak anse vara positivt, 
har jag ändå velat framföra dessa syn
punkter. De många ordens korta inne
börd är alltså tillfredsställelse över det 
föreliggande förslaget.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i förevarande utlå
tande hemställt.

under första huvudtiteln
Vid förnyad föredragning av konsti

tutionsutskottets utlåtande nr 26, i an
ledning av väckta motioner i fråga om 
införande i riksdagsstadgan av bestäm
melser angående en riksdagens personal
nämnd, bifölls vad utskottet i detta ut
låtande hemställt.

Föredrogos ånyo statsutskottets utlå
tanden:

nr 176, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag om statlig ga
ranti för Aktiebolaget Atomenergis för
pliktelser enligt atomansvarighetslagen;

nr 177, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående ökning av det 
högsta belopp intill vilket staten må 
åtaga sig betalningsansvar i form av 
statsgaranti för exportkredit; och 

nr 178, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående bidrag till För
enta Nationernas fond för Kongo.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Om viss utredning beträffande anslagen 
under första huvudtiteln

Föredrogs ånyo statsutskottets utlå
tande nr 179, i anledning av väckta 
motioner om viss utredning beträffande 
anslagen under första huvudtiteln.

I två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Söderberg (1:235) och den andra inom 
andra kammaren av fru Svensson (II: 
296), hade hemställts, att riksdagen 
måtte besluta att hos Kungl. Maj:t an
hålla om utredning beträffande ansla
gen under första huvudtiteln med syfte 
att skapa sådan ordning, att riksdagen 
bereddes möjlighet att bedöma skälig
heten av begärda anslag samt att frågan 
om sättet för de kungliga slottens fram
tida förvaltning även utreddes.

Utskottet hade i det nu föredragna 
utlåtandet på anförda skäl hemställt, att 
motionerna I: 235 och II: 296 icke måtte 
till någon riksdagens åtgärd föranleda.
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Reservation hade avgivits av herrar 

Söderberg och Åkerström, vilka ansett, 
att utskottets yttrande bort hava den 
lydelse, reservationen visade, samt att 
utskottet bort hemställa, att riksda
gen måtte, med bifall till motioner
na 11:235 och 11:296 i skrivelse till 
Kungl. Maj:t anhålla om utredning 
beträffande anslagen under första hu
vudtiteln med syfte att skapa sådan ord
ning, att riksdagen bereddes möjlighet 
att bedöma skäligheten av begärda an
slag samt att frågan om sättet för de 
kungliga slottens framtida förvaltning 
även utreddes.

Herr SÖDERBERG (s):
Herr talman! Det utlåtande från stats

utskottet som avgivits på denna punkt 
är egentligen ett ganska märkligt utlå
tande. Det är märkligt såtillvida att vad 
som sägs i utlåtandet i ytterst ringa grad 
stämmer med verkligheten. Jag skall be 
att få beröra några av de punkter som 
utskottet har anfört.

Utskottet vill först erinra om att 1944 
och 1945 års riksdagar efter förslag av 
Kungl. Maj:t fastställt vissa allmänna 
grunder för första huvudtitelns uppställ
ning samt för ordnande av fastighetsre- 
dovisningen och fastighetsförvaltningen 
för de kungliga slotten. Av detta kan 
man få den uppfattningen, att allting är 
ordnat och klart och att den utredning, 
som motionärerna begärt, redan har fö
retagits. Det är emellertid alldeles fel
aktigt, om man kommer fram till den 
slutsatsen. Vad som med anledning av 
proposition 228 vid 1944 års riksdag be
slöts när det gällde hov- och slottsstaten 
var helt enkelt bara, att man överförde 
från hovstaten till slottsstaten anslaget 
till ved och kol och att man tog upp 
vissa frågor beträffande slottsförvalt- 
ningen och Djurgårdsförvaltningen. I 
övrigt hade beslutet inte ett dugg att 
göra med uppställningen av hov- och 
slottsstaten, framför allt inte hovstaten. 
Därför har de allmänna grunder, som 
utskottet här talar om, inte något sam
manhang med vad motionärerna har an
fört.

Utskottet säger vidare att syftet med

de då fastställda allmänna grunderna 
var »att, utan rubbning av de för 
huvudtiteln gällande konstitutionella 
grundreglerna, åstadkomma en klarare 
redovisning och en efter nutida förhål
landen bättre avpassad förvaltningsor
ganisation». Det skulle vara mycket in
tressant att av statsutskottets talesman 
få reda på vad som i detta sammanhang 
avses med de »konstitutionella grund
reglerna». Det är väl ändå så, att det i 
vår konstitution inte finns någonting 
som säger, att riksdagen inte skall ha 
möjligheter att bedöma skäligheten av 
de anslag som skall lämnas till hov- och 
slottsstaten.

Sedan säger utskottet också, att 
»Kungl. Maj:t i samband med föränd
ringar av utgående anslagsbelopp plägar 
framlägga en motivering för medelsbe
hovet, som ger möjlighet att bedöma 
skäligheten av anslagsbeloppen i fråga». 
Jag skulle också på den punkten gärna 
vilja höra av statsutskottets talesman, på 
vad sätt statsutskottets första avdelning 
och statsutskottet som helhet har någon 
som helst möjlighet att bedöma skälig
heten av de begärda anslagen, framför 
allt när det gäller hovstaten. Under de 
år jag har suttit med i första avdel
ningen har det varit fullkomligt omöj
ligt att få fram några uppgifter som kan 
möjliggöra en sådan bedömning. Det har 
inträffat en enda gång, att vi haft en 
föredragande från finansdepartementet, 
men det var en föredragande som över 
huvud taget inte visste så värst mycket 
om det han skulle lämna uppgifter om. 
Han visste, att antalet anställda i hov
staten i samband med tronskiftet sänk
tes från ungefär 150 till 100. I övrigt 
hade han inte någon som helst känne
dom om förhållandena. Under sådana 
omständigheter har inte utskottet och 
riksdagen några möjligheter att bedöma 
skäligheten av de anslag som beviljas i 
det här avseendet.

Det är rätt märkligt, att det visar sig 
råda en mycket stor oklarhet, när man 
diskuterar de här frågorna. Vid riksda
gens behandling av hov- och slottsstaten 
1958 framhöll statsutskottets ärade ord
förande i andra kammaren, att han
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trodde att cn jämförelse med hovhåll
ningen i andra länder skulle visa, att 
det svenska folket inte hade större ut
gifter för sin främste representant än 
man hade i andra demokratiska länder 
— han »trodde» alltså detta. Vid mot
svarande behandling av hov- och slotts- 
staten 1959 kom statsutskottets ordföran
de med mera preciserade uttalanden. 
Han sade då, att vissa uppgifter som 
lämnats av föregående talare inte var 
till alla delar riktiga när det gällde de
ras jämförelser med kostnaderna för 
andra kungahus i Europa. Med undantag 
av Norge, sade statsutskottets ordföran
de, har det svenska kungahuset det mins
ta apanaget bland kungahusen i Europa.

Det var ett påstående, som han säker
ligen inte är beredd att stå för vid när
mare eftertanke. I den amerikanska tid
skriften Life för 1957 gjorde den nume
ra framlidne lord Cecil en jämförande 
översikt över kostnaderna för de euro
peiska kungahusen. Denna jämförelse vi
sar att de engelska och holländska 
kungahusen ligger i täten, medan det 
svenska kommer som god trea när det 
gäller utgifterna för hov- och slottssta- 
ten.

Om man gör cn jämförelse med våra 
nordiska grannländer finner man, att 
den norske kungen för sina personliga 
behov -—• alltså hovstaten i Norge — har 
1,2 miljoner norska kronor. Det motsva
rar i dagens penningvärde 876 000 sven
ska kronor.

Den svenske kungen har 2 miljoner 
kronor plus de 300 000 kronorna av 
Guadeloupemedlen, som också får räk
nas dit. I jämförelse med sin norska kol
lega, som har 876 000 kronor, har den 
svenske kungen alltså 2,3 miljoner kro
nor.

Att göra en direkt jämförelse med kol
legan i Danmark är tyvärr omöjligt, ty 
i Danmark har man fastställt en grund
lag, som bestämmer hur bidrag till hov- 
och slottsstaten skall lämnas. Det ingår 
i den danske kungens åtaganden att för 
de medel, som han får, helt svara för un
derhållet av de kungliga slotten, med 
undantag för tak och yttre väggar; den 
inre utrustningen av slotten, det inre un

derhållet och skötseln av möbler etc. 
skall han själv svara för. Det visar sig, 
att omräknat i svenska pengar har den 
danske kungen 2,1 miljoner kronor. Om 
man i Norge medräknar även slottssta
ten, kommer man även där upp till be
loppet 2,1 miljoner kronor. I Sverige sti
ger emellertid motsvarande anslag till 
det dubbla beloppet, eller 4,4 miljoner 
kronor, och därtill kommer 300 000 kro
nor i Guadeloupemedel, alltså 4,7 mil
joner kronor.

Detta är de verkliga siffrorna. Det är 
underligt att statsutskottets ordförande 
inte kan ta reda på dem. Det är emeller
tid ganska signifikativt för behandling
en av hov- och slottsstaten. Man bryr 
sig helt enkelt inte om att ta reda på de 
verkliga förhållandena.

Det är ganska anmärkningsvärt att 
konstatera, att om man går tillbaka 
till 1951 hade den dåvarande kungen 
950 000 kronor. Vid tronskiftet höjdes 
beloppet till 1,2 miljoner kronor med 
hänvisning till kostnadsstegringen. Re
dan 1952 sades det att man beräknat ut- 
giftsstegringarna för lågt år 1951, varför 
man företog en höjning med ytterligare 
400 000 kronor, alltså till 1,6 miljoner 
kronor. År 1955 ökades anslaget till 
1 750 000 kronor för att år 1958 ökas till 
jämnt 2 miljoner. Detta är det direkta 
anslaget till Hans Majestäts egen hov
hållning, och det är sålunda mycket 
kraftiga ökningar som företagits under 
dessa åtta år.

Om man jämför siffrorna med utveck
lingen i våra grannländer Norge och 
Danmark, bör det finnas utrymme för 
att fråga sig, om det är nödvändigt att 
uppehålla en hovhållning av denna om
fattning. Jag vill bara erinra om att be- 
sparingsutredningen lämnade första hu
vudtitelns 4,5 miljoner kronor helt och 
hållet utanför och ansåg att det inte 
fanns någon möjlighet till besparingar 
där. Landsorganisationen i Sverige dela
de inte den uppfattningen utan anförde 
i sitt remissyttrande följande: »LO läg
ger inga ideologiska synpunkter på frå
gan om anslagen till kungahuset och 
hovförvaltningen utan vill blott uttala, 
att därest samhället tvingas till standard-
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sänkningar på bl. a. socialpolitikens, ut
bildningens och vägväsendets områden, 
bör möjligheterna till en minskning av 
statliga servicen prövas även inom om
råden där en sådan minskning kan ske 
utan nämnvärd olägenhet för medbor
garna. Till dessa områden hänför LO de 
av kungahuset utövade representations- 
plikterna.»

Det är alldeles självklart, som jag re
dan sagt, att det borde finnas en möj
lighet att närmare titta på dessa anslags
poster. Framför allt borde riksdagen och 
statsutskottet få möjlighet att skaffa sig 
ett underlag för sina bedömningar om 
skäligheten av anslagen. Det har man 
inte. Och om man inte kan få sådan möj
lighet för skälighetsprövning, finns det 
inga andra möjligheter än att, som vi an
fört i vår motion, antingen godta försla
gen utan prövning eller också helt ony
anserat avslå de framställningar om för
höjningar som göres.

I det andra avsnittet, som avser frågan 
om sättet för de kungliga slottens fram
tida skötsel, har motionärerna bl. a. 
tänkt sig, att slotten helt skulle ställas 
under byggnadsstyrelsens förvaltning. 
I dagens situation bör jag kanske för
siktigtvis tillägga, att det naturligtvis 
inte varit motionärernas avsikt att de 
kungliga slotten skulle bli några slags 
»operakällare», utan vi har givetvis ut
gått från att kungl. byggnadsstyrelsen 
skulle handlägga dessa ärenden under 
ämbetsmannaansvar. Jag tror nog, att en 
av orsakerna till att det kan uppstå 
sådana besvärligheter, som fallet nu har 
blivit i samband med operabygget, just 
är det dubbelkommando, som uppkom
mer när å ena sidan byggnadsstyrelsen 
och å andra sidan opcrastyrelsen skall 
båda besluta. Men det föreligger ju sam
ma risker på det område vi nu disku
terar. Förutom kungl. byggnadsstyrelsen 
svarar också ståthållarämbetet för de 
frågor det bär gäller. Detta är enligt 
min mening i allra högsta grad olämp
ligt. Bättre är nog, att en enda myndighet 
har det reella ansvaret för frågorna.

Framför allt skulle jag vilja framhålla 
eu sak i detta sammanhang -- det bör 
inte vara på det sättet, att flera s. k.

3 Forsla hammarens protokoll 1'Jfif). Nr 27

kungliga lustslott skall få stå tomma. 
Det gäller här utan tvekan s. k. bygg- 
nadsminnesmärken av mycket stort kul
turhistoriskt värde, som man har all an
ledning att bevara. De kommer i regel 
inte till någon användning, och jag 
tror inte att de f. n. sköts på rätt sätt. 
Det föreligger alltför stora risker för 
att slotten bara står och förfaller. Jag 
vill t. ex. erinra om Strömsholms slott, 
som jag som västmanlänning speciellt 
ömmar för. Vi västmanlänningar vill 
inte att detta slott skall bli en ruin utan 
att det skall bevaras som kulturhisto
riskt minnesmärke. Slottet befinner sig 
numera i sådant skick, att rid- och 
körskolan i Strömsholm, som tidigare 
utnyttjat slottet som expeditionslokal, 
inte längre kan vara kvar i slottet utan 
har måst skaffa sig andra lokaler.

Jag tycker inte att vi bör sköta våra 
minnesmärken på ett sådant sätt. Av det 
skälet har motionärerna funnit ange
läget att få till stånd en utredning om 
hur slotten skall användas på ett för
nuftigt sätt.

I anslutning härtill gör utskottet ett 
uttalande, som ju inte alls rimmar med 
verkligheten. Utskottet framhåller sålun
da, att enligt vad utskottet under hand 
från byggnadsstyrelsen inhämtat följer 
styrelsen med uppmärksamhet fortgåen
de denna fråga och vidtager de åtgär
der, som därvid kan befinnas påkallade. 
Men detta uttalande strider helt mot det 
utlåtande, som byggnadsstyrelsen avgav 
den 30 april 1960 med anledning av att 
förevarande motioner remitterats till 
styrelsen. I detta utlåtande gör styrelsen 
följande klara uttalande: »Frågan huru
vida Haga och Tullgarns slott skulle, 
därest Hans Maj:t Konungen skulle för
klara Sig vilja avstå från dispositions
rätten till slotten, kunna användas för 
något allmänt statligt ändamål kan gi
vetvis icke besvaras slutligt med mindre 
än att en ingående utredning företages.» 
Det är en sådan utredning som motionä
rerna har begärt, men ändå yttrar ut
skottet, att det är övertygat om att bygg
nadsstyrelsen kommer att vidtaga de åt
gärder, som kan befinnas påkallade. Hur 
skall styrelsen över huvud taget kunna
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göra det? Det är ju Konungen, som har 
dispositionsrätten till slotten. Man bör 
kanske först klara upp frågan om veder
börande är beredd att avstå från denna 
dispositionsrätt, och det är något, som 
byggnadsstyrelsen inte kan ta itu med 
utan vidare.

För övrigt grundar utskottet sitt utta
lande på en mycket oväsentlig detalj, 
nämligen helt enkelt den, att generaldi
rektören i kungl. byggnadsstyrelsen har 
omtalat för första avdelningen, att man 
har tagit en liten del av Tullgarns slott — 
en mindre flygel — i anspråk för en träd
gårdsskola. På denna lilla detalj grundar 
utskottet hela sitt uttalande i denna del. 
Jag måste säga att det är en oerhört ma
ger grund det här bygger sitt yttrande 
på.

Herr talman! Jag vill sluta mitt anfö
rande med att yrka bifall till den av 
mig och herr Åkerström avgivna, till 
utskottets utlåtande fogade reservatio
nen.

Herr GILLSTRÖM (s):
Herr talman! Jag har ingen anledning 

att gå in på vad herr Söderberg yttrade 
om vad utskottets ordförande någon 
gång skulle ha anfört i dessa frågor. Det 
vi i dag har att behandla gäller en
dast utskottets yttrande i anledning av 
herr Söderbergs m. fl. motioner om två 
ting, nämligen dels hur de kungliga slot
ten förvaltas och dels hur hovstaten re
dovisas.

Avdelningen och utskottet har vid sin 
prövning av ärendet inte haft annat att 
gå efter än de remissyttranden, som är 
fogade till utskottsutlåtandet; dels från 
riksräkenskapsverket, som yttrat sig be
träffande redovisningsfrågorna, och dels 
från byggnadsstyrelsen, som yttrat sig 
om förvaltningsfrågorna för de kungli
ga slottens del. Jag tror nog att dessa 
instanser bevakar det allmännas intres
sen, som herr Söderberg särskilt ömmar 
för, på ett så tillfredsställande sätt, att 
kammaren knappast har anledning miss
tro dem.

I fråga om slottsförvaltningen anmär- 
kes det, att några av slotten står tomma

i större eller mindre utsträckning, och 
det görs gällande, att slotten bör använ
das för något nyttigt ändamål. Nu har 
ju byggnadsstyrelsen bl. a. till uppgift 
att försöka nyttiggöra dessa lokaliteter. 
Men det råder nog i flertalet fall ingen 
tvekan om att därest man skulle hysa 
in någon institution i något av dessa 
slott, så måste det, om eventuella an
ordningar vidtages, bli fråga om någon
ting som liknar det herr Söderberg kal
lade operaaffärer. Jag tror att det är 
svårt att nyttiggöra dessa slott därför 
att det är dyrt att ställa dem i ordning. 
Eftersom kammaren nu alldeles särskilt 
vakar över att onödiga utgifter inte gö- 
res, har utskottet räknat med att man 
inte alltför hårt skall utöva någon press 
i detta avseende. Byggnadsstyrelsen be
vakar säkert de möjligheter, som finns 
på detta område.

Beträffande hovstatens redovisning 
har riksdagen ändå gjort en viss omlägg
ning 1944 och 1945. Det säges i utskotts
utlåtandet att man, såvida man inte vill 
rubba de konstitutionella grundregler 
som gäller på detta område, knappast 
kan komma längre. Det är därför, såvitt 
jag förstår, ingen anledning att ta upp 
en diskussion av den art som herr Sö
derberg nyss gjorde i dessa frågor. Det 
vore bättre, om herr Söderberg anting
en yrkade en nedsättning av anslaget 
och man hade fått pröva grunderna för 
anslagets storlek i nytt sammanhang, el
ler ännu hellre framställt ett yrkande 
om att förändra vårt statsskick — ytterst 
är det ju ändock den frågan det här 
gäller. Jag skulle ha större förståelse 
för hans ansträngningar, om han ställt 
ett yrkande i det avseendet.

Nu kan jag för min del inte medverka 
till bifall till hans motion, och utskottet, 
som jag företräder, avstyrker den med 
bestämdhet.

Jag yrkar bifall till utskottets hemstäl
lan.

Herr SÖDERBERG (s):
Herr talman! Statsutskottets talesman 

talar här om att det enligt de konstitu
tionella grundreglerna inte går att göra
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någon ändring beträffande redovisning
en av hovstaten. Men vad står det i de 
konstitutionella grundreglerna i det av
seendet? Vad är det som herr Gillström 
stöder sig på när det gäller den punk
ten? När man läser konstitutionen, står 
där: »Konungens hov står under Dess 
enskilda styrelse; kunnande Han häruti 
förordna som Honom gott synes.» Detta 
är just vad som står, men det innebär 
väl ändå inte att de äskanden, som Hans 
Maj:t Konungens hovförvaltning lägger 
fram för riksdagen, inte skall kunna få 
rubbas i något avseende; det finns ingen
ting i konstitutionen som säger det.

Det är också ett underligt uttalande 
herr Gillström kommer med när det gäl
ler byggnadsstyrelsens möjligheter att 
finna en annan användning för de kung
liga slotten. Var finns det skrivet någon
stans, att kungl. byggnadsstyrelsen skall 
undersöka möjligheterna att använda 
slotten för ett annat ändamål? Sådana 
möjligheter existerar helt enkelt inte när 
det gäller de slott det här närmast är 
fråga om: Strömsholms slott, Gripsholms 
slott, som ändå används som museum, 
Tullgarns slott, Haga slott och Rosers- 
bergs slott, som efter medgivande av 
Hans Maj:t Konungen får användas för 
militärt ändamål, samt Ulriksdals slott. 
Även i övrigt förfogar Hans Maj:t Ko
nungen över samtliga kungliga slott, och 
byggnadsstyrelsen har därför inte utan 
vidare möjlighet att göra någonting i det 
avseendet. Det påstående som här gjorts 
har helt enkelt inte någon reell grund.

Herr LUNDSTRÖM (fp):
Herr talman! Om det varit så som mo

tionären säger, att anslaget till Konung
ens hovförvaltning kan begäras höjt utan 
att riksdagen eller dess utskott har möj
lighet att pröva det berättigade häri, 
skulle jag för min del vara böjd för att 
instämma med motionärerna, och för
modligen skulle många andra ledamöter 
i denna kammare vara av samma me
ning. Emellertid är det inte på det sät
tet. I riksräkenskapsverkets utlåtande sä- 
ges ju, att när Konungen begär föränd
ringar i utgående anslagsbelopp brukar

det framläggas en motivering för detta. 
Vid detta ärendes behandling i första av
delningen frågade jag, som är ny där, om 
riksdagens utskott hade tillgång till den
na motivering, och det svarades då ja. 
Vid ett senare tillfälle uppvisades en 
bunt med handlingar, som rörde just des
sa saker.

Det är således klart, att om det begä- 
res ändringar i utgående anslag, har var 
och en av ledamöterna i statsutskottets 
första avdelning möjlighet att ta del av 
dessa handlingar och motiveringar, allt
så även motionären. Under sådana för
hållanden är det uppenbart att det på
stående, som gjorts här om att riksdagen 
inte har möjlighet att pröva huruvida 
anslag av den begärda storleken bör ut
gå är oriktigt. Den möjlighet jag nämn
de föreligger för riksdagens statsutskott.

Herr SÖDERBERG (s):
Herr talman! Jag har ingalunda sagt 

att Hans Maj:t Konungen skulle kunna 
göra framställningar om förhöjningar av 
anslaget, som riksdagen utan vidare va
rit nödsakad att godta. Det är alltså en 
missuppfattning av herr Lundström.

Jag vill också säga att det är ett un
derligt påstående som herr Lundström 
kommer med när han säger, att dessa 
handlingar funnits tillgängliga för ut
skottets avdelning. Det är ingalunda rik
tigt. Jag talade senast i går med utskot
tets sekreterare, och jag kan därför säga 
att handlingarna icke funnits tillgängli
ga vid något tillfälle då l:sta huvudti
teln behandlats under de senaste fem 
åren. I samband med den förhöjning av 
anslaget, som ägde rum 1958, begärdes 
en föredragning, och denna föredragning 
hölls av en representant för finansdepar
tementet. Vid detta tillfälle hade denne 
representant mycket klena uppgifter att 
komma med, han hade inte någon sam
manställning av utgifterna för hovstaten 
med sig och kunde över huvud taget inte 
lämna några ordentliga svar på de frå
gor som ställdes exempelvis i fråga om 
personalstaten och sådana saker. Han 
visste bara att antalet anställda — som 
jag redan anfört — hade minskat i sam-
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band med tronskiftet från 150 till om
kring 100, men sammansättningen av 
personalen ägde han ingen som helst 
kännedom om.

Efter slutbehandlingen har emellertid 
utskottets första avdelning fått möjlig
het att titta på staterna för 1951, 1956 
och 1958, alltså de år då de största an- 
slagsförhöjningarna ägt rum. Det är 
emellertid inte riktigt, som herr Lund
ström påstår, att avdelningen därigenom 
fått fram sådana uppgifter, att man kan 
pröva skäligheten av dessa anslag. Vill 
herr Lundström göra klart för kamma
ren på vad sätt det skall kunna ske? Han 
kan gärna få låna dessa handlingar och 
ta reda på vad som står under kapitlet 
hovstaten för att där se, om han har nå
gon möjlighet att pröva skäligheten av 
begärda anslag. Det hänvisas nämligen 
där endast till att det »har skett kost- 
nadsfördyringar». Det är det enda som 
sägs i det avseendet.

Herr LUNDSTRÖM (fp):
Vad som tilldragit sig tidigare år kän

ner jag inte till, herr talman. Däremot 
vet jag, att när denna motion behandla
des, så uppvisades dessa handlingar på 
min direkta begäran för att jag skulle få 
klart för mig att det verkligen förelåg 
möjlighet för den som önskade att ta 
del av innehållet. Skulle, som motionä
ren säger, dessa handlingar ha tillkom
mit först i efterhand, kan jag inte rå för 
det, men jag har svårt att tro att så 
skulle vara fallet.

Herr GILLSTRÖM (s):
Herr talman! Jag ville bekräfta vad 

herr Lundström sagt beträffande utskot
tets möjligheter att ta del av det mate
rial, som alltid föreligger, även vid be
handling av denna huvudtitel. Om herr 
Söderberg försummat att ta del av detta 
material, tycker jag nog att han inte bör 
avslöja detta inför kammaren.

Jag vill också säga, att hans uppfatt
ning om arten av den föredragning som 
lämnades från finansdepartementets sida

sannolikt inte delas av någon annan i 
avdelningen. Jag tycker det är olämpligt 
att han på det sätt som han här gjorde 
karakteriserar tjänstemän, som stått till 
utskottets förfogande.

Jag yrkar alltjämt bifall till utskottets 
hemställan.

Herr SÖDERBERG (s):
Herr talman! Herr Gillström behöver 

bara titta i statsutskottets utlåtanden och 
riksdagens protokoll, så finner han att 
frågan om de kungliga slotts- och hov
staterna alltid är den första som behand
las. Den är daterad vid det första till
fälle det över huvud taget går att datera 
ett utskottsutlåtande, alltså efter mo
tionstidens utgång i slutet av januari må
nad eller i början av februari månad. 
Statsutskottets första avdelning har ti
digare icke haft möjligheter att få fram 
handlingar rörande dessa ärenden. Det 
är ganska underligt att herr Gillström 
vill påstå att den möjligheten har fun
nits.

Det hela har alltså gått till på det sät
tet, att man helt enkelt redan vid första 
avdelningens första sammanträde har be
handlat frågan, och det tyder väl inte på 
att man gjort sig någon större möda med 
att ta reda på de verkliga förhållandena 
och försöka få en skälighetsprövning till 
stånd i detta avseende.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, gjorde herr talmannen 
jämlikt därunder förekomna yrkanden 
propositioner, först på bifall till vad ut
skottet i det nu ifrågavarande utlåtan
det hemställt samt vidare på antagande 
av det förslag, som innefattades i den 
vid utlåtandet avgivna reservationen; 
och förklarade herr talmannen, sedan 
han upprepat propositionen på bifall 
till utskottets hemställan, sig anse den
na proposition vara med övervägande 
ja besvarad.

Herr Söderberg begärde votering, i 
anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en så lydande omröstningsproposition:
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lig laboratorsbefattning i immunologi åt docenten Bertil Björklund
Den, som bifaller vad statsutskottet 

hemställt i sitt utlåtande nr 179, röstar 
Ja j

Den, det ej vill, röstar 
Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid utlåtandet avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositionen 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-propo
sitionen.

Då emellertid herr Söderberg begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering me
delst omröstningsapparat; och befun- 
nos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja — 111;
Nej — 9.

Därjämte hade 14 ledamöter tillkän
nagivit, att de avstode från att rösta.

Om inskränkning av Svenska skifferolje
aktiebolagets verksamhet

Föredrogs ånyo statsutskottets utlåtan
de nr 180, i anledning av väckta motio
ner om inskränkning av Svenska skiffer
oljeaktiebolagets verksamhet.

I två likalydande motioner, väckta den 
ena inom första kammaren av herr Per- 
Olof Hanson och fru Segerstedt-Wiberg 
(I: 67) samt den andra inom andra kam
maren av fru Sandström (II: 77), hade 
hemställts, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj:t måtte begära en utvidgad 
och förutsättningslös utredning om skif
feroljebolagets framtid med sikte på en 
förnuftig inskränkning av dess verk
samhet.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet av angivna orsaker hemställt, 
att motionerna I: 67 och II: 77 icke måtte 
till någon riksdagens åtgärd föranleda.

Herr HANSON, PER-OLOF, (fp):
Herr talman! Tillåt mig att bara med 

några ord få kommentera detta helt en
hälliga utskottsutlåtande. Låt mig erinra 
om att när Kvarntorpsutredningen på sin 
tid kom till, föranleddes den närmast av 
en önskan att statsmakterna skulle få ett 
underlag för bedömning av en skatte- 
rabatteringsfråga. Det förutsattes att ut
redningen skulle arbeta skyndsamt och 
att man alltså inom mycket kort tid 
skulle få fram ett betänkande. Det har 
emellertid dragit anmärkningsvärt ut på 
tiden, och åtskilliga friska pengar har 
under tiden plockats in i företaget.

Nu föreligger emellertid ett sådant lä
ge, att utskottet har kunnat konstatera, 
att enligt bestämda löften skall ett betän
kande komma senast under första kvar
talet nästkommande år, vari även det al
ternativ för utredningen som skisseras 
av motionärerna, nämligen möjligheten 
av en krympning av företagets verksam
het, påstås vara prövat. Med detta får 
motionärerna låta sig nöja och hoppas 
att det bestämda löfte, som här finns i 
utskottsutlåtandet, skall visa sig möjligt 
att infria, så att papperen kommer på 
bordet inom den tid man har tänkt sig.

Jag har, herr talman, inget yrkande.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, bifölls vad utskottet i förvarande 
utlåtande hemställt.

Om en personlig laboratorsbefattning i 
immunologi åt docenten Bertil Björklund

Föredrogs ånyo statsutskottets utlåtan
de nr 181, i anledning av väckta motio
ner om en personlig laboratorsbefatt
ning i immunologi åt docenten Bertil 
Björklund.

I två likalydande motioner, väckta den 
ena inom första kammaren av herr Carl 
Albert Anderson m.fl. (1:101) och den 
andra inom andra kammaren av fru 
Eriksson i Stockholm m.fl. (11:189), 
hade hemställts, att riksdagen måtte i 
skrivelse till Kungl. Maj :t uttala sig för, 
att åt docenten Bertil Björklund borde
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Om en personlig laboratorsbefattning i immunologi åt docenten Bertil Björklund
inrättas en personlig laboratorsbefatt
ning i immunologi.

Utskottet hade i det nu föredragna ut
låtandet på åberopade grunder hemställt, 
att motionerna I: 101 och II: 189 icke 
måtte till någon riksdagens åtgärd för
anleda.

Herr ANDERSON, CARL ALBERT, (s):
Herr talman, ärade kammarledamöter! 

Tillåt mig att med några få ord beröra 
den motion, som ligger till grund för 
statsutskottets utlåtande, och också göra 
några reflexioner med anledning av ut
skottets ställningstagande.

Jag vill först säga, att det är med be
klagande man tar del av utskottets 
»kvartshjärtade» inställning — jag skul
le ha vågat använda det uttrycket även 
om jag vore geolog. Utskottet har lyss
nat till vad karolinska institutets lärar
kollegium har sagt och har sedan kom
mit till den uppfattningen, även om man 
kan utläsa en viss formell anslutning 
till motionens tankegång, att »därest den 
begärda laboraturen kommer till stånd 
den tillsättes efter kungörelse, ansökan 
och sakkunniggranskning i vanlig ord
ning, varvid Björklund har tillfälle att 
anmäla sig som sökande till befattning
en». Man säger: »Har tillfälle att anmäla 
sig.» Man borde för att göra nonchalan
sen fullständig ha tillagt: »Om han vill!»

Jag erinrar om motionens bakgrund. 
Motionen väcktes i våras. Mina medmo- 
tionärer och jag hade den gemensamma 
uppfattningen, att det borde göras ett in
gripande för att söka åt landet rädda en 
eminent forskare på cancerimmunologi- 
ens område. Björklunds banbrytande in
sats på detta forskningsområde är inte 
bara nationellt känd, utan i högsta grad 
internationellt erkänd Han har ju fått ett 
stöd från utlandet som väl knappast nå
gon svensk forskare har fått före honom. 
Kungl. Maj:t har ingripit för att lösa lo
kalfrågan. Den är under utredning. Även 
Wallenbergsstiftelsen har ställt sig po
sitiv till att göra någonting. Men när det 
sedan kommer till frågan om Björklunds 
personliga ställning, den personliga labo- 
ratur som motionärerna påyrkat, ställer

man sig negativ. Karolinska institutets 
lärarkollegium har i skrivelsen åberopat 
den handläggningsform som tillämpades 
när docenten Luft på sin tid utsågs. Det 
verkar nästan som om denna skrivning 
hade tillrättalagts för att utskottet skulle 
fastna för att följa den; var och en som 
känner ett riksdagsutskott vet ju, att om 
ett utskott en gång har tagit ställning i en 
riktning, så fordras det stora krafter för 
att få utskottet att i en formellt likartad 
fråga gå på en annan linje.

Yi förmenar att denna fråga är av så
dan betydelse för landet och för sjukvår
den, att man här bör bortse från de 
gängse formella vägarna. Vi bör ta ett 
initiativ och skriva till Kungl. Maj:t på 
ett sådant sätt, att riksdagens ställnings
tagande otvetydigt ges till känna. Det 
borde vara möjligt. Utan att gå in i någ
ra detaljer om Björklunds förhållanden 
och den, om uttrycket tillätes, partiella 
kallsinnighet, som präglar både karo
linska institutets yttrande och statsut
skottets, må det ändå vara tillåtet att säga 
att detta är en fråga som i högsta grad 
angår hela svenska folket. Stockholms- 
Tidningen, som har följt den här frågan 
med stort intresse, skrev i en ledare här
om dagen: »Alla lever under cancerhotet 
och har rätt att kräva att varje nytt lo
vande angrepp på cancerproblemet hel
hjärtat ges stöd även av Karolinska in
stitutet.» Jag skulle till detta vilja foga: 
»Och av Sveriges riksdag.»

Herr talman! Utan att vilja förlänga 
debatten skall jag, för att bereda dem av 
riksdagens ledamöter som vill markera 
ett mera positivt ställningstagande till 
denna fråga och till docenten Björklunds 
arbete, tillåta mig att yrka bifall till mo
tionen.

I detta anförande instämde herrar Ol
len (fp), Per-Olof Hanson (fp) och 
Strandler (s) samt fru Segerstedt-Wi- 
berg (fp).

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Jag förstår mycket väl 

herr Anderssons inställning på denna 
punkt, och jag kan försäkra att vi i 
statsutskottet haft stor förståelse för de
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synpunkter som har framförts i motio
nen.

Jag kanske får säga, att dessa frågor 
hör till de svåraste som statsutskottet 
får ta upp. Vi vet att de personer som 
det är fråga om oftast är mycket välme- 
riterade och att det inte finns mycket i 
sak att invända mot förslagen. Vi anser 
emellertid att ärenden om tjänstetillsätt
ningar bör penetreras i vanlig ordning 
enligt de regler vi följer i detta land. 
Vi anser att Kungl. Maj:t har den bästa 
möjligheten att efter hörande av veder
börande instanser avgöra de här ären
dena.

Det kommer ofta upp många sådana 
här fall under ett år, och under hela den 
tid då jag har varit med i statsutskottet 
har det knappast förflutit någon riks- 
dagssession då vi inte har haft dylika 
ärenden till avgörande.

Det finns många forskare av olika slag 
i det här landet, och det är vi alla glada 
över. Nu händer det nog att personliga 
önskemål kommer fram motionsvägen 
eller på annat sätt beträffande den ene, 
men av någon anledning icke beträffan
de den andre. Utskottet har sedan många 
år tillbaka varit mycket försiktigt i såda
na här ärenden just för att samtliga 
tjänsteinnehavare skall få samma chans 
och för att bedömningen skall bli rätt
vis. Det hindrar inte att utskottet i stort 
sett har samma uppfattning som herr An
derson vad gäller den nu aktuelle fors
karens kapacitet, och det har vi också 
skrivit i utlåtandet, men vi är i varje 
fall inom statsutskottet överens om att 
detta såväl för ett riksdagsutskott som 
för riksdagens kamrar är en mycket 
svårbedömd fråga.

Om begäran om anslag till sådana här 
tjänster kommer fram i vanlig ordning 
petitavägen från den det vederbör och 
Kungl. Maj:t blir i tillfälle att väga för
slagen mot de hundratals andra förslag 
av samma art, som Kungl. Maj:t har att 
ta ställning till, utgår vi ifrån att be
dömningen blir rättvis och korrekt. Vi 
är helt överens om att denne man har ett 
stadgat anseende som forskare, såsom 
herr Anderson här har anfört, men det 
hindrar inte att statsutskottet har ansett

sig vara skyldigt gentemot alla andra att 
inta den ställning, som vi hittills har in
tagit i den här frågan, och jag tror att det 
enda riktiga och korrekta är att vi även 
framgent håller på den principen.

Jag ber att få yrka bifall till utskot
tets förslag.

Herr ANDERSON, CARL ALBERT, (s):
Herr talman! Jag tackar för den po

sitiva syn på frågan, som utskottets ära
de talesman gjorde sig till företrädare 
för — han hade en hel del positiva for
muleringar, vilket jag är glad att konsta
tera.

I princip är jag liksom säkerligen de 
flesta av kammarens ledamöter självfal
let också överens med utskottets tales
man om att alla bör ha samma chans 
när det gäller att få en tjänst, såsom han 
uttryckte sig. Det är fair play. Men den
na princip får inte användas som ett 
byråkratiskt hinder i syfte att hålla ni
vån jämn, utan en forskare som lyfter 
sig över fältet bör också ha chans att få 
göra sig gällande. Det är inte det jämn
strukna grå som vi eftersträvar, utan en 
rättvisa för alla att kunna göra sig gäl
lande och möjlighet för de toppar som 
finns att få lysa över de andra.

Jag behöver kanske inte tala så myc
ket om Björklunds person. Hans fors
karinsats har beskrivits så ingående att 
det inte torde vara mycket att tillägga. 
Jag vill bara konstatera att man ju aldrig 
kan vara absolut säker på att en hundra
procentigt objektiv betraktelse kommer 
till stånd vid bedömning av olika fors
karinsatser. Vore bedömningen hundra
procentigt objektiv behövde det aldrig 
förekomma några strider om akademis
ka befattningar. Man är faktiskt ibland 
litet rädd för att även på detta område 
samma synpunkter kan göra sig gällan
de soin t. ex. i riksdagen, när det gäller 
yngre och nya ledamöters placering i 
utskott. Är det inte så, ärade kammar
ledamöter, att man ibland tycker att ve
derbörande kan vänta litet? Han är, sä
ger man, ny och behöver väl inte ha så 
bråttom. Utan att på något sätt vilja an
klaga karolinska institutet och dess lä-



40 Nr 27 Onsdagen den 30 november 1960

Ang. de s. k. övnings- och yrkesämnenas 
rarkollegium vill jag ändå säga, att vi 
måste komma ihåg att människorna är 
ganska lika i sin bedömning var de än 
är till finnandes. Då det här gäller en 
person som är av värde för landet vill 
jag därför gärna arbeta för att bevara 
en sådan kraft inom landet, ty man kan 
tyvärr inte vara säker på att sådana emi
nenta begåvningar alltid blir objektivt 
värderade och tillvaratagna.

Jag vidhåller, herr talman, mitt yr
kande om bifall till motionen.

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Jag tror inte att detta är 

en fruktbar diskussion.
Många kan säkerligen instämma i vad 

herr Anderson här anfört, men vi måste 
alltid ha ögonen öppna för att det då 
det gäller befattningar av detta slag all
tid kan finnas konkurrenter som kanske 
kan ha sina vapendragare som skulle 
kunna anföra liknande motiveringar till 
stöd för sina kandidater. Vederbörande 
institutioner och Kungl. Maj:t måste nog 
i sådana här fall anses ha betydligt bätt
re förutsättningar än ett riksdagsutskott 
att träffa det riktiga avgörandet. Vi skul
le komma in på en ganska farlig väg, om 
vi underkände dessa institutioners och 
Kungl. Maj:ts möjlighet och förmåga att 
pröva och avgöra ärenden av detta slag. 
Jag kan i varje fall inte själv som riks
dagsman sätta mig över dessa institutio
ner och deklarera, att jag har rätt och de 
fel.

Jag ber därför, herr talman, att få vid
hålla mitt yrkande.

överläggningen ansågs härmed slutad, 
varefter herr talmannen enligt därunder 
förekomma yrkanden gjorde propositio
ner, först på bifall till vad utskottet i 
det under behandling varande utlåtan
det hemställt samt vidare på bifall till 
motionen 1:101; och förklarade herr tal
mannen, sedan han upprepat propositio
nen på bifall till utskottets hemställan, 
sig finna denna proposition vara med 
övervägande ja besvarad.

Herr Anderson, Carl Albert, begärde 
votering, i anledning varav uppsattes

ställning i merithänseende 
samt efter given varsel upplästes och 
godkändes en omröstningsproposition av 
följande lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 181, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, bifalles den i ämnet väck

ta motionen 1:101.
Sedan kammarens ledamöter intagit 

sina platser samt voteringspropositionen 
ånyo upplästs, verkställdes omröstningen 
genom uppresning; och befanns därvid, 
att flertalet röstade för ja-propositionen.

Ang. de s. k. övnings- och yrkesämnenas 
ställning i merithänseende

Föredrogs ånyo statsutskottets utlå
tande nr 182, i anledning av väckta mo
tioner angående utredning rörande de 
s. k. övnings- och yrkesämnenas ställ
ning i merithänseende.

I två likalydande motioner, väckta den 
ena inom första kammaren av herr Kåll- 
qvist (I: 29) och den andra inom andra 
kammaren av herr Rydén (11:33), hade 
hemställts, att riksdagen måtte i skrivelse 
till Kungl. Maj:t begära en skyndsam ut
redning i syfte att med beaktande av i 
motionerna framförda synpunkter giva 
de s. k. övnings- och yrkesämnena en 
starkare ställning och högre meritvärde 
inom vårt skol- och utbildningsväsende.

Utskottet hade i det nu ifrågavarande 
utlåtandet på anförda skäl hemställt, att 
motionerna 1:29 och 11:33 icke måtte 
till någon riksdagens åtgärd föranleda.

Herr KÄLLQVIST (fp):
Herr talman! Mycket tyder på att den 

fråga som berörs i motionen 1: 29, som 
vi nu behandlar, har väckt stort intresse. 
Det gäller här de s. k. övnings- och yr
kesämnenas ställning på schemat och de
ras kompensationsvärde inom skolan 
liksom också deras meritvärde då elever
na fortsätter till högre studier.

Under de livliga skoldebatter som fö
rekommit i denna kammare och med-
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Ang. de s. k. övnings- och 
kammaren har olika skolämnen ofta 
kommit på tal.

Vi har ofta sysslat med matematiken. 
Den har fått en bättre ställning, och för- 
stärkningsanordningar har beslutats. I 
årets motionsflod finns, tror jag, inte 
mindre än sex motioner beträffande kris
tendomsämnet. Tidigare har kanske 
engelskan dominerat denna debatt; i vis
sa kretsar talar man i detta sammanhang 
t. o. m. om »engelska sjukan».

Det finns en särskild grupp ämnen som 
ofta omtalas, men man har ett intryck 
av att det stannar vid uttalade mening
ar i positiv riktning — jag tänker på de 
ämnen som i dagligt tal kallas övnings- 
ämnen. Denna uppdelning av ämnena i 
läroämnen och övningsämnen är, tror jag, 
ganska olycklig. Termen övningsämnen 
leder nämligen till en viss värdering; 
dessa ämnen anses inte lika fullgoda som 
läroämnena. Till övningsämnena räknas 
ju teckning, musik, slöjd, gymnastik och 
även hushållskunskap. Jag vill ge bara 
några exempel på övningsämnenas ställ
ning.

Vid olika tillfällen har timantalet för 
dessa ämnen minskats på de olika sko
lornas schema. Vid flyttning till högre 
klass har skolämnena olika kompensa- 
tionsvärde. Inom realskolan kompense
rar t. ex. ett Ba i geografi eller historia, 
men för att ett övningsämne skall ha 
samma kompensationsvärde fordras 
högsta betyget, alltså A. Däri ligger en 
undervärdering av övningsämnena. I 
gymnasiet och i studentexamen har des
sa ämnen inga kompensationsvärden. 
Ett Ba i vissa ämnen har kompensations
värde, men när det gäller övningsämnena 
har inte ens betyget A något kompensa
tionsvärde. Inte heller vid ungdomarnas 
fortsatta studier torde övningsämnena 
tillerkännas det värde man skulle önska, 
exempelvis vid inträde till högskolor och 
universitet. Men på detta område är det 
ytterligt svårt att döma, och därför vill 
jag inte ta upp den frågan.

Remissinstansernas yttranden delar 
sig faktiskt i två grupper, en grupp som 
ställer sig ganska likgiltig och en an
nan grupp som är, vill jag nästan påstå, 
entusiastisk för de tankar som framförts

yrkesämnenas ställning i merithänseende 
i motionen. Musikaliska akademiens sty
relse vill i alla delar livligt instämma i 
motionärernas yrkanden. Akademien för 
de fria konsterna säger på ett ställe: 
»Speciellt vill akademien understryka, 
att de ämnen, som förmedlar den estetis
ka fostran, inte på långt när uppnått en 
säker och av alla parter respekterad po
sition i skolan.» Vidare säger akade
mien: »Det råder ingen tvekan om att de 
nämnda motionerna tar upp centrala frå
gor.» Slutorden lyder: »Akademien vill 
med största eftertryck instämma i den 
hemställan om skyndsam utredning, vari 
de nämnda motionerna utmynnar.» Det 
är helt naturligt att de båda nämnda in
stitutionerna intar en positiv ställning 
till motionerna.

En annan remissinstans som naturligt
vis måste tillmätas mycket stor bety
delse är kungl. skolöverstyrelsen. Den 
ställer sig mycket förstående till syn
punkterna i motionen men säger att en 
utredning pågår. År 1955 gjordes en en
kät vid läroverken, och man kan påstå 
att den gav majoritet för uppfattningen 
att övningsämnena borde få en mycket 
bättre ställning. Av 254 kollegier svarade 
233 positivt. Under de följande fem åren 
har, såvitt jag kan förstå, ingenting av 
betydelse kommit från överstyrelsen i 
denna fråga, men det sägs att utredning 
pågår och att man räknar med att inom 
kort kunna framlägga konkreta förslag i 
ärendet. Jag noterar detta med tacksam
het och vill understryka, att det står »in
om kort»; jag hoppas att det skall betyda 
åtminstone en kortare tid än fem år.

I utskottet har frågan blivit mycket po
sitivt behandlad. Utlåtandet leder visser
ligen fram till att motionen skall avslås, 
men man säger att de problem som av
handlas i motionerna bör beaktas av 
skolberedningen och gymnasieutredning- 
en. Utskottet säger t. o. m. att Kungl. 
Maj :t bör ha sin uppmärksamhet riktad 
på frågan, och det tycker jag var värde
fullt att få höra. Jag kan alltså vid detta 
tillfälle mycket väl framföra mitt tack 
för utskottets och avdelningens behand
ling av motionen, liksom ett tack till av
delningens ordförande; vilken varit 
mycket positiv och till viss del skrivit
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Om fördelning mellan olika huvudmän av
anstalter

utskottets motivering; dess värre har 
han också varit med om att avstyrka mo
tionen. Kanske hade det varit möjligt att 
ge klämmen en annan formulering, men 
jag skall inte hänga upp mig på den sa
ken utan vill bara konstatera, att om 
man läser hela motiveringen får man ett 
intryck av att det så småningom skall 
kunna bli resultat. Det hoppas jag inner
ligt, och om ingenting sker kommer jag 
kanske tillbaka till frågan i annat sam
manhang.

Herr talman! Jag skall i alla fall be 
att få yrka bifall till utskottets hemstäl
lan.

42 Nr 27

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Ett utskott kan ju inte 

begära mer, när motionären själv yrkar 
avslag på sin motion, och på den punk
ten är jag således tillfredsställd.

Jag vill försäkra att herr Källqvist 
och jag har samma uppfattning om det 
problem som här föreligger, men jag är, 
herr talman, kanske mera orolig än herr 
Källqvist för utvecklingen på detta om
råde. Den nu sittande skolberedningen 
har bl. a. till uppgift att komma med för
slag om nedskärning av veckotimantalet 
i våra läroanstalter, och det skulle förvå
na mig mycket om inte denna nedskär
ning kommer att gå ut över övningsäm- 
nena. Här talas om kompensationsvär
det och liknande, men om timantalet för 
övningsämnena blir rätt avsevärt be
skuret tror jag att det är mycket svårt 
att höja kompensationsvärdet av dessa 
ämnen. För egen del hoppas jag att ingen 
beskärning skall ske.

Jag vill citera vad skolöverstyrelsen 
har sagt i denna fråga: »En av skolans 
viktigaste uppgifter är att fostra sam- 
hällsdugliga medborgare. Att rätt avväga 
de olika skolämnenas roll i denna fostran 
är en ständigt aktuell fråga.» Det är så 
sant som det är sagt. Jag har emeller
tid, herr talman, inte kunnat underlåta 
att uttala min oro för vad som kommer 
att hända på detta område.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets 
förslag.

kostnaderna för folkhögskolor m. fl. läro-

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i förevarande utlå
tande hemställt.

Vid förnyad föredragning av statsut
skottets utlåtande nr 183, i anledning av 
väckt motion om upphävande av viss 
tjänstgöringsskyldighet för professorer
na vid tandläkarhögskolorna, bifölls vad 
utskottet i detta utlåtande hemställt.

Om fördelning mellan olika huvudmän 
av kostnaderna för folkhögskolor m. fl. 

läroanstalter

Föredrogs ånyo statsutskottets utlå
tande nr 184, i anledning av väckta mo
tioner om fördelning mellan olika hu
vudmän av kostnaderna för folkhögsko
lor m. fl. läroanstalter.

I två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Svanström (1:179) och den andra inom 
andra kammaren av herr Johansson i 
Gränö (II: 208), hade hemställts, att riks
dagen måtte besluta att hos Kungl. Maj:t 
anhålla om åtgärder ägnade att möjlig
göra reglering av huvudmannakostnader 
i förhållande till elevernas bostadsort, 
när det gällde folkhögskolor, lantman
naskolor, lanthushållsskolor m. fl. dyli
ka läroanstalter.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet av angivna orsaker hemställt, 
att motionerna 1:179 och II: 208 icke 
måtte till någon riksdagens åtgärd för
anleda.

Herr SVANSTRÖM (ep):
Herr talman! Jag skall fresta kamma

rens tålamod med att ta dess tid något i 
anspråk för att närmare redogöra för an
ledningen till den motion som jag har 
väckt.

Om man studerar Sveriges Landstings 
Tidskrift, februarinumret 1960, finner 
man där en tabell som beträffande folk
högskolorna i landet utvisar rådande för
hållanden inom olika län. Av densamma 
framgår bl. a. att det i Kalmar län finns
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Ang. undervisning om de mänskliga rättigheterna
ett totalt antal platser vid landstingsägda 
skolor av 451. Antalet folkhögskolele- 
ver från länet vid samtliga folkhögsko
lor i landet är endast 423. De bägge 
landstingen har per elev en kostnad av 
1 276 kronor. Dessa elevkostnader är 
mycket varierande. Man kan av samma 
tabell utläsa att kostnaderna i ett lands
tingsområde endast är 374 kronor per 
elev och i ett annat inte mindre än 1 945 
kronor. Yad sedan gäller förhållandet 
mellan Kalmar läns norra landsting och 
dess grannlandsting — vilka jag i egen
skap av ordförande i dels en folkhögsko
la, dels en lantmannaskola bäst känner 
till — finner man att norra Kalmar läns 
landsting i mycket hög grad bland de in
tagna eleverna på vederbörande läroan
stalter har elever från annat område än 
sitt eget.

Jag vill i detta sammanhang understry
ka att det vore orimligt att i den fria 
undervisningsform som en folkhögskola 
representerar införa restriktioner, som 
skapar svårigheter för eleverna att fara 
över länsgränserna. Tvärtom tror jag att 
det är angeläget att den rörelsefrihet som 
på detta område av ålder har funnits 
kan bibehållas. Inte minst med anledning 
av farhågorna för att vederbörande 
landsting på olika vägar skall försöka 
begränsa elevtillströmningen till skolor
na, med utgångspunkt från att man i 
första hand vill se till att de s. k. egna 
eleverna får utrymme vid vederbörande 
skolor, har jag, liksom min medmotio- 
när i andra kammaren, tänkt mig att 
man genom en uppdelning av huvudman
nakostnaderna efter elevernas bostadsort 
skulle kunna nå fram till ett förhållande 
som möjliggör att rörelsefriheten för 
eleverna att söka sig till olika skolor 
oberoende av bostadsorten kan uppe
hållas.

Jag har velat anföra dessa synpunk
ter med anledning av vad som har sagts 
i motionen. Klart medveten om att jag 
inte har någon möjlighet att vinna kam
marens bifall till min motion mot ett 
enhälligt utlåtande från statsutskottets 
sida, tillåter jag mig ändå påpeka att ut
skottets skrivning dess bättre inte är 
helt negativ. Man har tagit fasta på de

synpunkter som framförts av 1955 års 
lantbruksundervisningskommitté, som 
säger att kommittén avser att återkomma 
till denna fråga i sitt slutbetänkande. Det 
gäller således lantbruksundervisnings- 
anstalterna. Beträffande dessa råder ju 
det förhållandet att cirka 80 procent av 
dem ägs och drivs av landstingen som 
huvudmän. När det gäller folkhögskolor
na är, som alla vet, ungefär hälften 
landstingsägda och de övriga rörelsesko
lor.

Herr talman! Med anledning av det an
förda och med hänsyn till att utskottet 
förutsätter att denna fråga kommer att 
tagas upp framdeles har jag, herr talman, 
inte något särskilt yrkande.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad bifölls vad utskottet i det 
nu ifrågavarande utlåtandet hemställt.

Vid förnyad föredragning av statsut
skottets utlåtande nr 185, i anledning av 
väckta motioner angående anslag till 
byggnadsarbeten vid vissa yrkesskolor, 
bifölls vad utskottet i detta utlåtande 
hemställt.

Ang. undervisning om de mänskliga rät
tigheterna

Föredrogs ånyo statsutskottets utlå
tande nr 186, i anledning av väckta mo
tioner angående undervisning om de 
mänskliga rättigheterna.

I två likalydande motioner, väckta den 
ena inom första kammaren av fru Se- 
gerstedt-Wiberg (I: 152) och den andra 
inom andra kammaren av herr von 
Friesen (11:186), hade hemställts, att 
riksdagen hos Kungl. Maj :t måtte an
hålla om åtgärder för en bättre under
visning om de mänskliga rättigheterna, 
sådana dessa angivits i den av FN:s ge
neralförsamling antagna Allmänna för
klaringen av den 10 december 1948.

Utskottet hade i det nu föredragna ut
låtandet på åberopade grunder hem
ställt, att motionerna 1:152 och 11:186 
icke måtte till någon riksdagens åtgärd 
föranleda.
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Ang. skolornas kristendomsundervisning
Fru SEGERSTEDT-WIBERG (fp):
Herr talman! Tillåt mig att göra någ

ra reflexioner i samband med statsut
skottets utlåtande nr 186.

Utskottet är ense med oss motionärer 
om vikten av att de mänskliga rättighe
terna ägnas uppmärksamhet i undervis
ningen. För det uttalandet är jag synner
ligen tacksam, eftersom jag tror att det 
är nödvändigt att ständigt påminna om 
förklaringen om de mänskliga rättighe
terna och att göra den så känd att män
niskor griper efter den och lär sig re
spektera dess budskap. Alltjämt kommer, 
herr talman, täta meddelanden om hur 
förklaringen kränks. Skolbarn jagas på 
grund av sin hudfärg, folkgrupper för
trycks på grund av sin tro, antisemitis
men gör sig märkbar och kommer till ut
tryck också här i landet samtidigt som 
ett insamlingsarbete har startats för att 
resa minnesmärke över de miljoner som 
omkom i Auschwitz’ koncentrationslä
ger. Vi har förmånen att här i landet 
hysa några av dem som räddades där
ifrån, men vi kan inte befria dem från 
minnen som jagar dem så länge de le
ver.

I vår oro för nya kränkningar av de 
mänskliga rättigheterna har representan
ter för samtliga partier uppmanat rege
ringen att medverka till en fredlig lös
ning av den algeriska konflikten. Det tor
de också vara många i denna kammare, 
herr talman, som genom aktiva åtgärder 
medverkat i den aktion vilken på be
gäran av de förtryckta startats för att 
bojkotta sydafrikanska varor. För den 
aktionen har i dagarna varnats under 
hänvisning till de problem som kan upp
stå för vår exportindustri. Sådana var
ningar uttalades också den gång man i 
Sverige protesterade mot de nazistiska 
förföljelserna.

Dagens varning visar endast hur oänd
ligt svårt det är att få respekt för de tan
kar som uttrycks i den allmänna förkla
ringen om de mänskliga rättigheterna. 
Svårigheten sammanhänger med att för
klaringen i själva verket inte talar så 
mycket om rättigheter som om skyldig
heter att respektera andra människor 
oavsett hudfärg, kön, ras eller religion.

m. m.

Kunskapen om förklaringens ord måste 
nå varje generation och bli levande för 
den, så att ingen kommande generation 
riskerar att medverka till förföljelser av 
vilken typ det vara månde.

Det är därför som jag har dristat mig 
att ta kammarens uppmärksamhet i an
språk för att ännu en gång understryka 
vikten av att förklaringen uppmärksam
mas i skolorna nu och i framtiden. Det 
är därför jag är tacksam för utskottets 
påpekande att förklaringen bör observe
ras i läroböckerna. Jag vill också vädja 
till skolberedningen att den håller för
klaringen i minnet under sitt arbete med 
kursplanerna för framtidens skola.

Med dessa ord, herr talman, vill jag 
slutligen uttrycka min glädje över den 
enighet om värdet av att förklaringen 
om de mänskliga rättigheterna blir känd 
och spridd, vilken kommer till uttryck 
i utskottets utlåtande.

Häri instämde herrar Mogård (s), 
Nestrup (fp) och Osvald (fp).

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad bifölls vad utskottet i förevarande 
utlåtande hemställt.

Ang. skolornas kristendomsundervisning 
m. m.

Föredrogs ånyo statsutskottets utlå
tande nr 187, i anledning av väckta mo
tioner om skolornas kristendomsunder
visning m. m.

Utskottet hade till behandling före- 
haft

dels två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Bengtson m. fl. (1:26) och den andra 
inom andra kammaren av herr Hedlund 
m. fl. (II: 31),

dels två likalydande motioner, väck
ta den ena inom första kammaren av 
fröken Andersson m. fl. (1:173) och 
den andra inom andra kammaren av 
herr Staxäng m. fl. (II: 193),

dels två likalydande motioner, väck
ta den ena inom första kammaren av 
herr Ringaby (I: 377) och den andra
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Ang. skolornas kristendomsundervisning m. m.
inom andra kammaren av herr Hedin 
m. fl. (11:470),

dels en inom andra kammaren av her
rar Hamrin och Nelander väckt motion 
(11:7),

dels en inom andra kammaren av herr 
Svensson i Kungälv m. fl. väckt motion 
(11:348),

dels ock en inom andra kammaren 
av herr Gansmoe m. fl. väckt motion 
(11:349).

I motionerna 1:26 och 11:31 hade 
hemställts, såvitt nu vore i fråga, att 
riksdagen måtte i skrivelse till Kungl. 
Maj:t anhålla, att vid utarbetandet av 
anvisningar för kristendomsundervis- 
ningen liksom vid läroböckernas gransk
ning hänsyn måtte tagas till att under
visningen och lärostoffet finge ett så
dant innehåll, att eleverna ej blott finge 
vissa faktiska kunskaper utan att det 
även till dem förmedlades en positiv 
syn på den kristna livsåskådningen och 
dess betydelse för såväl den enskilda 
människan som för samlevnaden mellan 
människor.

I motionerna 1:173 och 11:193 hade 
yrkats, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj:t skulle hemställa om en 
översyn av undervisningsplanen för 
kristendomsundervisningen i rikets sko
lor.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet på anförda skäl hemställt,

1) att motionerna 1:26 och 11:31, så
vitt nu vore i fråga, icke måtte till någon 
riksdagens åtgärd föranleda;

2) att motionerna 1:173 och 11:193 
icke måtte till någon riksdagens åtgärd 
föranleda;

3) att motionerna 1:377 och 11:470 
icke måtte till någon riksdagens åtgärd 
föranleda;

4) att motionen 11:7 icke måtte till 
någon riksdagens åtgärd föranleda;

5) att motionen 11:348 icke måtte till 
någon riksdagens åtgärd föranleda;

6) att motionen 11:349 icke måtte till 
någon riksdagens åtgärd föranleda.

Herr BENGTSON (ep):
Herr talman! Av de motioner, som nu 

föreligger till behandling och som alla 
gäller frågan om kristendomsundervis
ningen, skall jag bara tala om två, näm
ligen de likalydande motionerna nr 26 i 
första kammaren och nr 31 i andra kam
maren. Den andra delen av hemställan 
i dessa motioner har redan behandlats 
av riksdagen och tyvärr avslagits. I 
första delen begäres att riksdagen måtte 
i skrivelse till Kungl. Maj:t hemställa att 
vid utarbetandet av anvisningar för kris
tendomsundervisningen liksom vid lä
roböckernas granskning hänsyn tages 
till att undervisningen och lärostoffet 
får ett sådant innehåll, att eleverna ej 
blott får visa faktiska kunskaper utan 
att det även förmedlas till dem en po
sitiv syn på den kristna livsåskådningen 
och dess betydelse för såväl den enskil
da människan som för samlevnaden mel
lan människor.

Denna begäran har utskottet besvarat 
med en hänvisning till 1957 års skol- 
beredning. I direktiven för denna, av 
vilka det finns en sammanfattning i 
Kungl. Maj:ts proposition nr 106 år 
1957, har visserligen departementschefen 
uttalat att han intet har att invända mot 
att utredningen inledes med undersök
ningar rörande skolans mål och uppgif
ter i nutidssamhället. Han anför vidare 
att ingående undersökningar företagits 
på 1940-talet av den då arbetande utred
ningen och att den nya utredningen bör 
beakta och ta hänsyn till de förändring
ar som nu väntas nå sin fulla utveckling. 
Men när man läser fortsättningen av di
rektiven finner man, att de dock mycket 
starkt inriktats på praktiska åtgärder 
och inte så mycket på att diskutera en 
del av de ideologiska motiv som bör lig
ga till grund för undervisningens ut
formning.

Det är möjligt att vad utskottet har 
sagt med hänvisning till denna utred
ning kan innefattas i de direktiv som 
givits för skolberedningen 1957. I var
je fall vill jag konstatera att man efter 
det att riksdagen, soin jag förmodar, 
bifallit statsutskottets utlåtande, får an-
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ta att utredningen anser sig skyldig att 
också behandla dessa frågor.

Vi kan acceptera att vissa frågor som 
gäller kristendomsundervisningen ut
reds, men i själva målsättningen anser 
vi att det knappast är nödvändigt med 
någon utredning. Vi i centerpartiet har 
den uppfattningen att kristendomsun- 
dervisningens timantal och sådana frå
gor inte ensamma är avgörande för ett 
gott resultat. Det är lika betydelsefullt 
att kristendomsundervisningen utöver 
uppgiften att ge eleverna ett faktiskt 
kunskapsmått också ger dem en positiv 
inställning till kristendomen. Den krist
na livsåskådningen — oavsett dess oli
ka schatteringar — utgör med sin syn 
på människovärdet för vårt folk en 
omistlig etisk tillgång, vars tillvarata
gande kräver skäligt beaktande även i 
skolundervisningen.

Statsutskottet har avfärdat motionen 
nr 31 med hänvisning till pågående ut
redning. Det bör dock observeras att 
motionen inte har begärt någon utred
ning, utan den har begärt att det vid 
utarbetandet av direktiv för kristen
domsundervisningen skall poängteras 
att undervisningens uppgift bl. a. är att 
ge eleverna en positiv inställning till 
kristendomen. Under den tid utredning
en arbetar får man väl förutsätta att det 
händer någonting på skolans område, 
och därför anser vi att de riktlinjer bor
de finnas som föreslås i motionerna.

Jag vill sluta med, herr talman, att 
hänvisa till att vi har syftat till att ele
verna inte bara skall få vissa faktiska 
kunskaper vid kristendomsundervis
ningen utan att de också bör bibringas 
en positiv syn på den kristna livsåskåd
ningen och dess betydelse såväl för den 
enskilda människan som för samlevna
den mellan människorna.

Med hänsyn till statsutskottets i någon 
mån positiva förslag skall jag inte fram
ställa något särskilt yrkande utan nöja 
mig med den deklaration jag har avgi
vit om betydelsen av en positiv syn på 
den kristna livsåskådningen.

I herr Bengtsons yttrande instämde 
herrar Ferdinand Nilsson (ep), Ernst

m. m.
Olsson (ep), Robert Johansson (ep), Jo
nasson (ep), Sundin (ep), Pålsson (ep), 
Nits-Eric Gustafsson (ep) och Axel Ema
nuel Andersson (ep).

Fru SVENSON (ep):
Herr talman! Under årens lopp bär 

kristendomsundervisningen vid ett fler
tal tillfällen diskuterats, och det är med 
oro jag ser hur kristna livsnormer och 
ideal föraktas, vilket ger tydligt utslag i 
den ökade hållningslösheten och ung
domsbrottsligheten. Jag vill gärna vän
da mig till envar som intresserar sig för 
barnens och de ungas fostran och främst 
till dem som står i ansvarig ställning 
att allvarligt eftertänka -— jag citerar 
några ord ur biskop Borgenstiernas her
debrev — om »vårt läge är sådant, att 
vi våga pruta på det uppväxande släk
tets möjligheter att få fostras under de 
tio budordens majestät».

Då det kommit till min kännedom att 
viss försöksverksamhet pågår i lärover
ken för att minska kristendomsunder
visningen och göra morgonbönerna fri
villiga, vill jag, eftersom jag hyser den 
uppfattningen att de kristna normerna 
är omistliga som grundval för männi
skans andliga hållning och inställning 
till medmänniskorna och samhället i 
stort, uttala en allvarlig förhoppning att 
kristendomsämnet ej — jag citerar 
ännu en gång biskop Borgenstierna — 
»reduceras till ett litet undanträngt 
ämne, omgivet med många förbehåll» 
eller göres så »objektivt», så »kristet 
substanslöst som möjligt, ett sysslande 
med något, som icke angår de undervi
sade i deras nu och deras framtid — då 
är det ingen kristendomsundervisning 
alls».

En fråga i sammanhanget gäller om 
normbildningen och om kristendoms
undervisningen skall bedrivas konfes- 
sionslöst eller ej. Från många håll har 
uttalats att nutida hållningslöshet hos 
en del ungdomar till stor del bottnar i 
en brist på normer för handel och van
del och för samvaron människor emel
lan.

Är detta inte en följd av att de krist
na normerna tagits bort? Och har de
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kristna normerna ersatts med andra? 
Det har sagts att om kristendomsunder- 
visningen skulle ge en positiv syn på 
kristendomen som religion, skulle andra 
trosbekännare ogilla detta. Delvis är det 
kanske rätt, men jag tror inte att nå
gon anser det riktigt att de kristna nor
merna slopas, utan att några andra nor
mer ges de unga.

Jag har, herr talman, med detta en
dast önskat framhålla att de kristna 
normerna är goda riktlinjer även för 
nutidsmänniskan.

Fröken ANDERSSON (h):
Herr talman! Jag är motionär i denna 

kammare, och herr Staxäng har burit 
fram samma motion i andra kammaren. 
Jag skall be att helt kort få instämma 
i alla de synpunkter av positiv art som 
de föregående talarna framfört.

Utskottet har blivit enigt om att alla 
de väckta motionerna skall hänskjutas 
till pågående utredning. När jag läste ut
låtandet kunde jag dock inte låta bli att 
tycka att utskottet kunde ha kostat på 
sig någon reflexion med anledning av 
alla motionerna, ett ord på vägen så att 
säga, när frågorna hänskjuts till skolbe- 
redningen. Jag vet att flera ledamöter i 
avdelningen liksom i utskottet i övrigt 
de facto är positivt inställda till de frå
gor det här gäller. Därför hoppas jag för 
min del att, när den utredning till vilken 
motionerna har hänvisats tar upp dessa 
frågor, man också tar hänsyn till de syn
punkter som kommit fram i motionerna. 
Jag har även personligen vid flera till
fällen framhållit vikten av att kristen- 
domsundervisningen inte skjutes undan 
från skolschemat utan fastmera att den
na undervisning utvidgas i möjligaste 
mån.

Jag har, herr talman, för närvarande 
intet yrkande.

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Med jämna mellanrum 

får statsutskottet motioner av liknande 
art, och det är ju inte ägnat att förvåna. 
Jag tror vi är ganska överens om det vä

sentliga i dessa frågor, men, herr tal
man, på en punkt kan jag inte vara över
ens med en av dem som framfört syn
punkter här. Det gäller det där ständiga 
klankandet på vår tids ungdom.

Herr talman! Har det inte varit så se
dan århundraden tillbaka att man har 
anklagat sin tids ungdom? Men, handen 
på hjärtat, mina damer och herrar, var 
de unga på vår tid bättre än nutidens 
ungdom? Jag vågar svara ett bestämt 
nej på den frågan. Vad är det som gör 
att vi nu fäster oss mera vid vad som 
händer? Jo, det är att tidningarna nu
mera på ett helt annat sätt än man gjor
de för fyrtio eller femtio år sedan be
skriver vad som händer och sker. Det 
är orätt att på det sätt som sker slå ned 
på vår tids ungdom. Dess bättre är det 
nog en ytterst liten procent av en års
kull som bär sig illa åt. Gör man en un
dersökning skall man glädjande nog fin
na att det är en mycket liten procent. 
Det är vi väl allesamman glada över. 
Jag tror inte att vi vinner ungdomen ge
nom den attityden att vi ständigt klagar 
på den. Vi bör även på detta område se 
objektivt på tingen, undersöka hur det 
ligger till, förklara och upplysa om det 
verkliga förhållandet.

Den nu sittande skolberedningen — 
som inom parentes sagt har en allt annat 
än lätt uppgift — kommer ju också att 
ta hänsyn till dessa ting, bland annat när 
utredningen kommer in på frågan om 
ämnenas fördelning på arbetsveckans 
schema. Det blir inte lätt för utredning
en, men om vi verkligen vill vad vi sä
ger oss vilja —- nämligen åstadkomma 
bättre förhållanden på detta område — 
tror jag att vi fär lägga om kursen. Vi 
får inte bara klanka på ungdomen utan 
måste se på sakerna som de är och även 
ge erkännande åt dem som verkligen ar
betar i positiv riktning.

Herr talman! Jag ber att få yrka bifall 
till utskottets förslag.

Fröken ANDERSSON (h):
Ilerr talman! Jag skall bara helt kort 

be att få instämma med herr Näsström. 
Jag tror att det är en fullkomligt felak-
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tig uppläggning av problemen när man 
börjar klanka på ungdomen och säger 
att den är så förfärlig. Jag tror med all 
rätt att vi på vår tid inte var ett dugg 
bättre, men vi hade inte så många fres
telser, så många möjligheter att ge ut
lopp för vårt okynne i olika avseenden. 
Men just därför att frestelserna nu är så 
mycket större, är det en fullkomligt 
opsykologisk, en oriktig uppfostringsme
tod att mer och mer skära ned kristen- 
domsundervisningen och över huvud ta
get uppfostran i detta hänseende. Vi ha
de dock — och det tror jag herr Näs
ström kan hålla med mig om — på ett 
helt annat sätt en grund att stå på. Vi 
var uppfostrade annorlunda — för att 
fatta mig kort — i kristen anda och det 
var oss till hjälp och är kanske till hjälp 
i fortsättningen. Men just därför att fres
telserna nu är större liksom möjligheter
na att göra otyg, behövs det ju inte 
mindre utan mera undervisning och en 
mera fast grund att stå på. Det är därför 
som vi är så ivriga att gång på gång 
föra fram de synpunkter som jag här an
fört.

Herr BENGTSON (ep):
Herr talman! Jag har ingenting att in

vända emot vad herr Näsström sade be
träffande ungdomen. Jag har samma upp
fattning som han, att det inte tjänar myc
ket till att bara klanka på ungdomen. 
Huruvida den är bättre eller sämre än 
gångna tiders ungdom kan man i vissa 
avseenden konstatera, ty vi har ju i stati
stiken fastslagit att ungdomsbrottslighe
ten ökat. Men jag måste samtidigt fram
hålla att ökningen går i samma takt för 
brottsligheten över huvud taget i vårt 
land. Ungdomsbrottsligheten företer 
inte någon större stegring än brottslighe
ten i allmänhet.

Det är emellertid att observera att spri
ten är en av de stora orsakerna till alla 
de företeelser bland ungdomen som vi 
inte anser önskvärda. 1944 års nykter- 
hetsutredning konstaterade att den för- 
eningsanslutna ungdomen -— inte bara 
den som är ansluten till nykterhetsor- 
ganisationerna utan föreningsansluten

m. m.
ungdom över huvud taget — var betyd
ligt bättre i nykterhetsavseende än den 
ungdom som inte tillhörde någon som 
helst organisation. Detta bör vi beakta. 
Det finns en mycket stor grupp av ung
dom som är ansluten till de kristna sam
funden. Vi måste i detta sammanhang 
konstatera att den ungdom som har en 
sådan positiv inställning till kristendo
men inte är den ungdom som företar sig 
de saker som vi har anledning klandra 
i samhället. Därför måste det förhålla sig 
på det sättet, att en positiv inställning 
till kristendomen är en värdefull tillgång 
i kampen för att vi skall få ungdomen så 
god som möjligt.

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Vi som gick i skolan när 

seklet var ungt fick ju rätt mycket 
kristendomsundervisning, och det var 
väl intet ont i det. Men vem av oss vill 
slå sig för sitt bröst och säga: »Hurra så 
bra vi blev!» Är det på det sättet? Jag 
tror inte det, utan man måste se denna 
fråga i dess stora sammanhang.

Jag skulle inte på något sätt vilja för
neka värdet av det som har sagts här. All 
etisk fostran har sin betydelse. Det är 
inte fråga om annat. Men vi som under 
många år har arbetat t. ex. inom barna
vårdsnämnder och liknande har nog 
gjort en del erfarenheter, som inte stäl
ler denna fråga enbart i en god belysning. 
Jag tror att många har fått samma upp
fattning som jag på detta område. Det 
kan bli för mycket av det goda också. Vi 
har dock upprepade fall där det visat 
sig att ungdomar från kristliga hem, 
verkligt kristliga hem, blivit immuna 
mot detta. Det förhåller sig på det sättet.

Det är ju den lyckliga medelvägen, 
som vi skall söka, och jag tror inte att 
det råder några verkligt delade mening
ar mellan oss i det avseendet, men jag 
tycker vi skall vara rätt försiktiga när vi 
bedömer denna sak. Vi vet att det finns 
länder som icke har kristendomsunder
visning i sina skolor utan där denna sak 
ordnats på annat sätt. Jag vill inte ett 
ögonblick påstå att man där lyckats säm
re. Resultatet kan bero på andra fakto-
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rer också. Man måste se saken i dess Vid förnyad föredragning av statsut- 
stora sammanhang. Det hindrar inte att skottets utlåtande nr 188, i anledning av 
man bör göra allt som kan göras för att väckt motion om samarbete med Fin- 
på ett gott och värdigt sätt leda och land angående utbyggnaden av högsko- 
fostra vår ungdom. Varje åtgärd som gö- lan i Umeå och universitetet i Uleå- 
res på detta område har sin utomordent- borg, bifölls vad utskottet i detta utlå- 
ligt stora betydelse. tande hemställt.

Herr JOHANSSON, ANDERS, (fp):
Herr talman! Det är uppenbart att det 

nu finns vissa ungdomsgrupper, vilkas 
beteende är sådant att det inger allvarli
ga farhågor. Det är vi nog alla ense om. 
Jag vill dock betona att den gruppen av 
ungdom är procentuellt sett ganska liten 
i jämförelse med det stora antal ungdo
mar som iakttar ett mycket exemplariskt 
uppförande. Ungdomen har å andra si
dan alltid varit föremål för kritik. Men 
det kan ju ha varit vissa variationer. 
Jag vill här citera vad en av sin tids 
största tänkare, nämligen Sokrates, an
förde om sin tids ungdom. Han sade:

»Vår ungdom älskar ingenting annat 
än lyxen och lättjan. Unga män och 
kvinnor uppför sig sämre än någonsin 
tidigare. De föraktar varje auktoritet 
och hyser ingen respekt för åldern. Vår 
tids barn har blivit tyranner över oss. 
De reser sig inte ens om en äldre person 
träder in i ett rum, de är uppkäftiga 
emot sina föräldrar och andra, de stör 
varje hyfsat samtal mellan vettiga män
niskor, de har dåliga matseder och har 
blivit till sina lärares skräck.»

Detta skrev Sokrates på sin tid, och jag 
tycker att det är mycket av dessa pro
blem beträffande ungdomen som åter
kommer just i dag. Det är klart att man 
i vår tid kan ha sina betänkligheter, som 
jag nyss sade, men vi ställer väl hoppet 
till de stora ungdomsgrupper som ändå 
inte kan sägas vara av detta slag! Å and
ra sidan är det givet att ungdomen be
höver normer och vägledning, inte minst 
i vår tid som i mångt och mycket är an
norlunda än Sokrates’ tid. Det är det vi 
strävar efter att ge den.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i förevarande utlå
tande hemställt.

Ang. riktlinjer för regionsjukvårdens ut
byggande

Föredrogs ånyo statsutskottets utlå
tande nr 189, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till rikt
linjer för regionsjukvårdens utbyggan
de m. m., jämte i ämnet väckta motio
ner.

I propositionen nr 159 hade Kungl. 
Maj:t, under åberopande av bilagt ut
drag av statsrådsprotokollet över inri- 
kesärenden för den 13 maj 1960, före
slagit riksdagen att godkänna de rikt
linjer för regionsjukvårdens utbyggande 
m. m., som departementschefen förordat.

I Kungl. Maj ds förslag angåvos prin
cipiella riktlinjer för utbyggandet av 
den högspecialiserade kroppssjukvården 
i riket. Vissa specialiteter hade ansetts 
vara av den kvalificerade natur, att de 
borde anordnas regionvis. Till sådana re
gionspecialiteter hänfördes enligt för
slaget neurokirurgi, neurologi, thoraxki
rurgi, plastikkirurgi, urologi, barnki
rurgi, radioterapi, dermatologi och reu- 
matologi samt viss kardiologisk verk
samhet. Vidare hade föreslagits, att s. k. 
käkcentraler och behandlingsenheter för 
konstgjord njure skulle anordnas på re
gionplanet. Laboratorieorganisationen 
och vissa serviceorgan vid regionsjuk
husen berördes även.

För regionsjukvården hade riket före
slagits skola indelas i sju regioner med 
regionsjukhus i Stockholm, Uppsala, 
Linköping, Lund-Malmö, Göteborg, Öre
bro och Umeå. Vissa specialiteter förut
sattes dock tills vidare icke skola utbyg
gas i Linköping och Örebro.

För regionsjukhusens dimensionering 
och utbyggnad hade lämnats vissa mera

4 Första kammarens protokoll 1960. Nr 27
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allmänna synpunkter till ledning vid hu
vudmännens planläggning. Totalt beräk
nades utbyggnaden kräva omkring 1 700 
nya vårdplatser vid regionklinikerna. 
Överslagsvis hade beräknats, att ytter
ligare drygt 200 läkare och omkring 
500 sjuksköterskor skulle bliva erfor
derliga i den utbyggda organisationen.

De s. k. riksplatserna vid karolinska 
sjukhuset hade föreslagits skola avveck
las i samband med regionsjukvårdens 
utbyggande och vid ett inordnande av 
sjukhuset i Storstockholms sjukvårdsor
ganisation. Bestämmelserna för patien
ters intagning vid och remiss till de 
statliga undervisningssjukhusen avsåges 
bliva anpassade till de kommunala hu
vudmännens intagnings- och remissreg
ler.

Utbyggnaden av regionsjukvården ha
de beräknats draga en kostnad av i runt 
tal 200 miljoner kronor. Dessa kostna
der förutsattes i princip skola bäras 
av huvudmännen utan statsbidrag. Sär
skilda skäl ansåges dock motivera, att 
staten lämnade bidrag med 25 procent av 
kostnaderna för uppförande och utrust
ning av nya regionkliniker för radiote
rapi.

För samordning av planläggningen 
och utbyggnaden av regionsjukvården 
hade föreslagits att ett särskilt organ 
skulle tillkomma med representanter för 
staten och de kommunala huvudmännen.

I två likalvdande motioner, väckta den 
ena inom första kammaren av hem Ja
cobsson m. fl. (1:696) och den andra 
inom andra kammaren av herr Wiklund 
m. fl. (II: 856), hade hemställts, att riks
dagen vid behandlingen av Kungl. Maj:ts 
proposition nr 159 måtte beakta vad i 
motionerna anförts.

Motionärerna hade ansett det erfor
derligt, att statligt stöd i lämplig form 
lämnades Västernorrlands, Västerbottens 
och Norrbottens läns landsting för att 
utbyggnaden av regionsjukhusets resur
ser i fråga om specialistvården skulle 
kunna ske i den takt som förutsattes.

Utskottet hade i det nu föredragna ut
låtandet av angivna orsaker hemställt,

I. att riksdagen måtte godkänna de 
riktlinjer för regionsjukvårdens utbyg
gande som förordats av chefen för inri
kesdepartementet i statsrådsprotokollet 
över inrikesärenden för den 13 maj 
1960;

II. att motionerna 1:696 och 11:856 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd.

Reservation hade anförts av herrar 
Näsström, Gillström, Axel Johannes An
dersson, Sundin, Åkerström, Jansson i 
Kalix, Gustafsson i Skellefteå och Lars
son i Hedenäset, vilka ansett, att till ut
skottets yttrande rörande kostnaderna 
för utbyggnaden av regionsjukvården 
bort fogas ett tillägg av följande lydel
se:

»Utskottet vill emellertid inte utesluta 
möjligheten av att det framdeles i något 
fall kan visa sig nödvändigt på grund 
av förhållandevis höga kostnader för 
regionsjukvårdens ordnande eller and
ra speciella skäl att överväga ett statligt 
stöd exempelvis genom räntefria lån 
med relativt lång amorteringstid eller 
genom annan lämplig stödåtgärd.»

Herr SÖRLIN (s):
Herr talman! Allmän enighet torde rå

da om att det förslag till regionsjukvår
dens ordnande, som framgår av det före
liggande utskottsförslaget, måste hälsas 
med allmän tillfredsställelse. Viktiga av
snitt av modern sjukvård kommer inom 
den närmaste tioårsperioden att tillgo
doses till patienternas fromma.

Trots den enighet som råder kan dock 
invändningar riktas mot den fördelning 
i kostnadshänseende som ett bifall till 
utskottsförslaget innebär. Den ledande 
principen, att huvudmännen skall svara 
för kapital- och driftkostnader, kan inte 
helt godtas. Propositionens målsättning 
är att regionerna skall omfatta en befolk
ning om cirka en miljon invånare. Av 
naturliga skäl kommer då Umeåregionen, 
som har en väsentligt lägre folkmängd, i 
en avsevärt sämre ställning än övriga re-
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gioner inom landet. Kostnaden per 1 000 
invånare blir för denna region alltså vä
sentligt högre än på andra håll. Inom de 
nordliga delarna av landet är även bygg- 
nadskostnaderna enligt byggnadskost- 
nadsindex avsevärt högre än på andra 
håll. Det kan nämnas att om siffran för 
Västerås, som har riksmedeltalet, sättes 
till 100, så blir siffrorna för Umeå 108 
och för Malmö 88 — alltså en prisskill
nad om 20 procent. Om ett regionsjukhus 
kommer att kosta 25 miljoner kronor, 
betyder det en fördyring i norr med 5 
miljoner kronor jämfört med kostnaden 
i Malmö.

Vidare betyder glesbygdsproblemet i 
Norrland, att såväl landsting som kom
muner tvingas hålla en utdebitering som 
är den högsta i landet. Resultatet härav 
har blivit att progressiviteten i skatte
hänseende numera slagit starkt igenom 
även på det kommunala planet. Princi
pen att denna skatt skall vara procen
tuell håller inte längre. Formellt är skat
ten lika, men reellt är den mycket varie
rande. Därmed har också talet om »för
delning efter bärkraft» blivit i många 
stycken ett uttryck utan praktiskt värde.

En annan omständighet som bör beak
tas är att utskottet understryker önsk
värdheten av ett nordiskt samarbete be
träffande det nordligaste regionsjukhu
set. Om denna förnuftiga tanke kan rea
liseras borde riksdagen vid dagens be
slut ställa i utsikt ett kommande positivt 
ekonomiskt stöd. De landsting som kom
mer att stå för huvudmannaskapet för 
detta sjukhus är säkert villiga att bereda 
plats för patienterna från såväl nord- 
norge som norra Finland för specialist
vård. Men rimligen bör detta ej anses 
vara en angelägenhet enbart för Norrbot
tens, Västerbottens och Västernorrlands 
läns landsting.

Lösningen av andra stora frågor på 
sjukvårdens område anmäler sig i detta 
sammanhang. Frågan om huvudmanna
skapet för vården av mentalt sjuka samt 
provinsialläkarväsendet ligger i stöpsle- 
ven. Landstingen får vara beredda. Hur 
blir det med ekonomien? Uppgjorda 
prognoser på liinsplanct visar redan nu 
på skrämmande siffror. Staten måste

ekonomiskt utjämna, så att bördorna för
delas någorlunda lika i vårt land.

Sverige har nyligen beskyllts för att 
undertrycka en folkminoritet, nämligen 
lapparna eller samerna. Vi som bygger 
och bor i övre Norrland vet att påståen
det är löjligt och helt utan underlag. Vi 
tycker däremot att landsdelen som så
dan understundom icke får del av den 
rättvisa som den har gjort sig förtjänt 
av. Våra enorma rikedomar, skogen, vatt
net och malmen, är väsentliga inslag i 
hela vårt lands ekonomi. Romantik, som 
kan ligga i att bo exempelvis i Lappland 
— norrskenets, renarnas och samernas 
land — kan i och för sig vara trivsam 
men innebär icke trygghet.

Herr talman! Med dessa få ord ber jag 
att få yrka bifall till den vid utlåtan
det fogade reservationen av herr Näs
ström m. fl.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Det stänk av romantik, 

som herr Sörlin fick med när han tala
de för reservationen, skall jag inte på 
något sätt yttra mig om. Men jag skall, 
innan jag ger mig in på hans inlägg och 
på reservationen, yttra mig något litet 
om den stora fråga vi nu står inför att 
avgöra. Det är inte lämpligt att vi sud
dar ut det betydelsefulla i det ärende 
som vi nu skall behandla, genom att ge 
oss in på en detaljfråga som, ehuru i och 
för sig viktig, dock icke utgör själva 
huvudfrågan.

1956 begärde ju riksdagen på förslag 
av statsutskottet en förutsättningslös ut
redning angående den ytterligare ut
byggnad av sjukvården som vi skulle ha 
här i landet. Vi hade nämligen den upp
fattningen att kostnaderna höll på att 
svälla ut så att det blev rätt besvärligt 
för landstingen i deras egenskap av hu
vudmän för kroppssjukvården. På grund 
av den enorma ökning av behovet av 
sjukvård, som är en följd av standard
förbättringen och av framstegen på ve
tenskapens och medicinens område, kom 
ju kraven från medborgarnas sida på 
bättre sjukhus, fler läkare att oupphör
ligt stegras. Mun var medveten om att



52 Nr 27 Onsdagen den 30 november 1960

Ang. riktlinjer för regionsjukvårdens utbyggande
det inom varje landsting inte fanns möj
ligheter att ha alla dessa exklusiva spe
cialiteter som människorna efterfrågade. 
Efter mycket noggranna utredningar och 
efter förhandlingar mellan landstingen 
å ena sidan och inrikesdepartementet å 
andra sidan kom man ju fram till att en 
möjlighet var att lösa detta på ett för
nuftigt och ekonomiskt sätt genom en 
regionsjukvård, där vissa av de dyrba
raste och exklusivaste specialiteterna 
skulle finnas på ett begränsat antal stäl
len. Man stannade så småningom för ett 
antal av sju regionsjukhus — det var de 
fem undervisningssjukhusen i Stock
holm, Uppsala, Lund, Göteborg och 
Umeå, och dessutom skulle det bli re
gionsjukhus i Linköping och i Örebro.

Detta förslag måste ju innebära en av
sevärd förbättring för landstingen men 
framför allt en avsevärd förbättring för 
den vårdsökande allmänheten. Det är ju 
närmast för den som man upprättar våra 
sjukhus och söker ordna det hela så bra 
som möjligt. Att detta förslag som nu 
ligger på riksdagens bord är ett princip
förslag är väl alla medvetna om. Det gäl
ler att slå fast att man skall ha denna re
gionsjukvård. Men därmed är inte sagt 
att detta omgående skall genomföras. Al
la är väl medvetna om att det kommer 
att ta sin tid. Man räknar med att det 
behövs drygt 200 nya läkare och om
kring 500 sjuksköterskor och att — så
som man nu ser det — utbyggnaden 
kommer att dra en kostnad av omkring 
200 miljoner kronor. Men genom att be
sluta denna princip har man en mall att 
arbeta efter, och det är väl i vart fall 
det väsentliga.

Inom statsutskottets tredje avdelning 
har vi varit fullkomligt eniga om att till
styrka propositionen, och statsutskottet 
i sin helhet har varit lika enigt när det 
gäller själva principen. Det är först be
träffande de framtida kostnaderna som 
det föreligger en avvikelse. Det märkliga 
var ju att den proposition som lades på 
riksdagens bord redan i maj månad inte 
kom — såsom en del trodde — att för
anleda en ström av motioner. När mo
tionstiden hade utgått fanns det bara ett 
motionspar. Dessa motioner var under

tecknade av representanter från översta 
Norrland, och i motionen påtalades de 
höga landstings- och kommunalskatter 
som uttogs i det nordligaste Sverige. Mo
tionerna slutade med yrkandet att riks
dagen skulle ta hänsyn till detta.

I utskottet har ingen yrkat bifall till 
motionerna. Däremot har avgivits en re
servation, i vilken hemställes att det 
om det framdeles är nödvändigt på 
grund av förhållandevis höga kostnader 
för regionsjukvårdens ordnande skall 
övervägas ett statligt stöd exempelvis ge
nom räntefria lån med relativt lång 
amorteringstid eller genom annan lämp
lig stödåtgärd — det är på den punkten 
utskottet har delat sig.

Vi har inom majoriteten varit rädda 
för att gå med på denna formulering, be
roende på att vi aldrig vet vart denna 
väg kan leda hän. Dessutom är vi med
vetna om att just regionsjukvården mås
te för landstingen bli billigare än om de 
inte hade den. Departementschefen har 
i propositionen framhållit att huvud
männen i princip har vårdskyldighet en
ligt sjukhuslagen beträffande all sluten 
vård utom på mentalsjukhus, oavsett 
graden av vårdens exklusivitet. Men för 
de enskilda huvudmännen måste ju sam
arbetet på regionplanet antas leda till 
lägre kostnader än om huvudmännen var 
för sig har sörjt för vården. Det är detta 
som gjort att vi i varje fall just nu inte 
velat vara med om en utvidgning som 
kan innebära att vi binder oss för kost
nader om vilka vi inte vet varthän de 
leder.

Nu är det sant att regionerna inte har 
kunnat bli lika stora — man har inom 
utredningen räknat med att varje region 
skulle omfatta ett befolkningstal av 
minst en miljon. Det gick inte, utan någ
ra av dessa regioner har fått ett lägre 
befolkningstal — bl. a. Umeåregionen 
men även örebroregionen. När man nu 
har år på sig att arbeta på detta kan 
man ju under de år som stundar få er
farenheter som visar att eventuellt ma
joriteten har fel eller att reservanterna 
har fel. Vi har inga erfarenheter i detta 
avseende i dag. För oss som står bakom 
statsutskottets utlåtande har det varit an-
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geläget att få ett beslut om regionsjuk
vården som vi tror skall vara till gagn 
för den vårdsökande allmänheten och 
bli billigare för landstingen — det är det 
väsentliga — och så får vi vänta beträf
fande kostnaderna tills den dagen kom
mer. En del har sagt under hand att det 
vore rimligt med statsbidrag på dessa 
områden, men vi anser att statsbidrags- 
frågorna inte skall lösas på denna väg, 
inte i anslutning till detta principbeslut.

Herr Sörlin förmenar att de nordliga 
delarna av landet skulle vara missgyn
nade och eftersatta, och jag förstår ho
nom. Var man än bor i Sverige, tycker 
man ibland att man har blivit illa be
handlad av myndigheter och institutio
ner. övre Norrland är, som herr Sörlin 
sade, i mångt och mycket en rik del av 
vårt land, men det kan man inte dra in 
i denna debatt och göra till en stor frå
ga. Därför har vi intagit den ställning vi 
valt inom utskottets majoritet.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets utlåtande.

Herr SÖRLIN (s) kort genmäle:
Herr talman! Till vad utskottets ta

lesman här anfört vill jag erinra om att 
det sker betydande ting i norr numera. 
Det är en högskola under utbyggnad i 
Umeå. Den högskolan kostar landstinget 
enorma belopp, men det är kostnader 
som vi är beredda att ta. Det är ingen 
av oss som ångrar de utgifter vi gör 
på det området, ty vi är medvetna om 
att skall vi i Norrland över huvud ta
get kunna hävda oss i framtiden måste 
vi ha samma ting där som man har på 
andra håll i landet.

När det gäller specialistvården, som 
det närmast är fråga om i samband med 
regionsjukvården, är det uppenbart att 
den del av landet som har en väsentligt 
lägre befolkningssiffra får en betydligt 
högre kostnad, men människorna där
uppe behöver i alla fall samma möjlig
heter att få modern sjukhusvård som 
man har på andra håll i landet.

Jag vill erinra om att kostnaden för 
utbyggande av regionsjukhuset i Umeå 
kommer att röra sig om cirka 40 kronor

per invånare. Motsvarande kostnader 
för de flesta regionsjukhusen i landet 
är bara hälften. Det är en betydande 
skillnad, som enligt min mening riksda
gen inte kan helt komma ifrån.

Vad jag här sagt om Norrland skall 
inte betraktas som något »skri från vild
marken», tvärtom. Vi som bor däruppe 
är medvetna om att vi bor i en del av 
landet, där vi har det utomordentligt 
bra i många avseenden och där de all
ra flesta av oss gärna vill stanna kvar 
om vi kan få de utkomster vi behöver 
och den sjukvård och de andra anord
ningar som man har i landet i stort.

Vad skulle då hindra denna kammare 
att i dag fatta ett beslut som överens
stämmer med reservanternas yrkande? 
Ett sådant beslut innebär för dagen 
inget ekonomiskt engagemang i form av 
något visst antal kronor. Men det skul
le innebära ett löfte för framtiden till 
de landsting som skall ordna region
sjukhus, att om de finner att kostnader
na blir av en storleksordning som de 
inte rimligen kan bära, har riksdagen i 
dag på förhand velat acceptera tanken 
på ett stöd.

Jag ber, herr talman, att få vidhålla 
mitt yrkande om bifall till reservatio
nen.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s) kort 
genmäle:

Herr talman! Det är inte mycket att 
tillägga. Så rörande och delvis senti
mentalt som herr Sörlin lägger upp sa
ken kan man få det intrycket att om 
icke riksdagen i dag godkänner reser
vationen skulle det bli omöjligt för övre 
Norrland att få denna regionsjukvård på 
sätt som är tänkt. Men så är det ju inte. 
Här gäller det att besluta i princip. De 
detaljfrågor som rör statens eventuella 
stöd får vi ta upp när den dagen kom
mer, då vi ser vad som behövs, och vi 
har möjlighet att då eventuellt besluta 
därom.

Herr SÖDERBERG (s):
Herr talman! De riktlinjer, som inri

kesministern dragit upp för regionsjuk
vården, är i huvudsak värdefulla och
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bra när det gäller utbyggnad av den 
specialistvård som inte kan ordnas på 
länsplanet. Jag är övertygad om att hu
vudmännen i stort sett skall kunna föl
ja de riktlinjer som har dragits upp, 
men jag vill ändå säga några ord på ett 
par speciella punkter.

Den första gäller de geografiska grän
ser som här har skisserats. Jag är inte 
alldeles hundraprocentigt övertygad om 
att det varit nödvändigt att absolut hål
la på speciella regiongränser. Jag tror 
att man hade kunnat göra dem litet mera 
diffusa. Vad jag här närmast skulle vil
ja säga är att jag hoppas att man inte 
skall behöva vara så noga när det gäl
ler att hänvisa patienter till ett sjukhus 
som ligger utanför den region som de 
tillhör. I vissa sammanhang kan det 
vara ytterst värdefullt om det finns möj
lighet för vederbörande läkare att re
mittera till ett annat regionsjukhus.

Framför allt skulle jag dock vilja säga 
några ord om kapitalförsörjningsfrågan. 
En av de största svårigheterna när det 
gäller att klara detta program är att 
skaffa kapital för att bygga dessa stora 
sjukhus. Utredningsmannen generaldi
rektör Engel har föreslagit, att det skul
le ställas räntefria lån till landstingens 
förfogande, men det har departements
chefen inte velat vara med om. Jag har 
i och för sig ingenting att säga om detta, 
tv jag tror det kan vara riktigt att man 
bibehåller principen att landstingen, som 
är huvudmän för den somatiska sjuk
vården, också skall svara för kostna
den när det gäller regionsjukvården. 
Men om de olika landsting som skall 
ingå i de speciella regionerna skall sat
sa kapital till uppbyggnad av regionsjuk
husen, är jag ganska övertygad om att 
det kommer att uppstå mycket stora 
svårigheter.

Det har inom Landstingsförbundet 
tillsatts en särskild kommitté som syss
lat med frågan om hur kostnaderna skall 
fördelas mellan landstingen. Vi har va
rit överens om att det vore ytterst vär
defullt om värdlandstingen i detta 
sammanhang fick tillfälle att med sta
tens medverkan utge obligationslån för 
att därigenom möjliggöra en utbyggnad.

Det har från vederbörande myndig
heters sida ställts i utsikt att en sådan 
medverkan skall ske och att man skall 
ge värdlandstingen tillfälle att ge ut så
dana obligationslån. Detta innebär inte 
i och för sig att gästlandstingen skall 
slippa kostnaderna. Det är alldeles själv
klart att kapitalkostnaderna skall slås 
ut på de olika vårdtagarna. Det är när
mast fråga om att hitta en lämplig för
delning av kostnaderna, och man får 
framför allt försöka se till att ordna en 
lämplig kostnadsställesbokföring för att 
klara denna sak.

Jag vill mycket starkt poängtera att 
om det här programmet skall kunna ge
nomföras måste statsmakterna medver
ka till kapitalanskaffningen genom att 
möjliggöra för värdlandsting och lands- 
tingsfria städer som skall svara för des
sa kapitalkostnader att ta upp erforder
liga lån för att bygga ut regionsjukhus.

Jag kan inte riktigt dela herr Sörlins 
uppfattning i fråga om undantagsregler 
för Umeåregionen. Jag tror att vad som 
är väsentligt när det gäller framför allt 
Umeåsjukhuset och även andra under- 
visningssjukhus är att få en rättvisare 
fördelning av statens andel av kostna
derna för undervisningen. Alla känner 
till att man från Västerbottens läns 
landsting kanske har varit för välvillig 
när det har gällt att träffa avtal med sta
ten på denna punkt. Av det skälet har 
också Umeåsjukhuset och Västerbottens 
läns landsting ett betydligt sämre stats
bidrag för undervisningen än vad övri
ga undervisningssjukhus har. Förhål
landet är också det att främst karolins
ka sjukhuset och Lunds undervisnings
sjukhus har de bästa avtalen med sta
ten. Jag tycker det borde vara naturligt 
att statsmakterna hade likadana över
enskommelser med samtliga undervis- 
ningssjukhus, så att man inte behövde 
hålla på med någon form av auktione- 
ring när det gäller att få fram uppgörel
serna. Här bör man alltså från Väs
terbottens sida se till att få samma avtal 
med staten som karolinska sjukhuset 
och även Lunds sjukhus har fått. Detta 
bör naturligtvis även gälla de andra un- 
dervisningssjukhusen i landet.
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Herr talman! Jag ville endast anföra 

dessa synpunkter och ber att få yrka 
bifall till utskottets förslag.

Herr EDSTRÖM (fp):
Herr talman! Jag har begärt ordet där

för att det i pressen på många håll den 
senaste tiden gjorts gällande att den pla
nering av regionsjukvården som i dag 
ligger på riksdagens bord skulle vara 
en för sjukvårdshuvudmännen mycket 
dyrbar historia. Liksom avdelningens 
ordförande vill jag här bestämt under
stryka att detta så långt ifrån är fallet 
att den föreslagna planeringen i stället 
måste för sjukvårdshuvudmännen inne
bära en väsentlig reducering av kostna
derna.

Att den högspecialiserade sjukhusvår
den blir dyrbar är självklart. Den måste 
så bli dels på grund av dyrbar instru
mentutrustning och de särskilda vårdan
ordningar som måste skapas, dels ock 
på grund av att den är så personalkrä
vande, speciellt när det gäller den hög- 
kvalificerade personalen, nämligen läka
re och sjuksköterskor.

Å andra sidan skulle jag vilja se den 
landstingsman eller stadsfullmäktigleda
mot som inte vill på allt sätt medverka 
till att han, hans anhöriga eller övriga 
invånare i hans stad eller bygd skall 
i händelse av sjukdom och olycksfall få 
den mest kvalificerade sjukvård som står 
att uppbringa och som den vetenskapliga 
och praktiska forskningen kan åstad
komma. Det är ju denna levande prin
cip som har åstadkommit vår kropps- 
sjukvårds för närvarande så höga stan
dard. Jag tror inte att någon vill riva 
ned den. För att realisera detta i dagens 
läge fordras, att var och en, oberoende 
av var han bor, skall kunna komma i 
åtnjutande av den högkvalificerade sjuk
husvårdens särskilda resurser. Antingen 
måste då varje sjukvårdshuvudman ord
na denna sjukvård för sig själv eller ock
så organisera den genom samarbete. Det 
senare måste bli billigare. Billigast na
turligtvis om samarbetet sker efter nog- 
sam och god planering. Det är ett förslag

till sådan planering som vi i dag har 
framför oss på våra bord.

Jag anser därför inte att det är rea
listiskt att ta denna proposition såsom 
utgångspunkt för tanken på statsbidrag 
i en eller annan form till sjukvården, 
något som underförstås i reservationen. 
Jag har fullt klart för mig att det är be
svärligt i norrlandslänen. Jag har klart 
för mig att kostnaderna för universitetet 
i Umeå har blivit mycket höga för Väs
terbottens län> landsting. Men det är en 
sak som bör regleras i annan ordning, 
som föregående ärade talare nämnde.

En annan fråga är om vi när det gäl
ler den högkvalificerade sjukvården bör 
få till stånd ett samarbete över landets 
gränser, över Nordkalotten, över Sveri
ge, Finland och Norge. När den frågan 
blir aktuell får den tas upp i den ord
ningen, inte i dag. Motiveringen att 
med denna proposition som utgångs
punkt diskutera frågan om statsbidrag 
av en ny typ är ej bärande.

Ytterligare tvenne punkter vill jag här 
beröra.

Utskottet har skrivit längst ned på si
dan 46 och överst på sidan 47: »Till 
följd av den medicinska vetenskapens 
snabba utveckling är det angeläget, att 
kretsen av regionspecialiteter anpassas 
efter de ändrade behov som kan bli ak
tuella och att planeringen av regionssjuk
husen under deras successiva utbygg
nad modifieras i enlighet härmed.» Det
ta vill jag kraftigt understryka. Det är 
ju inte bara den medicinska vetenska
pens framsteg utan även den fysiska och 
kemiska vetenskapens samt kärnforsk- 
ningens vidare rön som är och kommer 
att bli av största betydelse för den prak
tiska sjukvårdens utveckling.

Vi behöver bara se på de »knivlösa» 
protonstråleoperationerna som för när
varande utförs mot vissa hjärnsjukdomar 
—- de kommer säkerligen om några år 
att högst väsentligt ha revolutionerat 
neurokirurgiens utveckling. Jag kan ock
så nämna, att den dyraste specialitet 
som vi har i dag, nämligen behandling 
med konstgjord njure, ser ut att tack 
vare en ändrad konstruktion, som un
der de senaste veckorna har prövats här
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i Stockholm, kunna radikalt förbilligas. 
1 framtiden kommer vi säkerligen att se 
en mängd sådana förändringar.

Under 1960-talet, under vilket region- 
sjukvårdsplaneringen beräknas vara ge
nomförd, kommer denna utveckling att 
medföra stora förändringar framför allt 
i den högspecialiserade sjukhusvården. 
Det är givet att man måste ta hänsyn 
därtill och göra en flexibel och ackomo- 
derbar planering med jämkningar efter 
förändringarna i situationen. Gränsdrag
ningen mellan regionspecialiteter och 
länsspecialiteter kan aldrig bli definitiv.

Den andra punkten, jag vill beröra, är 
att regionplaneringen är synnerligen för
månlig med hänsyn till den vetenskap
liga forskningens och den medicinska 
undervisningens intresse. Fem av de sju 
regionsjukhusen är samtidigt undervis- 
ningssjukhus, och de två återstående blir 
sannolikt i fortsättningen på ett eller 
annat sätt engagerade i läkarutbildning
en, antingen det sker genom fortbild
ningskurser eller på annat sätt.

För att säkerställa dessa sjukhus be
hov av för undervisningen tillräckligt 
klientel kommer regionfördelningen av 
de sjuka att bli av avsevärd betydelse. 
Vi kommer även att mindre behöva riks- 
platser — det besvärliga tvistefrö mel
lan stat och kommun, som under åren 
åstadkommit så många mindre resultat
rika förhandlingar. I propositionen an
visas nämligen en framkomlig väg för 
det samarbete som trots genomförd re
gionindelning fortfarande kommer att 
bli nödvändigt och önskvärt i vissa si
tuationer och för vissa forsknings- och 
sjukvårdsproblem. Den anvisningen tror 
jag i framtiden kommer att bli av stort 
praktiskt värde.

Den föreslagna utbyggnadstidens längd 
synes mig även innebära en möjlighet 
för berörda landsting och städer att mo
derera utbyggnaden med hänsyn till att 
belastningen på sjukvårdshuvudmännens 
ekonomi inte skall bli alltför fluktueran
de utan mera jämnt kunna fördelas på 
olika år, liksom med hänsyn till det 
andra mycket viktiga problemet, nämli
gen tillgången på läkare och sjukskö
terskor. Den möjlighet som herr Söder

berg antydde, nämligen att använda obli
gationslån för denna utbyggnad, synes 
mig mycket lämplig, och jag hoppas det
ta skall bli möjligt.

Man har diskuterat gränsdragningen 
mellan de olika regionerna, och den har 
naturligtvis varit ganska svår. Såvitt jag 
har kunnat finna är det den medicinska 
undervisningens behov som, särskilt när 
det gäller Stockholmsregionen, fått fälla 
utslaget när de praktiska sjukvårdssyn- 
punkterna så att säga vägt jämnt. Mot 
detta kan man väl knappast rikta någon 
anmärkning. På detta sätt kommer vissa 
regioner att bli mindre, och det blir 
kanhända mindre belastning på vissa 
huvudmän för sjukvården, men det är 
oundvikligt.

Med dessa ord vill jag yrka bifall till 
utskottets förslag.

Herr JACOBSSON (fp):
Herr talman! Det är väl knappast nå

got att invända mot utskottets påpekan
de, att den medicinska och tekniska ut
vecklingen på hälsovårdens område gör 
det undan för undan svårare för den en
skilde läkaren att behärska det omfattan
de kunskapsmaterial och de nya metoder 
man numera rör sig med inom läkarve
tenskapen annat än inom relativt be
gränsade områden. Den tid är väl i stort 
sett förbi, då man kunde nöja sig med 
råd från den gamle husläkaren eller pro
vinsialläkaren, som ansågs liksom skyl
dig att kunna behärska och bota alla 
sjukdomar. Denna utveckling är väl den 
främsta anledningen till att vi fått alla 
dessa specialiteter, men samtidigt måste 
vi erkänna, att specialiseringen numera 
är ett villkor för en god hälsovård. Mot 
bakgrunden av detta förhållande är det 
väl föga att invända mot det föreliggan
de förslaget, vars huvudsyfte ju måste 
vara att bereda alla medborgare i landet, 
oavsett boningsort, möjlighet till kvali
ficerad specialistvård.

Egentligen är det väl inte heller myc
ket att invända mot departementschefens 
uttalande, att det är sjukvårdshuvudmän
nens skyldighet att i princip ha hand om 
all sluten vård utom på mentalsjukhus, 
oavsett vårdens exklusivitet. Den logiska
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följden av detta resonemang måste såvitt 
jag förstår bli att det är huvudmännens 
skyldighet att tillhandahålla denna spe
cialiserade sjukvård, samtidigt som den 
enskilde måste kunna betrakta det som 
en rättighet att ha tillgång till denna hög- 
kvalificerade sjukvård inom rimliga av
stånd och till rimliga kostnader.

Det är naturligtvis riktigt som man 
här gör att sikta till en hela landet om
fattande regionsjukvård. Samtidigt borde 
det inte heller vara orimligt att tänka sig 
en viss utjämning av kostnaderna för 
hela landet. Det är ofrånkomligt att åt
minstone en del av huvudmännen stäl
ler den rätt triviala frågan, om vi har 
råd med allt detta. Om man ställer den 
frågan och konstaterar att vi egentligen 
inte har råd, hur går det då med planens 
realiserande? Uppenbarligen måste det 
vara sådana frågeställningar som region- 
sjukvårdsutredningen brottats med när 
den i sitt betänkande föreslår att staten, 
efter prövning i varje särskilt fall, läm
nar behövliga lånemedel till huvudmän
nen.

Det är ofrånkomligt att vi åtminstone 
inom Umeåregionen med bekymmer mås
te se på de stora kostnader som denna ut
byggnad av regionsjukvården för med 
sig. Alldeles särskilt är detta förhållan
det inom Västerbottens län, där vi redan 
har mycket stora kostnader för den me
dicinska högskolans uppbyggnad och där 
vi också toppar landstingsskatten i riket 
näst efter Gotland. Inom hela området 
gäller dessutom att kommunalskatterna 
genomsnittligt ligger väsentligt högre än 
i riket i övrigt. Godtager man den prin
cipen att kvalificerad sjukvård skall till
handahållas alla, oberoende av var man 
är bosatt i riket, förefaller det också rim
ligt att man i någon mån betraktar möj
ligheterna att ekonomiskt genomföra pla
nen såsom en gemensam angelägenhet.

Jag rekommenderar kammarens leda
möter att än en gång titta på reservatio
nens formulering. Det är verkligen inte 
mycket som begärs. Ett bifall till reser
vationen skulle sannerligen inte innebä
ra något äventyrligt avsteg från heliga 
principer, men däremot ett tillgodoseen
de av ett mycket blygsamt rättvisekrav.

Herr KAIJSER (h):
Herr talman! Jag har deltagit i ut- 

skottsarbetet i detta ärende, och jag har 
inte reserverat mig mot utskottsutlåtan- 
det. Jag vill i alla fall begagna detta till
fälle att få anföra några synpunkter, som 
jag i huvudsak även framfört inom ut- 
skottsavdelningen och vilka måhända 
på någon punkt fått någon inverkan på 
utskottsutlåtandets formulering. Det kan 
hända att jag kommer att syssla med en 
del detaljer som kammarens ärade leda
möter kanske tycker det vara onödigt 
att uppta tiden med, men jag har känt ett 
behov av att här anföra mina synpunk
ter.

Den plan för regionsjukvårdens utbyg
gande som här föreligger är, såvitt jag 
kan förstå, mycket värdefull. Den kom
mer att bli till hjälp och ledning vid för
verkligandet av vissa exklusiva speciali
teter, som kräver ett större befolknings
underlag än vad som innefattas i de van
liga sjukvårdsområdena. Den är också 
ett uttryck för en av arbetskrafttillgång 
och ekonomiska överväganden föranledd 
rationaliseringssträvan. Jag ger herr Ed
ström rätt däri, att det med hänsyn till 
de syften som man strävar efter blir ett 
förbilligande, men ändock kommer pla
nen naturligtvis att leda till ökade kost
nader. Dess utformning är i stort sett 
god, och jag vill lyckönska inrikesminis
tern till att han kunnat samordna olika 
intressen till denna gemensamma plan.

Jag vill framhålla denna min positiva 
inställning till propositionen innan jag 
övergår till vissa randanmärkningar som 
mindre berör den idé som ligger bakom 
propositionens riktlinjer än några de
taljer som kan influera på de principer 
som bör vara vägledande vid deras för
verkligande.

En viss regionindelning av landet i 
sjukvårdshänseende har funnits även ti
digare. Bl. a. bär det varit fallet i fråga 
om ortopedien vid vanföreanstalterna 
och i fråga om den mera specialiserade 
radioterapeutiska vården. Propositionen 
innebär sålunda icke något helt nytt, 
men den betyder ett genomförande över 
hela fältet av principer som tidigare till- 
lämpats endast inom några få sektorer.
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Finns det något motiv för att denna 

angelägenhet skall vara föremål för ett 
riksdagens beslut? År det icke i själva 
verket de enskilda huvudmännen som 
har att fatta beslut i de frågor som av
handlas i propositionen? Departements
chefen har synbarligen också hyst en 
smula tvekan på denna principiellt myc
ket viktiga punkt. Han anser emellertid 
att det är en statlig angelägenhet att med
verka till att för landet i dess helhet fast- 
lägges en rationell plan för utbyggnaden 
av den specialiserade kroppssjukvården, 
vilken skall ha till syfte att säkerställa 
att redan befintliga kliniker kan effek
tivt utnyttjas och att för varje del av lan
det rimligt dimensionerade och ekono
miskt fungerande vårdenheter kan dri
vas. Särskilt frågan om antalet regioner 
och deras avgränsning anser han vara 
motiv för ett ställningstagande från stats
makternas sida. Statens medverkan är 
också motiverad av statens ansvar för lä
karutbildning och forskning. Departe
mentschefen framhåller emellertid även, 
att det bör ankomma på huvudmännen att 
själva besluta i fråga om planläggningen 
och utbyggnaden av regionsjukvården. 
Det är bara i fråga om rikets indelning i 
regioner och utbyggnaden av vissa re
gionspecialiteter i Uppsala-, Linköpings- 
och Örebroregionen som han har ställt 
vissa krav som han förutsätter kommer 
att iakttagas. Utskottet har heller intet att 
invända mot dessa principer. Det är en
ligt min mening emellertid väsentligt att 
det statliga ingripandet i denna plane
ring begränsas i enlighet med dessa ut
talanden i propositionen.

I propositionen framhålles, att plan
läggningen, även om den skall vara lång
siktig, inte får bli bindande på sådant 
sätt att en sund fortsatt utveckling av 
sjukvården försvåras. Särskilt gränsdrag
ningen mellan länsspecialiteter och re
gionspecialiteter måste kunna omprö
vas om utvecklingen ger anledning där
till. Utskottet understryker ytterligare 
detta, och jag vill också trycka på detta. 
Propositionen skall betraktas som en 
principiell planering på lång sikt, och 
planeringen modifieras därest erfaren
heten visar att ändringar i planen är

önskvärda. Det innebär att avsnittet III i 
propositionen, vilket handlar om re
gionspecialiteterna, av dem som skall 
planera regionsjukhusen inte skall lä
sas som en bibel, där man skall tro på 
varje ord. Detta kanske också framgår 
av departementschefens uttalande i slu
tet av propositionen i samband med dis
kussionen om det samarbetsorgan som 
utskottet tillstyrker, men det kan vara 
värt att ytterligare understrykas.

Departementschefens ställningstagan
den till vilka specialiteter som skall be
traktas som regionspecialiteter och vilka 
som skall betraktas som länsspecialiteter 
liksom till frågan om det vårdplatsantal 
som bör beräknas för de olika speciali
teterna vid regionsjukhusen kan i dag 
förefalla väl avvägda. På längre sikt är 
de lika osäkra som all annan planering 
på detta område. Det finns många exem
pel som visar att uppgjorda planer vid 
sjukhusplanering i våra dagar är aktuel
la endast under en mycket kort tidspe
riod. Även om det är i viss mån riktigt, 
att propositionens förslag i allt väsentligt 
kan läggas till grund för sjukhusplane
ringen på 1960-talet, är det något av en 
övertro om man menar sig kunna förutse 
utvecklingen inom en tidsperiod, som 
med sina tio år kan förefalla ganska kort 
men som med hänsyn till de senaste de
cenniernas medicinska utveckling mås
te betraktas som lång. Man når säkert 
inte mycket längre även om man har till
gång till en expertgrupp av tre vise män 
med mer eller mindre direkt anknytning 
till praktisk medicinsk verksamhet, vil
ken ju enligt vad departementschefen i 
annat sammanhang meddelat fått i upp
drag att försöka testa och pejla utveck
lingen framåt för att se vilka konsekven
ser den kan ha för vår sjukvård vid 70- 
talets början.

Utbyggnaden av regionsjukhusen mås
te ske successivt. I första hand begrän
sas utbyggnadshastigheten av såväl eko
nomiska skäl som med hänsyn till till
gången på sjukvårdspersonal. Men ut
byggnaden bör ske successivt också för 
att man inte skall riskera felinvestering
ar. Det finns tidigare exempel på att ock
så en grundlig planering lett till något
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som redan efter något år till följd av 
ändringar i sjukvårdspanoramat måste 
betraktas som en felaktig eller i varje fall 
mindre lyckad investering. Ett sådant 
exempel är öronkliniken i Uppsala. Den 
äskades 1944, beslöts 1945, började byg
gas 1948 och stod färdig 1950. Just vid 
den tiden hade de nya antibiotika helt 
ändrat öronsjukdomarnas karaktär och 
därmed också öronsjukvårdens förhål
landen. Redan 1951 kunde en stor del 
av byggnaden övertagas av plastikkirur
giska avdelningen, och där är nu därjäm
te provisoriskt även en radioterapeutisk 
vårdavdelning inrymd vid sidan av den 
egentliga innehavaren, nämligen öron
kliniken. Byggnaden har alltså fått an
vändning, dess utrymmen har inte blivit 
onödiga, men det är sannolikt att en för 
dess nuvarande uppgifter direkt plane
rad byggnad hade blivit mera ändamåls
enligt utformad. Här kom den stora för
ändringen redan inom sex år efter beslu
tet om byggnadens uppförande och re
dan inom tre år efter påbörjandet av 
byggnadsarbetet — ja, i själva verket 
kom den ännu tidigare.

Ett annat exempel på snabbt ändrade 
principer för planeringen gäller de bak
teriologiska laboratorierna. För dem fö
religger en särskild regionplan, upp
gjord av medicinalstyrelsen i februari 
1956, och styrelsen varnar där för en 
uppsplittring av den bakteriologiska un
dersökningsverksamheten på för många 
laboratorier. Så står det också i region- 
sjukvårdsbetänkandet. Nu, vid lands
tingsförbundets kongress, framhöll ge
neraldirektör Engel, efter vad jag sär
skilt antecknade, att man skulle ha bak- 
teriologer vid centrallasaretten, alltså 
samma uppfattning som statens bakterio
logiska laboratorium anförde i sitt re
missvar över regionsjukvårdsbetiinkan- 
det 1958. Här föreligger sålunda också 
avsevärt ändrade signaler redan efter ett 
par år.

Den redan berörda frågan om gräns
dragningen mellan länsspecialiteter och 
regionspecialiteter och de förändringar 
som här inom en begränsad tidsperiod 
kan tänkas komma till stånd är enligt 
min mening också ett mycket viktigt mo

tiv för att utbyggnaden av regionsjukhu
sen sker successivt och att man vid be
dömandet av storleken av de särskilda 
specialavdelningarna iakttar en betydan
de återhållsamhet. Vad som nu betrak
tas som en klar regionspecialitet kan in
om relativt få år bli en länsspecialitet, 
och det är därför angeläget att platsan
talet vid regionsjukhusens kliniker inte 
görs för stort. De bör i stället successivt 
kunna utökas, om detta blir erforderligt. 
Ett par exempel kan belysa denna ut
veckling.

Tidigare var ortopedien en typisk re
gionspecialitet, med de fyra vanförean- 
stalterna som regionsjukhus. Numera är 
ortopedien en länsspecialitet, represente
rad inom våra flesta landstingsområden, 
och vanföreanstalterna har dels av den
na anledning och dels på grund av yrkes- 
skoleväsendets utbyggnad fått andra och 
nya uppgifter. Ännu mera intressant ur 
den här aktuella synpunkten är utveck
lingen inom öron-, näs- och halsspeciali
teten, och jag vill dröja litet vid densam
ma dels därför att samma tendens — om 
också i viss mån på ett annat plan — 
kan observeras även inom den anestesio- 
logiska specialiteten och dels därför att 
den torde kunna förutspås inom vissa av 
de specialiteter som avses skola bli re
gionspecialiteter. Det kommer att ta en 
liten stund, men jag ber om kammarens 
överseende för att jag vill framföra dessa 
synpunkter.

Schematiskt kan utvecklingen inom 
öron-, näs- och halsspecialiteten beskri
vas så här. Under de tre första decen
nierna av detta århundrande behandla
des flertalet fall av öron-, näs- och svalg- 
sjukdomar på de odelade lasaretten eller 
de kirurgiska avdelningarna vid de s. k. 
delade lasaretten. De flesta fallen är ju 
relativt banala, de kräver inte specialist
vård, och sådana fall kunde väl skötas av 
lasarettsläkarna på dessa avdelningar, 
som fick en betydande erfarenhet röran
de dessa åkommor. Endast de mera kom
plicerade fallen krävde specialistvård. 
För dem inrättades så småningom spe
cialavdelningar vid de olika länens cen
trallasarett. Vid dessa lasarett tjänstgjor
de å de kirurgiska klinikerna som under-
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läkare de läkare, som efter erhållen ut
bildning vid universitetsklinikerna fort
satte att meritera sig för att bli läkare 
först vid de perifera lasaretten och senare 
kanske vid centrallasaretten. Under den
na för deras fortsatta verksamhet så vik
tiga tjänstgöringsperiod som underläkare 
vid centrallasaretten fick de praktiskt 
taget aldrig se en patient med en öron-, 
näs- eller halssjukdom -— de sköttes på 
specialavdelningen -— och när de blev 
lasarettsläkare hade de ingen erfarenhet 
om dessa åkommor. Nästan alla patienter 
med öron-, näs- och halssjukdomar från 
de perifera lasarettens upptagningsområ
den måste då till specialisterna vid av
delningen å centrallasarettet. Detta gäll
de många patienter; det blev många som 
måste göra resorna, och snart fann man 
det nödvändigt att inrätta öron-, näs- 
och halsavdelningar även vid de perifera 
lasaretten. Så har man t. ex. i Väster- 
norrlands län öron-, näs- och halsspe
cialister vid tre av länets lasarett. Att 
öron-, näs- och halsspecialiteten efter an
tibiotikas redan antydda effekt fått en i 
viss mån annan inriktning ändrar ej 
dessa förhållanden, även om nya avdel
ningar inom denna specialitet inte har 
samma aktualitet nu som tidigare.

Liknande är utvecklingen i fråga om 
narkosläkarna. Narkossköterskorna har 
på ett synnerligen förtjänstfullt sätt un
der årtionden handhaft narkoserna på 
våra lasarett under vederbörande kirurgs 
ledning och övervakning. De har varit 
vana och tränade att reda upp besvärliga 
situationer, och de har gjort det med 
den äran. De har fått sin utbildning vid 
våra sjuksköterskeskolor, de mera avan
cerade sköterskorna även vid vissa spe
cialkurser. Nu har man narkosläkare 
vid alla de lasarett där sjuksköterskesko
lor finns. Dessa läkare har infört mera 
komplicerade men på olika sätt bättre 
narkosmetoder. Sjuksköterskorna har 
också vant sig vid att de i alla mera 
komplicerade situationer kan kalla på 
narkosläkarens hjälp. De känner sig där
för mer osäkra, och de vågar, när de 
kommer ut som narkossköterskor vid de 
mindre lasaretten, inte på samma sätt 
som tidigare ensamma ta ansvaret för de

mera komplicerade narkoserna. Därför 
måste man inrätta narkosläkartjänster 
även vid de perifera lasaretten av nor- 
mallasarettstyp, vilket man bara för någ
ra få år sedan knappast hade en tanke 
på. Sannolikt kommer det att bli en ana
log utveckling även inom vissa av re
gionspecialiteterna.

I våra dagar utföres en högst bety
dande plastikkirurgisk verksamhet vid 
våra allmänkirurgiska lasarettsavdel- 
ningar. Det är endast de mer komplice
rade plastikkirurgiska fallen som krä
ver vård å plastikkirurgisk specialavdel
ning. När plastikkirurgiska avdelningar 
inrättas vid regionsjukhusen kommer de 
inom länen verkande allmänkirurgerna 
att i allmänhetens bedömning inte läng
re duga för ens de allra enklaste plastik
kirurgiska ingreppen. Patienterna söker 
sig alla till regionsjukhusen. Snart kom
mer man att märka att det blir så många 
som söker vård där — allmänkirurgerna 
får inte några patienter och kommer 
snart bort från den verksamhet inom 
detta fack som de nu väl kan utföra — 
och det kommer att visa sig önskvärt 
och befogat att göra plastikkirurgien till 
en länsspecialitet. Jag tror att detta är 
en utveckling som man kan förutspå, och 
det utgör för mig ett motiv att inte göra 
regionsjukhusens plastikkirurgiska kli
niker för stora från början. Det kan bli 
en felinvestering.

Det må vara nog med detta exempel 
på den sannolika utvecklingen i fråga 
om vissa regionspecialiteter.

I propositionens principiella diskus
sion finns en annan detalj, där jag har 
en litet avvikande uppfattning, nämligen 
då propositionen ansluter sig till utred
ningens mening att subspecialisering 
inom moderklinikens ram under biträ
dande överläkare skulle vara särskilt 
lämpad inom internmedicinen på grund 
av internmedicinarens speciella roll som 
koordinerande inom den medicinska 
verksamheten. När det gäller att starta 
verksamheten inom en ny, avgränsad 
specialitet innebär det säkert många 
gånger en fördel att använda organisa
tionsformen med subspecialisering un
der en biträdande överläkare. Men det
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ligger förvisso en sanning i utredning
ens uttalande, att om man vill befordra 
en klinisk verksamhet eller en medi
cinsk forskningsgren är den bästa meto
den att skapa största möjliga frihet för 
densamma. Enligt min mening gäller det
ta för alla de mera differentierade spe
cialiteterna, vare sig de brutits ut ur den 
medicinska eller ur den kirurgiska mo
dersdisciplinen.

Jag vill tillfoga ännu en sak: region
planeringen får inte vara för stelbent. 
Ibland kan det hända att en exklusiv 
specialitet växer fram vid ett helt annat 
sjukhus än regionsjukhuset. Specialite
ten är inte det primära, utan personen 
med det speciella intresset är ursprunget 
till den specialitet som växer fram. I 
Mariestad fanns det en lasarettsläkare 
vid det ända till för några få år sedan 
odelade lasarettet, vilken särskilt intres
serade sig för vissa cirkulationsrubb
ningar. För sina undersökningar be
lönades han med professors namn, och 
han drog helt naturligt till sig många 
patienter med dessa särskilda besvär. I 
Jönköping finns det en läkare vid epi
demisjukhuset med erfarenhet av och 
intresse för tropiska sjukdomar, till vil
ken patienter reser från hela Skandina
vien. I förrgår såg departementschefen 
en punktionscytologisk verksamhet, som 
bedrivs av en läkare vid lasarettet i 
Karlstad och som föranlett statens me
dicinska forskningsråd att bevilja me
del till en särskild forskningsläkare, vil
ken där skall få ta del av de erfarenhe
ter som vunnits och sedan bidraga till 
att sprida kunskapen därom till andra 
ställen i landet. Forskning och veten
skapliga framsteg är inte knutna bara 
till de mer officiella forskningscentra. 
Alltjämt har inom medicinen det per
sonliga intresset och forskarbegåvningen 
sin stora betydelse för att man skall nå 
fram till nya vetenskapliga rön, och det 
även om de yttre förhållandena inte all
tid är så märkvärdiga. Vi skall inte 
glömma bort de insatserna, och vi mås
te förstå, att en mycket exklusiv specia
litet kan komma att växa fram helt vid 
sidan av den officiella regionsjukhus- 
organisationen.

Herr talman! Jag har talat länge i den
na fråga, men det har varit mig angelä- 
det att få göra det. Jag tror att denna re
gionplanering kommer att vara av stor 
betydelse, och jag vill sluta liksom jag 
började med att lyckönska departements
chefen till att han kunnat få fram pla
nen. Enligt min mening skall den upp
fattas som en principiell planering på 
lång sikt. Till skillnad från många and
ra anser jag att planens realiserande bör 
ske utan överdriven skyndsamhet, och 
det inte enbart av ekonomiska och per
sonella skäl. Den bör genomföras i form 
av en etappvis verkställd successiv ut
byggnad av de sjukhus som skall bli re
gionsjukhus. Jag tror att man når den 
bästa lösningen så, och jag anser att man 
på det sättet lättast undgår felinveste
ringar. Jag tror också att finansierings
frågorna under sådana förhållanden 
kommer att lösa sig utan alltför stora 
problem.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets utlåtande.

Herr ANDERSSON, AXEL JOHANNES, 
(fp):

Herr talman! Ordföranden i statsut
skottets tredje avdelning, herr Birger 
Andersson, inledde sitt försvar av ut- 
skottsmajoritetens ståndpunkt med att 
förklara att Västerbottensrepresentanten 
Sörlins anförande utgjorde ett stänk av 
romantik i debatten, och han förklarade 
sedan att han fann detta romantiska 
stänk vara både rörande och sentimen
talt. Jag vet inte varifrån herr Birger 
Andersson har fått sin uppfattning om 
vad romantik är för någonting, när han 
kan uttala sig på det sättet. År det möj
ligen genom hans ordförandeskap i riks
dagens konstklubb som den uppfattning
en har grundlagts? Det finns ju de som 
haft den romantiska meningen att den 
som utövar konstnärligt skapande helst 
bör leva på eller under svältgränsen en
ligt den gamla regeln att tomma hundar 
jagar bäst. Jag trodde att den uppfatt
ningen om romantiken inte var gångbar 
i det här huset, men tydligen lever en 
och annan relikt av den kvar.



62 Nr 27 Onsdagen den 30 november 1960

Ang. riktlinjer för regionsjukvårdens utbyggande
Vad man än må anse om vad som 

framförs i reservationen, inte är det väl 
något uttryck för romantik, utan tvärtom 
rena rama vardagen och rena rama pro
san. Det är ju helt enkelt frågan om hur 
man skall skaffa fram de pengar som 
behövs för att genomföra den reform 
som här föreslagits. Herr Birger Anders
son förklarade att vi inte behöver tänka 
på den saken just nu. Han sade att frå
gan om ett stöd från statens sida kan 
tas upp senare. Både jag och de andra 
reservanterna har emellertid tydligen 
den uppfattningen att en revers av herr 
Birger Andersson, som senare skall in
lösas, inte är så mycket att ha, utan att 
det vore värdefullare om den reversen 
skrevs ut av riksdagen själv. Man hade 
liksom lite större anledning att tro på 
att man i framtiden kunde få ut några 
pengar på en sådan revers.

Herr Andersson sade vidare att vad 
som varit avgörande för utskottsmajori- 
teten var att — för att citera honom —■ 
utskottet inte ville binda sig för kostna
der som vi inte vet vart de driver hän. 
Ja, det låter säga sig. Herr Andersson 
är en soldat av andra ordningen. Det 
fanns en gammal engelsk general som 
sade att näst efter mod är försiktighet 
soldatens främsta dygd. Mod har herr 
Andersson inte vågat visa, men han vi
sar en uppenbar försiktighet. Han glöm
mer emellertid bort att det också på den 
andra sidan kan finnas soldater som an
ser försiktigheten vara en dygd och som 
därför inte heller vill binda sig för kost
nader som de inte vet vart de driver 
hän. Herr Andersson vill skyffla över 
frågan på de andra och menar att bara 
riksdagen inte binder sig för kostnader 
av obestämd storlek så spelar det ingen 
roll, om regionområdena nu binder sig 
för kostnader utan att de vet vart de 
leder hän.

När man lyssnade till herr Söderberg 
fick man den uppfattningen att han 
trodde att Umeåregionen omfattade bara 
Västerbottens län. Hans inlägg utgjorde 
egentligen endast en anklagelse mot Väs
terbottens läns landsting för att det ha
de låtit sig luras av staten. Han menade 
att det borde försöka vidta åtgärder för

att få tillbaka något av den konfekt som 
det hade blivit lurat på. Nu är det väl 
dock ingen som tror att det går så lätt 
att få tillbaka den konfekten. Jag miss
tänker att Västerbottens läns landsting 
får vara med och betala även i fortsätt
ningen. Men till Umeåregionen hör också 
andra områden, bl. a. en betydande del 
av Västernorrlands län, därav en del 
som, om man anlägger rent ekonomiska 
synpunkter — och det bör väl ett lands
ting göra — absolut inte hör till Umeå
regionen utan till Uppsalaregionen, ef
tersom det är bättre förbindelser åt det 
hållet och resorna därför skulle ha bli
vit bekvämare och billigare, om området 
förts till Uppsalaregionen. Det var för 
att Umeåregionen över huvud taget skul
le få en godtagbar omfattning som den
na landsdel hänfördes dit. Det är allde
les självklart att vi i Västernorrlands 
och Norrbottens län inte har så stor 
glädje av om Västerbottens läns lands
ting får igen en och annan av de där 
konfektbitarna av staten, utan vi är mer 
intresserade av hur det går med den 
här saken.

Nu lugnade herr Edström oss med att 
reformen skulle medföra en reduktion av 
kostnaderna för huvudmännen. Ja, san
ningen kan ha vissa variationer! Det är 
alldeles självklart att det skulle bli dy
rare att bygga upp ett tjugutal speciali
teter än om man nöjer sig med sex, sju 
stycken, men det hindrar inte att det 
kan bli mer eller mindre dyrt att byg
ga för de sex eller sju som nu skall upp
rättas. Och det är väl ändå alldeles up
penbart att det kommer att bli dyrast 
för Umeåregionen att åstadkomma vad 
som här föreslås. Jag tror att någon re
dan tidigare här har påpekat att inves
teringskostnaderna, som uppskattats till 
200 miljoner kronor, blir dubbelt så hö
ga per individ räknat i Umeåregionen 
som i de andra regionerna, och det sä
ger ju en hel del. Skulle man sedan ock
så taga hänsyn till antalet skattekronor, 
blev ju jämförelsen ännu mer skrämman
de för Umeåregionen.

Alla är vi säkerligen glada åt den här 
reformen. I Norrland, där inte bara ro
mantiken utan också en del annat blom-
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mar, skulle vi vara ännu gladare, om 
kammaren verkligen förstod de svårighe
ter som den här reformen ändå kommer 
att medföra där och därför röstade för 
reservationen.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Min namne från höga 

Norden har något raljerat över vad jag 
sade om romantik, men jag skall inte 
inlåta mig på någon diskussion om den 
saken. Det gjorde ju inte heller herr 
Andersson — han brukar annars fram
stå som kammarens poet när han fram
för versifierade tal. I dag har han 
emellertid talat på prosa, som vi bör 
göra i detta ärende.

När jag försvarade utskottet, gjorde 
jag det närmast dels därmed att det vore 
värdefullt att få denna regionsjukvård, 
dels med att de ekonomiska frågorna 
kan lösas sedan, när det blir nödvändigt.

Regionsjukvårdsutredningen tillsattes 
i syfte att man skulle rationellt ordna 
en plan för sjukvården, så att huvud
männen skulle slippa undan med de 
lägre kostnader som skulle bli följden 
av att anläggningarna ordnades gemen
samt. Det som nu skall beslutas är inte 
avsett att innebära ökade kostnader för 
sjukhusens huvudmän, och departe
mentschefen säger i propositionen: »Om 
staten skulle lämna stöd till den regio- 
naliserade sjukvårdens utbyggande, skul
le detta därför enligt min mening fram
stå såsom en motsägelse.» Avsikten är 
ju att förbilliga sjukvården genom att 
rationalisera den, d. v. s. man vill hjälpa 
huvudmännen att ordna en för den vård
sökande allmänheten förnämlig sjukvård 
på ett billigare sätt än vad som tidigare 
har varit möjligt. Skulle man då dels un
derlätta ett förbilligande genom att ra
tionalisera och dels ställa i utsikt att 
om ett förbilligande kan ske, så skall 
det dessutom utgå anslag? Nej, man 
kan knappast resonera så!

Utskottets majoritet bar sett saken så 
att i dag är det angeläget att få till stånd 
principbeslutet, och hur de ekonomiska 
angelägenheterna skall ordnas får tas 
upp när man står inför de svårigheter 
som eventuellt kan uppkomma. Man vet

inte om eller när svårigheterna kan 
komma, men vi vet att alla är angelägna 
om att hålla vår sjukvård i takt med me
dicinens utveckling.

Herr Kaijser ansåg ■— han är ju lä
kare — att vi inte ska brådska med det
ta. Jag vet inte om han har rätt. Något 
ligger det kanske i vad han säger. Av
sikten är ju inte heller att brådstörtat 
ordna allt det som man beslutar i prin
cip. Vi har räknat med att beslutets ge
nomförande kommer att ta många år, 
kanske hela detta årtionde. Man måste 
ju fylla bristen på läkare och bristen på 
sjuksköterskor och man måste se till att 
man har råd att bygga dessa dyra sjuk- 
vårdsanläggningar.

Nu kommer, så vitt jag har förstått, 
när det gäller undervisningssjukhusen, 
förhandlingar att ske liksom tidigare. 
När dessa förhandlingar är klara och 
utbyggnaden kommer igång, så att vi 
ser vart det bär hän, är tidpunkten den 
riktiga för ett ställningstagande i fråga 
om de ekonomiska angelägenheterna, 
om behov då föreligger av statligt stöd.

Det sägs från reservanthåll att re
servationen är mycket blygsam och inte 
innehåller några farligheter, och herr 
Axel Johannes Andersson har förklarat 
att jag är en dålig krigare, eftersom jag 
inte vill slåss utan bara vill vara försik
tig. Det har alltid stoltserats med i det
ta hus att statsutskottet äi försiktigt. Det 
skall vara försiktigt och inte ge sig in 
på vägar som man inte vet vart de 
leder. Jag erinrar mig livligt en replik 
som fälldes för en del år sedan i en eko
nomisk debatt av herr Ohlon, som då 
var herr Axel Johannes Anderssons 
gruppledare i kammaren. Han sade att 
man inte skall besluta om sådant som 
man inte vet vad det innebär. Nu vill 
jag inte påstå att jag är någon elev till 
herr Ohlon, men jag anser att den gång
en hade lian rätt.

Jag vidhåller, herr talman, yrkandet 
om bifall till utskottets förslag.

Herr ANDERSSON, AXEL JOHANNES, 
(fp) kort genmäle:

Herr talman! Det iir rätt egendomligt 
med herr Birger Andersson när det gäl-
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ler försiktigheten. Han säger att han 
iakttar den allra största försiktighet, 
men han säger också, att vad som nu är 
angeläget det är att vi i princip beslu
tar detta. Hur det blir med kostnaderna 
får bli en senare historia. Det tycker 
jag inte precis vittnar om någon större 
försiktighet, utan man bör nog vara 
angelägen om att, samtidigt som man 
beslutar sig för principen, veta vad det 
kostar att genomföra den. Nu är det så 
—■ det är väl den enkla sanningen i 
detta sammanhang — att de 200 miljo
ner kronor, som man räknar med skall 
investeras, skall delas på vissa regioner, 
men för dem som bor i Umeåregionen 
blir det ganska exakt dubbelt så dyrt att 
genomföra denna reform som det blir 
för dem som bor i de andra regionerna. 
Det är ingen romantik, utan det är den 
enkla och kalla sanningen, den vardag
liga sanningen.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s) kort 
genmäle:

Herr talman! Herr Axel Johannes An
dersson säger, att jag vill vara med om 
att besluta någonting som man inte vet 
vad det kostar, men jag vill inte vara 
med om att besluta vad som står i re
servationen. Det är väl emellertid så 
att om riksdagen godkänner principen 
om regionsjukvård blir det för vårt 
lands sjukvård i dess helhet billigare, 
och det anser jag vara förnuftigt. Vi 
vet att sjukvården förbilligas, och om 
det sedan tillkommer andra ting, får vi 
ta ställning till dem, när vi vet vad det 
är fråga om.

Herr statsrådet JOHANSSON:
Herr talman! Jag skulle egentligen 

inte lägga mig i denna växelsång, men 
det kanske finns anledning att uttala en 
tillfredsställelse över att utskottet i hu
vudfrågan har varit helt enigt om det 
riktiga i att godta denna plan för re
gionsjukvården. Det betyder att vi här 
lägger fast en ordning som kommer att 
erbjuda alla innebyggare i vårt land 
möjligheter till en högkvalificerad sjuk
vård utan alltför långa avstånd.

Men det är ju alldeles riktigt vad som 
här har sagts, att man, när man skulle 
fastställa regiongränserna, ställdes inför 
vissa svårigheter att få ett tillfredsstäl
lande befolkningsunderlag för respekti
ve regioner. Den norra regionen kom
mer av helt naturliga skäl att få mycket 
långa avstånd. Skulle man ha gått den 
vägen, att man hänvisat hela Norrland 
till Uppsala, hade avstånden blivit besvä
rande långa, framför allt för Norrbot
ten och Västerbotten. Men det här är 
inte enbart en kommunikationsfråga. 
Det är också fråga om organisationen för 
undervisning och forskning. Då det gäl
ler möjligheterna för våra norra lands
delar att få kvalificerad personal, i 
första hand läkare, har det visat sig fö
religga mycket stora svårigheter. Detta 
har gjort, att vi sagt oss, att man bör 
kunna eliminera en del av svårigheter
na, om man tillskapar ett undervisnings- 
institut i Norrland och på det sättet möj
liggör för människor från dessa trakter 
att få sin huvudsakliga utbildning inte 
allt för långt från hemorten och dess 
miljö. Det skulle bidraga till att göra det 
lättare för framtiden att inom de norr
ländska områdena rekrytera läkarperso- 
nalen, inte minst provinsialläkarna.

Det är från dessa utgångspunkter 
som statsmakterna har ett intresse av att 
undervisningssjukhuset i Umeå byggs ut 
så snabbt som man har tänkt sig. Om 
det vid denna utbyggnad kommer att vi
sa sig att ekonomiska svårigheter upp
står, får vi självfallet vara beredda att 
diskutera den saken. Men vi har inte i 
detta sammanhang i anslutning till re
gionplanen velat gå ifrån själva huvud
principen, som sammanfaller med prin
cipen för sjukvårdskostnadernas fördel
ning i största allmänhet, nämligen att de 
ligger på sjukvårdshuvudmännen.

Att vi har insett att vissa svårigheter 
kommer att uppstå, framgår också av 
den redovisning som vi har lämnat i 
propositionen liksom av det förhållan
det, att vi söker kontakt med Finland 
och Norge för att undersöka, om man 
kan bredda underlaget för Umeåsjuk- 
huset genom att erbjuda högkvalificerad 
sjukvård åt vissa delar av dessa våra
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grannländer. Beträffande frågan, i vil
ken omfattning detta kommer att accep
teras, kan för dagen inte sägas något 
annat än att man från finsk sida ställer 
sig mycket intresserad. Det är klart, att 
anslutning från Norge och Finland skul
le bidra till att i någon mån underlätta 
finansieringen av regionsjukhuset, även 
om vi inte tror att en sådan anslutning 
på något avgörande sätt kommer att lät
ta de ekonomiska svårigheterna för de 
huvudmän som kommer att svara för 
Umeåsjukhuset.

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Jag hade inte tänkt del

ta i debatten. Det är med anledning av 
några yttranden här som jag ber att få 
säga några ord. För att inte bli beskylld 
att komma med några romantiska påstå
enden skall jag be att få hålla mig till 
ett av de torraste bokverk som vi har 
här i landet nämligen Årsbok för Sveri
ges kommuner för år 1960.

Det har talats här om kostnader, och 
jag vill notera vad statsrådet sade senast, 
att skulle det visa sig att dessa kostna
der blir mycket ojämna, får vi fundera 
på saken. Jag hoppas att statsrådet sitter 
kvar på samma taburett, när denna sak 
kommer upp i ekonomiskt hänseende. 
Jag kan försäkra herr statsrådet att vi
— i varje fall vi på norrlandsbänkarna
— inte skall glömma detta yttrande. Det 
var ju förhoppningsfullt.

Men herr statsrådet får ursäkta oss att 
vi är litet skeptiska. Praktiskt taget un
der hela den tid som jag har suttit i den
na kammare, har det varit fråga om 
skatteutjämning för de norrländska kom
munerna, och jag vill fråga vad som 
bar hänt på det området under de se
naste 20—25 åren. Skulle man analysera 
utvecklingen noga, så tror jag att man 
skulle komma till det resultatet att en 
försämring inträtt i jämförelse med för
hållandena för låt oss säga 25 år sedan.

Om vi skall hålla oss till den bok jag 
nämnde, vad erfar vi då? Jo, för hela 
riket har vi ett skatteuttag för landskom
munerna på 14,89. Det finns jo eu hel 
del kommuner, ibland hela liinskommu-

ner, som ligger väsentligt under detta 
medeltal. I Skaraborgs län har man så
lunda 13,87, men vad betalar man i de 
norrländska länen för samma förmåner? 
I Västernorrlands län är siffran 16,59, i 
Jämtlands län 17,35, i Västerbottens län 
17,39 och i Norrbottens län 18,31. Det är 
alltså vad människorna däruppe får be
tala för i stort sett samma förmåner som 
människor som bor i andra landsdelar.

Jag vet, herr talman, att det är me
ningslöst att vänta sig att det skall bli 
någon ändring här. Jag har resignerat. 
F’ör någon timme sedan hade vi en kris- 
tendomsdebatt. Fn av huvudprinciper
na hos kristendomen är ju att man 
skall bära varandras bördor. Jag förfal
ler inte till någon sentimentalitet, det 
kan jag försäkra, men följer vi denna re
gel? Har vi gjort det nu under årtionde
nas lopp? Jag tror inte vi kan påstå det.

Herr Söderberg, som brukar vara gan
ska frisk i sina anföranden, inskränkte 
sig till att framhålla att här är det frå
ga om att landstingen skall åtaga sig en 
ny stor uppgift, en uppgift som vi i sak 
inte har några delade meningar om. Men 
när vi kommer in på det ekonomiska, 
nöjer sig herr Söderberg med att vörd
samt anhålla om att landstingen skall 
kunna ta obligationslån för att över hu
vud taget kunna effektuera vad riksda
gen rekommenderar. Är detta riktigt?

Jag inser att det inte är möjligt att få 
någon större förståelse för detta. Jag 
måste då tala om att jag för någon vec
ka sedan läste en bok om Sydafrika. 
Det var en ganska ingående skildring om 
hur det går till där nere. Det nämndes 
också att det fanns vita som var förstå
ende för urinvånarnas behov och krav 
o. s. v., men när saken fördes fram till 
vederbörande instanser, använde man 
ett ganska vanligt ord: Det där var sen
timentalitet! Utan alla jämförelser i (iv
rigt vill jag bara erinra om detta.

Om jag eller någon annan råkar vara 
född i mellersta Sverige, södra Sverige 
eller Norrbotten kan ju helt enkelt hem 
på en slum)). Men med de siffror som 
jag liiste upp ur den citerade boken är 
det ändå ett faktum, att de människor 
som bor där uppe är efter år får betala

5 Första kammarens protokoll 1960, Nr 27
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3—4 kronor mer per skattekrona för 
samma förmåner som landets invånare 
i övrigt. Det skulle vara intressant att 
från inrikesministerns sida få höra, om 
han ämnar göra någonting åt den saken. 
Ty vi måste se frågan i ett stort sam
manhang. I de siffror som jag nämnde 
här ingår ju landstingsskatten som en 
betydande del. Vi norrlänningar vill inte 
ha några förmåner på andras bekostnad, 
det kan jag försäkra, men vi vore tack
samma, om vi bleve jämställda med Sve
riges invånare i övrigt.

Herr talman, jag ber att få yrka bi
fall till reservationen.

Herr statsrådet JOHANSSON:
Herr talman! Jag undrar om inte herr 

Näsström med sitt inlägg vill provocera 
mig att på något sätt ställa ut en re
vers. Detta med utställande av rever
ser har ju påtalats tidigare. Det är gan
ska ömtåligt och jag tänker inte heller 
göra det. Jag vill bara erinra om att den 
problematik som herr Näsström tar upp, 
nämligen frågan om skatteutjämningen, 
har diskuterats tidigare. Den är nu över
flyttad till skatteutredningen. Den sit
tande skatteutredningen har enligt sina 
direktiv till uppgift att överväga och 
framlägga förslag i frågan. Sedan kan 
man naturligtvis vara optimistisk eller 
pessimistisk om det resultat som man 
kommer fram till, men frågan är som 
sagt under prövning.

Jag har i anslutning till landstings
förbundets kongress och diskussioner 
där om sjukvårdsfrågor som min per
sonliga mening velat ange, att vi måste 
söka komma fram till ett system med 
någon form av skatteutjämning. Jag ytt
rade också i går här i kammaren, att 
jag haft helt privata funderingar om att 
man kanske måste söka sig fram till ett 
skattesystem med en bättre överensstäm
melse mellan den statliga och den kom
munala skatten än som för närvarande 
är fallet. Men även om man kommer 
fram till en sådan ordning, uppnår man 
ändå inte det resultat man syftar till 
utan någon form av utjämning mellan 
olika landsdelar. Jag tror att skatteut-

jämningsfrågan måste bli en av de myc
ket stora frågorna under de närmaste 
åren, men att lösa dem i direkt anslut
ning till förevarande fråga är orimligt 
att tänka sig.

Jag har velat klart ange, att vi, med 
hänsyn till att vi har ett stort och ak
tivt intresse för att undervisningen 
byggs ut på ett tillfredsställande sätt 
också i den norra delen i vårt land, ock
så har ett intresse för att följa kostnads
fördelningen mellan olika landsdelar 
och att vi är beredda att medverka till 
att man söker åstadkomma någon form 
av utjämning, om det visar sig att det 
föreligger alltför stora skiljaktigheter.

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Jag tackar inrikesminis

tern för det anförande han nu har hål
lit. Men inrikesministern kanske också 
förstår, att när vi har väntat mycket 
länge på en skatteutjämning — det har 
gjorts en ansats under tiden, men den, 
ledde bara till en försämring -— så är 
vi litet skeptiska. Får jag nu bara stäl
la en enkel, vördsam fråga: När beräk
nar inrikesministern kunna lägga fram 
förslag till en skatteutjämning på detta 
område?

Herr statsrådet JOHANSSON:
Herr talman! Får jag bara konstatera 

att frågan är ställd till fel person. Jag 
finner mig inte vara berättigad att svara.

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Jag trodde att det fanns 

någon kommunikation mellan de olika 
departementen. Det finns det tydligen 
inte, och då ber jag om ursäkt för att 
jag kom med en sådan fråga.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, gjorde herr talmannen 
jämlikt därunder förekommande yrkan
den propositioner, först på bifall till vad 
utskottet i det nu ifrågavarande utlåtan
det hemställt samt vidare på bifall till 
utskottets hemställan med det tillägg till 
motiveringen, som förordats i den vid
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utlåtandet avgivna reservationen; och 
förklarade herr halmannen, sedan han 
upprepat propositionen på bifall till ut
skottets hemställan, sig anse denna pro
position vara med övervägande ja be
svarad.

Herr Sörlin begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 189, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, bifalles utskottets hem

ställan med det tillägg till motiveringen, 
som innefattas i den vid utlåtandet av
givna reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositionen 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-pro- 
positionen.

Då emellertid herr Sörlin begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering me
delst omröstningsapparat; och befunnos 
vid omröstningens slut rösterna hava 
utfallit sålunda:

Ja — 96;
Nej — 35.

Därjämte hade 4 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Vid förnyad föredragning av statsut
skottets utlåtande nr 190, i anledning av 
väckta motioner om utredning angånde 
luftfartsverkets ställning m. m., bifölls 
vad utskottet i detta utlåtande hemställt.

Ang. beskattningen av aktiebolags och 
ekonomisk förenings inkomst i vissa fall

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets 
betänkande nr 79, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till för

ordning med provisoriska bestämmelser 
om beskattningen av aktiebolags och eko
nomisk förenings inkomst i vissa fall 
jämte i ämnet väckta motioner.

I en den 29 april 1960 dagtecknad, till 
bevillningsutskottet hänvisad proposi
tion, nr 162, hade Kungl. Maj:t, under 
åberopande av propositionen bilagt ut
drag av statsrådsprotokollet över fi
nansärenden för samma dag, föreslagit 
riksdagen att antaga vid propositionen 
fogat förslag till förordning med provi
soriska bestämmelser om beskattningen 
av aktiebolags och ekonomisk förenings 
inkomst i vissa fall.

I propositionen hade framlagts för
slag dels om rätt för aktiebolag att vid 
taxeringen åtnjuta avdrag för utdelning 
å nyemissioner (1—8 §§ i förordnings- 
förslaget), dels om viss inskränkning av 
aktiebolags och ekonomiska föreningars 
frikallelse från skattskyldighet för ut
delningar från svenska aktiebolag och 
svenska ekonomiska föreningar (9—12 
§§ i förslaget). Den föreslagna lagstift
ningen var avsedd att vara tillfällig och 
gälla vid 1963—1973 års taxeringar. Till 
grund för förslaget låg en utredning av 
1960 års bolagsskattesakkunniga.

Förslaget om rätt till avdrag för utdel
ning å nyemissioner avsåg att underlät
ta aktiebolagens kapitalanskaffning. En
ligt förslaget skulle rätt till avdrag med
givas för utdelning å sådana aktier, för 
vilka inbetalning skedde under tiden 
den 1 juli 1961—den 31 december 1966 
i samband med bolags bildande eller 
vid ökning av aktiekapital. Avdraget ha
de föreslagits begränsat till fyra procent 
av det vid beskattningsårets utgång för 
de nya aktierna inbetalade kapitalet.

Förslaget om inskränkning av aktie
bolagens och de ekonomiska förening
arnas frikallande från skattskyldighet 
för utdelningar från svenska aktiebolag 
och svenska ekonomiska föreningar in
nebar, att bolag och föreningar, som 
dreve rörelse, jordbruk eller skogsbruk, 
skulle bliva skattskyldiga för utdelning 
å aktier och andelar, som anskaffats i 
kapitalplaceringssyfte.
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I 10 § hade föreslagits, att förvalt

ningsföretag, d. v. s. bolag eller för
eningar, vilkas verksamhet helt eller till 
väsentlig del bestode i förvaltning av 
annan fastighet, värdepapper eller annan 
därmed likartad lös egendom, skulle bli
va skattskyldiga för uppburen utdelning 
i den mån sammanlagda beloppet därav 
överstege den av bolaget för beskatt
ningsåret beslutade egna utdelningen. 
Den utdelningsinkomst, som utdelades 
vidare, vore således skattefri, under det 
att den utdelningsinkomst som fondera- 
des bleve beskattad.

Till utskottet hade hänvisats följande 
i anledning av propositionen väckta mo
tioner, nämligen

I) de likalydande motionerna 1:699, 
av herr Gustaf Henry Hansson m. fl., 
och II: 859, av herr Nilsson i Svalöv 
m. fl., vari hemställts, att riksdagen måt
te

1) antaga det vid propositionen nr 
162 fogade författningsförslaget i vad 
detsamma avsåge aktiebolags rätt till 
avdrag för viss utdelning med den änd
ringen, att avdragsrätten för utdelning 
å nyemissioner anknöts till inbetalningar 
under tiden den 1 april 1961—den 31 
december 1966,

2) avslå propositionen nr 162 i vad 
densamma avsåge införande av skatt
skyldighet för aktiebolag och ekonomis
ka föreningar för utdelningar i vissa 
fall, samt

II) de likalydande motionerna 1:700, 
av herr Per-Olof Hanson m. fl., och 
II: 860, av herr Kollberg m. fl., vari 
hemställts, att riksdagen vid behandling
en av Kungl. Maj:ts proposition nr 162 
måtte antaga de där avgivna förslagen 
till provisoriska bestämmelser i syfte 
att underlätta nyemission av aktier, med 
den ändringen, att ikraftträdandet fram
flyttades till den 1 april 1961, men av
slå propositionen i den del den inne
fattade införande av s. k. kedjebeskatt- 
ning av aktiebolagens vinster.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
betänkandet på åberopade grunder hem
ställt,

A) att riksdagen måtte, med förklaran
de att Kungl. Maj:ts förevarande proposi
tion nr 162 icke kunnat av riksdagen 
oförändrad bifallas, antaga det vid pro
positionen fogade förslaget till förord
ning med provisoriska bestämmelser om 
beskattningen av aktiebolags och ekono
misk förenings inkomst i vissa fall med 
de ändringar av 2, 7, 10 och 12 § §, som 
under punkten angivits;

B) att följande motioner, nämligen
1) de likalydande motionerna I: 699, 

av herr Gustaf Henry Hansson m. fl., 
och II: 859, av herr Nilsson i Svalöv 
in. fl.; samt

2) De likalydande motionerna I: 700, 
av herr Per-Olof Hanson m. fl., och 
II: 860, av herr Kollberg m. fl.,

måtte, i den mån de icke kunde an
ses besvarade genom vad utskottet i be
tänkandet anfört och hemställt, av riks
dagen lämnas utan åtgärd.

Enligt utskottets förslag skulle av
dragsrätten för utdelning å nyemissioner 
tillämpas från och med den 1 januari 
1961.

Den av utskottet förordade ändringen 
av 10 § innebar, att med förvaltnings
företag skulle förstås bolag och förening, 
vilkas verksamhet uteslutande eller så 
gott som uteslutande bestode i förvalt
ning av värdepapper eller annan där
med likartad lös egendom.

Reservationer hade avgivits
I) av herrar Hagberg, Spetz, Söder- 

quist, Torsten Mattsson, Nilsson i Sva
löv, Kollberg, Gustafson i Göteborg och 
Stiernstedt, vilka ansett, att utskottets 
yttrande bort hava den lydelse, reserva
tionen visade, samt att utskottet bort 
hemställa,

A) att riksdagen måtte, med förkla
rande att Kungl. Maj ds förevarande pro
position nr 162 icke kunnat av riksda
gen oförändrad bifallas samt i anled
ning av de likalydande motionerna 
I: 699, av herr Gustaf Henry Hansson 
m. fl., och II: 859, av herr Nilsson i Sva
löv m. fl., ävensom de likalydande mo
tionerna I: 700, av herr Per-Olof Han-
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Ang. beskattningen av aktiebolags och 
son in. fl., och II: 860, av licrr Kollberg 
in. fl., antaga i reservationen infört för
slag till förordning med provisoriska be
stämmelser om aktiebolags rätt till av
drag för viss utdelning;

B) att riksdagen måtte i skrivelse till 
Kungl. Maj :t framhålla, att den av Kungl. 
Maj:t under innevarande år tillsatta ut
redningen rörande de mindre företa
gens kapitalförsörjning borde påskynda 
sitt arbete, så att förslag i angivet syfte 
snarast kunde föreläggas riksdagen.

C) att följande motioner, nämligen
1) de likalydande motionerna 1:699, 

av herr Gustaf Henry Hansson in. fl., 
och 11:859, av herr Nilsson i Svalöv 
in. fl.; samt

2) de likalydande motionerna I: 700, 
av herr Per-Olof Hanson m. fl., och 
II: 860, av herr Kollberg m. fl.,
måtte, i den mån de icke kunde anses 
besvarade genom vad reservanterna an
fört och hemställt, av riksdagen lämnas 
utan åtgärd;

U) av herrar Sundin och Antonsson, 
vilka ansett, att utskottets yttrande bort 
i viss del hava den lydelse, som i denna 
reservation angivits, samt att utskottet 
bort under A hemställa, att riksdagen 
måtte, med förklarande att Kungl. Maj:ts 
förevarande proposition nr 162 icke 
kunnat av riksdagen oförändrad bifal
las, antaga det vid propositionen fogade 
förslaget till förordning med provisoris
ka bestämmelser om beskattningen av 
aktiebolags och ekonomisk förenings in
komst i vissa fall med de ändringar av 
2, 7 och 12 §§, som framginge av reser
vationen.

I herr Hagbergs in. fl. reservation hade 
reservanterna avstyrkt Kungl. Maj:ts för
slag om skattskyldighet i vissa fall för 
utdelningar (9—12 §§ i förordningsför- 
slagct).

Det förslag som framlagts i den av 
herrar Sundin och Antonsson avgivna 
reservationen skilde sig från utskottets 
förslag allenast därutinnan, att reservan
terna ej föreslagit ändring av 10 § i 
Kungl. Maj:ts förordningsförslag.

Herr SPETZ (fp):
Herr talman! Bevillningsutskottets nu 

föredragna betänkande nr 79 avser änd
rade beskattningsregler. Må det tillåtas 
mig, herr talman, att börja med att säga 
ett par personligt färgade ord om änd
ringar i skattereglerna över huvud ta
get!

Det är väl knappast något som mer 
eller mindre märkbart så ingriper i vårt 
dagliga liv som beskattningsreglerna. 
Näringslivet inrättar sig med hänsyn till 
dessa regler, och avtalen på lönemark- 
naden påverkas av deras utformning. 
Varje ändring i skattereglerna får där
för följdverkningar. När riksdagen där
för, i regel med bevillningsutskottets till
styrkan, årligen ändrar skattelagarna, 
väcker detta inte bara irritation bland 
de skattskyldiga, utan det betyder ock
så störningar i uppgjorda avtal, kalkyler 
och beräkningar. Självklart innebär var
je ändring i skattereglerna också en om
fördelning av skattebördan, ehuru detta 
kanske ofta märks betydligt mindre. I 
princip bör således enligt min mening 
bestående skatteregler inte ändras utan 
verkligt bärande skäl. Jag är, herr tal
man, medveten om att denna stånd
punkt kan betecknas som konservativ, 
kanske till och med reaktionär, men jag 
undrar om inte huvudparten av kam
marens ledamöter i alla fall vid närma
re eftertanke är ense med mig på denna 
punkt.

Här föreslås nu två ändringar i bo- 
lagsbeskattningen. Finansministern är 
angelägen att framhålla att förslagen 
måste ses som en enhet. Två gånger upp
repar han detta i propositionen, och 
utskottet är ett tjänstvilligt eko. Redan 
denna iver är ett bevis så gott som nå
got för att det rör sig om två av var
andra bett oberoende frågor. Fullmäk
tige i riksbanken med förre finansminis
tern Sköld som ordförande konstaterar 
också att sambandet mellan de sakkun
nigas tvenne förslag icke synes vara så
dant, att ett genomförande av det ena 
skulle hindra ett uppskov med det and
ra.

Beträffande det första av dessa båda 
förslag, »Om aktiebolags rätt till avdrag

ekonomisk förenings inkomst i vissa fall



70 Nr 27 Onsdagen den 30 november 1960

Ang. beskattningen av aktiebolags och ekonomisk förenings inkomst i vissa fall
för viss utdelning» är detta avsett att 
underlätta kapitalanskaffning för rörel
sebolag. Därom är nu utskottet enigt. 
Även om skälen för skattelättnad inte 
synes mig personligen alltför starka, 
bar jag inte velat motsätta mig ett tids
begränsat försök. I denna del är jag allt
så i sak ense med utskottet och yrkar 
bifall till den med I betecknade reserva
tionen, där det finns ett lagförslag som 
upptar 1—8 SS- De överensstämmer med 
utskottets förslag med undantag av en 
viss redaktionell ändring i 7 §.

Det andra förslaget »Om skattskyldig
het i vissa fall för utdelningar» innebär 
ett brytande av en skatteregel som med 
viss ändring 1951 har gällt sedan 1928. 
Nu gällande regel om dubbelbeskattning 
av bolagsvinst föreslås ersatt med en 
huvudregel om s. k. kedjebeskattning, 
varigenom en bolagsvinst kan komma 
att beskattas tre eller fyra gånger — 
teoretiskt egentligen hur många gånger 
som helst. Detta förslag finner exempel
vis riksskattenämnden vara principiellt 
så allvarligt att endast mycket starka 
skäl skulle motivera en ändring i gäl
lande lag. Liksom kammarrätten, som i 
sitt remissvar konstaterar att möjlighe
terna till missbruk av nu gällande reg
ler kan anses effektivt eliminerade, fin
ner riksskattenämnden att några sådana 
starka skäl eller några skäl över huvud 
taget icke påvisats. Detta säger alltså 
de två remissinstanser, som i dessa frå
gor får anses mest sakkunniga.

Det enda skäl finansministern anfört 
och som utskottet upprepar är fiskaliskt. 
Alldenstund det första förslaget om en 
lättnad i beskattningen för utdelning på 
nyemission av aktier kan medföra en 
viss skatteminskning, måste en motsva
rande skatteökning sökas på annat håll, 
och så fann man ingen annan väg än 
den föreslagna, .lag vill för kammarens 
ärade ledamöter påpeka att förslaget 
inte framkommit spontant — om jag 
får använda det ordet — ifrån de sak
kunnigas sida, utan på direkt beställning 
i direktiven för utredningen.

Är nu det fiskaliska skälet hållbart? 
Vi reservanter i reservation I kan inte 
finna att det är så. Vi har bl. a. stöd

av riksräkenskapsverket, som på sidan 
47 i propositionen yttrar, att det skat
tebortfall, som kan förutses som en följd 
av de föreslagna reglerna om skattefri
het för vissa utdelningar, icke är av 
den storleksordning att det bör utgöra 
hinder för att genomföra de föreslagna 
bestämmelserna, oavsett om motsvaran
de belopp inhämtas genom den samti
digt föreslagna skärpningen av bolags- 
beskattningen i visst annat avseende.

I reservationen har vi också under
strukit att det måste antagas, om det 
skall vara någon mening i lättnaden för 
nyemissioner av aktier, att ifrågavaran
de bolag i varje fall på något längre sikt 
måste framvisa vinster, som täcker inte 
bara utdelning på de gamla aktierna, 
utan också på de nyemitterade och där
med ger en högre skatt till staten. För
slaget blir med andra ord »självfinan
sierande». Något statsfinansiellt skäl för 
genomförandet av den ifrågasatta höj
ningen finns inte.

Skulle det dessutom bli så som ett 
flertal remissinstanser och bl. a. riks
skattenämnden anser, nämligen att den 
föreslagna lättnaden är så litet omfat
tande, att det starkt måste ifrågasättas 
om förslaget kan väntas få någon större 
effekt, då bortfaller varje skäl för änd
ring i regeln om dubbelbeskattning.

Härtill kommer en annan synpunkt, 
som jag skall sluta med, herr talman. 
Bolagsbeskattningen är redan nu ytterst 
komplicerad — jag hänvisar till sidorna 
7—13 i propositionen och vill anbe
falla dem till allvarlig genomläsning. 
.Särskilt genom förslaget om skattskyldig
het i vissa fall för utdelning enligt §§ 
9—12 i förslaget blir lagtexten än mer 
svårbegriplig. 1 själva verket blir det ett 
mycket invecklat system med regler och 
undantag utan fixa linjer eller klara be
grepp. Detta framgår med all önskvärd 
tydlighet av att utskottet ansett det nöd
vändigt att ändra såväl § 10 som § 12 i 
Kungl. Maj:ts förslag i denna del.

Kammarens ärade ledamöter kan ock
så nederst på sidan 31 i propositionen 
finna, att de sakkunniga framhåller att 
alltför stränga krav inte bör uppställas 
på viss sannolikhetsbevisning. Sanno-
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lighetsbevisning! Skall vi verkligen här 
i riksdagen medverka till en skattelag
stiftning som bygger på sannolikhets- 
bevisning?

Det värsta är att detta lappverk — 
uttrycket, herr talman, är inte mitt, 
utan det är länsstyrelsen i Göteborgs och 
Bohus län som har fällt det om detta 
lagförslag — måste medföra en rad åt
gärder från bolagens sida med ombild
ningar och omdisponeringar som icke 
är betingade av produktions- eller ra- 
tionaliseringsskäl, utan uteslutande sker 
i syfte att undandraga sig den skatte- 
skärpning som finansministern avser. 
Möjligheterna härtill måste bedömas som 
mycket goda! När utskottet i § 10 stru
kit ordet »annan fastighet», innebär det 
ingen garanti på den punkten.

Majoriteten inom centerpartigruppen 
inom bevillningsutskottet — en av le
damöterna bär anslutit sig till reserva
tion I — är kungligare än utskottet och 
har alltså föreslagit att propositionen 
skall genomföras helt oförändrad.

Denna principiellt djupt ingripande 
ändring i skattereglerna inbjuds nu 
riksdagen att biträda utan föregående 
vare sig rättslig eller ekonomisk utred
ning. Detta är häpnadsväckande. I vår 
reservation har vi också strukit under 
att riksdagen har och bör ha ett berätti
gat krav på att de förslag som fram- 
lägges är allsidigt utredda. Så har icke 
skett i denna fråga.

Herr talman! Jag hemställer om bifall 
till den vid utskottsbetänkande! fogade 
reservation nr 1.

I detta anförande instämde herrar 
Nils Hansson (fp), Söderquist (fp), Per- 
Olof Hanson (fp) och Sunne (fp).

Herr SUNDIN (ep):
Herr talman! När herr Spetz här för 

bara någon minut sedan sade, alt majo
riteten inom centerpartiet följer kung
ligheten i detta sammanhang, så vill jag 
påpeka att den omständigheten alls inte 
varit avgörande för vårt ställningstagan
de. Detta har skett med helt andra be- 
vekelsegrunder.

.lag skulle, herr talman, vilja instämma

i det som herr Spetz sade inledningsvis 
om olägenheterna med att man ändrar 
skatteförordningarna så ofta som man 
nu gör. Detta måste vara till åtskilligt 
men, inte minst för företagsamheten.

Detta ärende kommer helt naturligt att 
tas upp av den sittande skatteberedning- 
en, som i sinom tid kommer att lägga 
fram förslag i frågan. Det riktigaste skul
le väl då ha varit, att man låtit denna 
proposition vänta tills utredningen tagit 
ställning. Men nu har propositionen 
kommit på kammarens bord, och det bär 
också medfört att olika inställningar gi
vit sig till känna vid utskottets behand
ling, vilket även kommer fram i denna 
kammardebatt.

Om propositionens och utskottsutlå- 
tandets första del råder inga som helst 
delade meningar. En skattelättnad på 4 
procent av utdelningen på nyemissioner 
måste för företag som expanderar när 
det gäller produktionen, vare sig den är 
baserad på inhemsk konsumtion eller på 
export, hälsas med tillfredsställelse. Det
ta är så mycket mera behjärtansvärt när 
näringslivet nu måste planera för EFTA- 
marknaden och räkna med ett framtida 
utvecklingsskede, som siktar till ett lian- 
delsmässigt samarbete med Europa i 
dess helhet.

När det gäller propositionens andra 
del går uppfattningarna isär; jag vill 
tro att samtliga meningsriktningar där
vid är baserade på saklighet men med 
skilda inställningar till den här frågan. 
Med de synpunkter som jag här inled
ningsvis har fört fram om propositio
nens första del, nämligen att kapitalet 
i produktionen bör vara intensivt, är 
det svårt att förstå de meningsriktning
ar, som i fråga om propositionens andra 
del vill konservera ett dött — eller i 
varje fall mer eller mindre passivt — 
kapital. När man för fram den mening
en, att staten bär ger med den ena han
den och tar igen med den andra, inne
bär väl detta ett tänkande som i många 
avseenden är analogt med regeringens 
handlande. I denna fråga kan man väl 
betrakta den tesen både som en indirekt 
lögn och som eu liknande sanning. 
Skärpningen träffar cirka 25 miljoner
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kronor av aktieutdelningen, vilket får 
sina rätta proportioner om man vet att 
den totala nettoutdelningen rör sig om 
600 miljoner kronor. Verkligheten är väl, 
att man gjort skatten lägre men med 
större volym, detta med tanke på verk
ningarna av den 4-procentiga skattefri
heten när det gäller nyemissionen.

Svagheten med propositionen är för 
det första, att förslaget är provisoriskt, 
vilket för företagens handlande utgör 
en osäkerhetsfaktor. Till detta vill jag 
personligen anföra min förhoppning, att 
skatteberedningen i denna fråga i sitt 
tänkande och handlande har något av 
propositionens grundprinciper som rikt- 
ningsvisare. För det andra får man, när 
det gäller de enskilda aktieägarna som 
har sitt sparande i företag med över- 
skottskapital, väl hoppas att finansmi
nistern till nästa års riksdag kommer 
med förslag om sänkningar i utskift- 
ningsskatten.

När det sedan gäller skillnaden mel
lan utskottsmajoriteten och de reservan
ter, till antalet två, som jag företräder 
— i denna kammare helt naturligt vid 
en kommande omröstning förstärkta 
med herr finansministern — vill jag an
föra följande: Jag har redan berört en 
svaghet i propositionen, och jag vill 
understryka den än en gång, nämligen 
det missförhållandet som för företagen 
kommer att bli ett faktum i och med 
att lagförslaget är provisoriskt. Varken 
finansministern eller de sakkunniga har 
ansett skäl föreligga att särskilja lagen 
i vad det gäller förvaltningen av värde
papper och annan fastighet. I detta sam
manhang vill jag även ställa den frå
gan till utskottets ärade ordförande, om 
han vill medverka till vad jag här tidi
gare har talat om, nämligen en sänk
ning av utskiftningsskatten.

Till slut ytterligare ett påpekande som 
har sitt reella värde i detta samman
hang: banklagen förbjuder belåning av 
aktier i förvaltningsbolag.

Med, som jag hoppas, finansministerns 
stöd i en kommande omröstning ber jag 
att i den del det berör få yrka bifall 
till reservation II och i övrigt bifall 
till utskottets betänkande.

Herr HAGBERG (h):
Herr talman! Den föregående ärade 

talaren tog upp en erinran, vilken från 
många håll framförts mot det förslag, 
som vi nu har att ta ställning till. Herr 
Sundin påminde mycket riktigt därom, 
att man flerstädes ansett att vad som 
här föreslås egentligen inte innebär nå
got annat än att vad man ger med den 
ena handen, tar man tillbaka med den 
andra. Han sade för att karakterisera dy
lika uttalanden, att om det inte är en di
rekt lögn så är de i varje fall en indi
rekt sanning — hans ord kan väl tol
kas på det sättet.

Ja, sanningen vågar jag inte uttala mig 
om, men om dylika erinringar är obe
rättigade, så bör herr Sundin rikta sig 
mot utskottsmajoriteten, till vilken ju 
herr Sundin själv hör. Jag vet inte, om 
kammarens ärade ledamöter alla har 
observerat vad utskottsmajoriteten, allt
så inklusive herr Sundin själv, skrivit 
på sidan 10 i betänkandet. Där står: 
»Det är alltså icke fråga om att totalt 
sett göra lättnader eller skärpningar i 
bolagsbeskattningen.» Skatteuttaget från 
företagen skall bli detsamma oavsett vad 
som här föreslås, och det är således 
en omfördelning som åsyftas. Men det 
är ju just denna invändning, som rik
tas mot förslaget, nämligen att vad man 
ger med den ena handen tar man till
baka men den andra.

Propositionen är, såsom kammarens 
ärade ledamöter kanske har observerat, 
uppgjord efter en numera vedertagen 
modell, d. v. s. efter modellen att ge 
med den ena handen och ta tillbaka 
precis lika mycket med den andra. Till 
yttermera visso har vi nu bevillnings
utskottets majoritets egna ord på att 
det förhåller sig så, åtminstone i detta 
fall. Det kan vara värdefullt att ha detta 
fastslaget.

Herr Spetz gjorde i sitt anförande en 
del uttalanden angående de två avsnitt, 
i vilka det föreliggande förslaget är upp
delat. Jag kan helt associera mig med de 
synpunkter, som herr Spetz här fram
fört. Beträffande den första delen, som 
avser lättnader i beskattningen på ut
delningar å nyemitterade aktier, skul

[onomisk förenings inkomst i vissa fall
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le jag dock vilja göra ett litet tillägg; 
där är vi också lyckligtvis enhälliga in
om utskottet. Jag skulle bara i det sam
manhanget vilja framhålla, att försla
get sådant som det här är presenterat 
icke kan i nämnvärd grad underlätta de 
mindre företagens kapitalförsörjning. 
Det är därför i hög grad önskvärt att 
den i år tillsatta utredningen rörande 
de mindre företagens kapitalförsörjning 
påskyndar sitt arbete, så att förslag 
snarast kan föreläggas riksdagen.

Jag delar också, såsom jag nyss an
tytt, herr Spetz’ mening, när det gäller 
det andra avsnittet av det föreliggande 
förslaget, nämligen propån att återin
föra en kedjebeskattning, som riksda
gen redan 1928 ansåg borde avskaffas. 
På den punkten vill jag emellertid fram
föra ytterligare ett par reflexioner. In
nan jag går in på dessa reflexioner, vill 
jag bara fästa kammarledamöternas upp
märksamhet på de antydningar, som 
herr Spetz gjorde om den avvisande 
hållning, som praktiskt taget alla remiss
instanser intagit till förslaget. Det är, 
måste vi nog alla erkänna, mycket ovan
ligt att en så nedgörande kritik riktas 
mot ett sakkunnigförslag såsom här 
skett från framför allt två av remiss
instanserna, nämligen just de remissin
stanser som måste betraktas som de 
mest inflytelserika, objektiva och mest 
ansedda då det gäller att yttra sig om 
förslag av denna art, riksskattenämn
den och kammarrätten. Jag har ingen 
anledning att här komma med några 
citat från deras remissvar, utan jag 
nöjer mig med att hänvisa till vad herr 
Spetz därutinnan anfört.

Departementschefen säger på ett stäl
le i propositionen, att förslaget om ked- 
jebeskattningens återinförande är »ett 
led i en låt vara begränsad omfördel
ning av skattebördan från kapitalstarka 
stagnerande företag till nystartade och 
expanderande sådana.»

Jag kan inte finna att utskottsmajori- 
teten i sin skrivning har tagit upp denna 
egendomliga karakteristik av en viss del 
av niiringslivet, när man alltså talar om 
»kapitalstarka stagnerande företag». Den 
skrivningen har utskottsmajoriteten ute-

6 Första kammarens protokoll 1960. Nr 27

lämnat, vilket jag tror är välbetänkt 
handlat. Att såsom i propositionen har 
skett — låt vara indirekt -— sätta likhets
tecken mellan kapitalstarka och stagne
rande företag är väl i alla fall knappast 
befogat. Erfarenheten talar ett helt an
nat språk härvidlag.

För övrigt, herr talman, hur blir ett 
bolag i stånd att skaffa sig dessa pla- 
ceringsaktier som ju nu spelar så stor 
roll i denna diskussion? Jo, man blir 
i stånd därtill bl. a. genom att hålla 
tillbaka utdelningarna och undan för 
undan konsolidera företaget. En sådan 
politik i sparandets och konsolidering
ens tecken har vår skattelagstiftning se
dan många år tillbaka satt som sitt 
främsta riktmärke och hela tiden av
sett att främja. Man har också lyckats 
därmed i ingalunda obetydlig utsträck
ning. Såvitt jag förstår, måste det vara 
ett intresse inte bara för företagen själ
va och deras anställda, utan även för 
samhället, att en sådan politik i spa
randets och konsolideringens tecken kan 
fortsätta. Nu kommer man emellertid 
med förslag, som oundvikligen måste 
leda till att konsolideringsåtgärder av 
den här arten avsevärt kommer att 
försvåras, med de därav följande ogynn
samma verkningarna i de många hänse
enden, som jag har pekat på.

Att bolag och föreningar ställt ka
pital till andra företags förfogande, det 
har varit och är, mina damer och her
rar, av väsentlig betydelse för kapital
försörjningen. Såsom en rad remissin
stanser påpekat och som herr Spetz 
också har antytt, har utredningen inte 
beaktat de rättsliga och ekonomiska 
samband, som kedjebeskattningen även
tyrar. Jag skulle också vilja erinra om 
att en kedjebeskattning reellt -—• det är 
ganska intressant att göra detta klart 
för sig, ty den sidan av saken har man 
inte avhandlat vare sig i propositio
nen eller i utskottsmajoritetens utlåtan
de — innebär, precis som herr Spetz 
sade, att den fysiska personens inkomst 
av i bolaget investerat kapital kan kom
ma att heskattas i tre eller flera led, 
teoretiskt luir många gånger som helst. 
Det är iiven för fysiska personer den
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oundvikliga konsekvensen av en sådan 
här lagstiftning.

I propositionen liksom överraskande 
nog också i reservation nr II framhål- 
les, att det från materiell synpunkt är 
svårt att finna argument för att rörelse- 
idkare, aktiebolag och ekonomiska för
eningar, som köper aktier på börsen 
i kapitalplaceringssyfte, skall vara skat
tefria för denna utdelning. Här har re
dan erinrats om den nedgörande kritik, 
som framför allt kammarrätten och riks
skattenämnden riktat mot det resone
manget. Jag skall inte närmare uppe
hålla mig vid det, men jag får säga, 
att det är rätt modigt gjort av de två 
representanterna för centerpartiet att på 
detta sätt gå emot en mening som un
der sådana former har framförts dels av 
riksskattenämnden och dels av kammar
rätten.

Med återinförande av kedjebeskatt- 
ningen vill finansministern, såsom kam
marens ledamöter har funnit, skaffa 
statsverket kompensation för det in
komstbortfall som eventuellt kan väntas 
genom skattelindringen för de på in
vesterat kapital utdelade vinsterna. Men, 
ärade kammarledamöter, de tingen har 
ingenting med varandra att göra! Det 
i proposiotionen förda resonemanget är 
rent fiskalt, och det är, tycker jag i 
likhet med remissinstanserna, inte för
enligt med den städse av riksdagen vid
hållna principen om jämlikhet och rätt
visa vid beskattningen.

Är det för övrigt så alldeles säkert 
att något intäktsbortfall uppkommer? 
Det är en fråga som jag tror man har 
stor anledning att sysselsätta sig med, 
men den har man halkat förbi både i 
majoritetens utlåtande och i reservation 
nr II. Tvärtom tror jag man har an
ledning anta, att det inte kommer att 
inträffa något intäktsbortfall för stats
verket. Ett underlättande av nyemissio
nerna möjliggör naturligtvis — det lig
ger i sakens natur -— en ökad aktivitet 
och därmed också ökad skattekraft från 
de berörda företagens sida, och här
igenom kommer oundvikligen den före
slagna åtgärden att på längre sikt få ur 
statsfinansiell synpunkt en positiv effekt.

Alltså, herr talman: uppkommer ingen 
minskning i skatteintäkterna för det all
männa, så behövs inte heller någon 
kompensation, och då bortfaller hela 
det fiskala resonemanget i denna del.

Departementschefen har som sagt en
ligt min mening inte anfört några bä
rande principiella skäl för införande av 
kedjebeskattning som huvudregel — mo
tiveringen återfaller på rent fiskala syn
punkter. Eftersom —■ det har jag redan 
antytt — någon kompensation sanno
likt icke är erforderlig och avsikten en
ligt vad departementschefen har sagt 
och utskottsmajoriteten understrukit 
icke är att skaffa det allmänna ökade 
skatteinkomster, så tycker jag nog, att 
de fiskala synpunkterna inte utgör nå
got skäl att införa denna tvivelaktiga 
kedjebeskattning.

Så, herr talman, skulle jag gärna till 
detta ämne, som jag medger är en gans
ka svår och ganska tråkig materia, vil
ja knyta ett par reflexioner av mera 
allmän karaktär.

Vi har såsom kammarens ledamöter 
väl känner till i vårt land en långsamt 
stigande produktion men en snabb ök
ning av våra kostnader. Jag tycker, mina 
damer och herrar, att vi borde kunna 
vara överens om att det är ett eminent 
samhällsintresse att en ändring i dessa 
förhållanden kommer till stånd. En så
dan ändring förutsätter dock bland an
nat åtgärder på företagsbeskattningens 
område, som skapar möjligheter för 
ökad självfinansiering. En ökad självfi
nansiering utgör ju — det begriper var 
och en — en av grunderna för fortsatt 
rationalisering och utbyggnad.

För att vi skall få en ändring till stånd 
i förhållandet mellan produktionstakt 
och kostnadsökning krävs emellertid 
också —• och det är ganska viktigt -— 
en ändrad inställning från de maktha
vandes sida i fråga om kreditmarknads
politiken, kort sagt en liberalisering av 
kapitalmarknaden.

Samtidigt som propositionen kommer 
med de förslag, som vi nu diskuterar —• 
och som verkar försvårande för själv
finansieringen, man kanske kan säga 
diskriminerande på företagssparandet
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— kommer företagens förmåga till själv
finansiering att minska även av andra 
orsaker; det skall vi inte glömma. ATP:s 
införande utgör ju härvidlag en faktor 
av betydelse. Möjligheterna att låna 
pengar ur egna pensionsstiftelser —- den 
upplåningen anses för närvarande be
löpa sig till cirka 7 miljarder; det finns 
åtskilliga företagare i denna kammare 
som väl känner till dessa frågor —- kom
mer bl. a. genom ATP:s införande att 
beskäras kraftigt. Yi får också hålla i 
minnet de skärpningar i avskrivnings- 
och lagervärderingsreglerna, som på se
nare tid genomförts och som naturligt
vis i sin mån försämrar företagens möj
ligheter till självfinansiering.

Dessa fakta och omständigheter har 
diskuterats livligt under senare tid, och 
jag föreställer mig, att det är mot bak
grunden av dem, man på sistone i ini
tierade kretsar, om jag får använda den 
beteckningen, tycks under observerade 
former ha kommit fram till den åsikten, 
att finansminisern på litet längre sikt 
helt enkelt blir tvungen att överväga en 
ändring av bolagsbeskattningen; med 
uttrycket initierade kretsar avser jag 
icke näringslivet. Huruvida fog finns för 
dylika förmodanden, därom vågar jag 
inte ha någon mening.

Skulle emellertid lindringar övervägas 
inom finansdepartementet, så har man 
olika vägar att välja mellan, det ligger 
i sakens natur. En väg, som nyligen för
ordats, vore att oförändrat beskatta de 
vinstmedel, vilka fonderas i företagen, 
med 40 procent och utdelningsdelen 
med 30 procent; vi har ju i dessa dagar 
sett förslag till en sådan differentiering 
i tidningarna.

Inom parentes sagt rör det sig inte 
om någon nyhet. Under de ganska många 
år vi haft dubbelbeskattningen här i lan
det — den är någonting helt annat än 
kedjebeskattningen — har den framträtt 
i ganska skiftande former, något som 
framgår av propositionen, om man lä
ser den med tillbörlig uppmärksamhet. 
Sålunda bar tidvis den fonderade vins
ten beskattats hårdare än den utdelade. 
Och jag skulle vilja tillägga, att en så
dan differentierad metod numera tilläm

pas bl. a. i Väst-Tyskland och i Eng
land; skatten på utdelningsmedel är i 
England bara en fjärdedel av skatten på 
fonderade medel.

Det mest rationella vore måhända — 
jag vågar inte säga mer än måhända —■ 
att helt och hållet slopa dubbelbeskatt
ningen på aktiebolagens inkomster, så 
som förhållandena på företagsbeskatt
ningens område utvecklat sig; jag har för 
egen del i all anspråkslöshet vid ett par 
tidigare tillfällen fört fram den tanken 
här i kammaren. Enligt nu gällande reg
ler beskattas — alla känner till saken 
men jag tycker inte det är ut vägen att 
erinra om den —- aktiebolags och eko
nomiska föreningars vinster två gånger, 
nämligen dels hos bolagen och förening
arna, dels hos aktieägarna eller med
lemmarna, då vinstmedlen utdelas till 
dessa. Jag föreställer mig att kammarens 
ledamöter observerade, att frågan om 
bolagsbeskattningen och dubbelbeskatt
ningen ånyo diskuterades vid Arosmäs- 
san i Västerås härom dagen. En av ta
larna vid mässan förmenade att de stats- 
finansiella konsekvenerna av en sådan 
reform — alltså inte ett slopande av bo
lagsbeskattningen, såsom man på sina 
håll i tidningarna förmodade, utan ett 
slopande av dubbelbeskattningen — i 
själva verket skulle bli obetydliga sam
tidigt som företagens konkurrenskraft 
och expansionsförmåga skulle öka. Det 
är nog inte alldeles omöjligt, herr tal
man, att den talaren kan ha rätt i sin 
uppfattning. Hur som helst så förestäl
ler jag mig att den Hedborgska kommit
tén skall närmare undersöka den saken, 
och dess betänkande torde avvaktas med 
synnerligen stort intresse, icke minst in
om näringslivet.

Till allra sist bara ett ord om vår kre
ditmarknad, även om den bar diskute
rats så många gånger, att det praktiskt 
taget är omöjligt att komma med någon
ting nytt. Det prioritetstänkande som de 
senaste åren präglat svensk kreditmark
nadspolitik har enligt min bestämda me
ning näppeligen varit lyckligt. Självfal
let måste man avviiga behoven på kredit
marknaden — den saken har nyligen 
påpekats och är alldeles klar —- men av
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vägningen måste bil mer balanserad och 
rättvis än nu. Det sätt, varpå riksskatte
nämnden i sitt remissyttrande karakte
riserar förhållandena på kapitalmarkna
den, är onekligen ytterst intressant och 
betecknande. Jag vet inte, om kamma
rens alla ärade ledamöter har oberve- 
rat nämndens uttalande — det finns myc
ket ordentligt återgivet i propositionen 
—- att »näringslivet, bortsett från kraft
företagen, sedan flera år vägrats tillträ
de till obligationsmarknaden». Vi måste 
alla säga oss, att det är ovanligt, att ett 
svenskt ämbetsverk använder en dylik 
formulering i ett remissvar. Det måste 
vara allvarliga överväganden, som leder 
till ett så markerat ståndpunktstagande.

Jag har här påpekat — och de fram
gick också av det anförande som hölls 
av den ärade talare som kom närmast 
före mig ■— att det finns två reservatio
ner knutna till detta bevillningsutskot
tets betänkande. Bakom reservation nr I 
står utskottets folkpartister och höger
män samt en representant för center
partiet. Bakom reservation nr II står 
centerpartiets två återstående utskotts- 
ledamöter. Med beklagande nödgas jag 
konstatera att det inte gått att ernå bor
gerlig enhet i en ur principiell synpunkt 
dock ingalunda betydelselös fråga som 
den, vilken vi här har framför oss.

Herr talman! Med hänvisning till vad 
jag tillåtit mig anföra hemställer jag om 
bifall till reservation nr I.

Häri instämde herr Nilsson, Yngve, 
(h).

Herr ERICSSON, JOHN, (s):
Herr talman! Herrar Spetz och Hag

berg har kritiserat det föreliggande för
slaget och enligt mitt sätt att se kanske 
dramatiserat litet i onödan, var och en 
efter sitt temperament.

Herr Spetz var rädd för att han skul
le bli betraktad som konservativ när han 
utalade den mennigen, att man bör akta 
sig för att ändra skattelagarna. Då kan
ske han i första hand syftade på före- 
tagsbeskatningen, där en ändring skulle 
rubba så många ting. Jag tycker i och 
för sig att man inte behöver bli beskylld

för att vara konservativ, om man fram
för ett sådant önskemål. Nu är det ju 
att märka att det förslag, som vi nu be
handlar, avser en ändring, beträffande 
vilken man mycket väl, som jag ser det, 
skulle kunna diskutera, huruvida den 
var absolut nödvändig att lägga fram 
nu. Men herr Spetz observerar väl att 
det inte föreligger något avslagsyrkande 
när det gäller lättnaderna — annars ha
de det gått bra att genomföra den ord
ningen, att vi avslår hela propositionen. 
I stället är nu situationen den, att man 
från folkparti- och högerhåll säger, att 
man där gärna tar emot lättnader men 
inte vill ha något att göra med sådant 
som man kan betrakta som skärpningar. 
Även sådana ändringar som avser lätt
nader i fråga om företagsbeskattningen 
vållar ju olägenheter när det gäller kal
kyler och liknande.

Nu kan man ju resonera som så, att 
vi uppfattar all skattelättnad som ett po
sitivt inslag, som vi alltid med tacksam
het tar emot. Men även om vi kritiserar 
vårt skattesystem i allmänhet och säger, 
att det innebär en mycket hård belast
ning på exempelvis företagen, måste vi 
nog — om vi innerst inne skall hålla 
oss till sanningen — erkänna att även 
företagen i någon mån måste bidra med 
skatter till det allmänna. Jag kanske blir 
ensidig, men jag har tidigare hävdat att 
det svenska skattesystem, som vi har när 
det gäller vår företagsbeskattning, har 
fungerat bra. Om så inte hade varit fal
let, hade vi inte haft möjligheter att få 
bevittna den utomordentliga expansion 
som skett inom svenskt näringsliv.

Under hela den tid som vi brukar be
teckna som efterkrigstiden har ju inte 
—- såsom herr Hagberg ville göra gäl
lande — utvecklingen gått i den rikt
ningen, att produktionen har ökat myc
ket långsamt och alla kostnader stigit 
mycket snabbt. I varje fall kan vi väl 
erkänna, att produktiviteten såvitt gäl
ler bakomliggande tid har varit tillfreds
ställande, i varje fall relativt tillfreds
ställande. Våra kostnadsstegringar, om 
vi ser på det svenska näringslivet i stort, 
har inte heller varit starkare än andra 
länders, och det bästa beviset härför är
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att vi har kunnat hålla oss i konkurren
sen på världsmarknaden. Såvitt gäller 
den tid, som man bär erfarenhetsmäs
sigt stöder sig på, är det väl riktigare 
att säga, att det under dessa 15 efter- 
krigsår har gått ganska bra. Om man så 
har ett skattesystem, som fått till effekt 
att praktiskt taget alla investeringar in
om den svenska industrien har kunnat 
finansieras genom framtagna reserver, 
är ju inte heller det något dåligt resul
tat. Visst skulle vi önska att vi hade 
bättre tillgång på kapital, som det he
ter, men vi utnyttjar ju ändå alla våra 
resurser på åtskilliga av näringslivets 
områden, och det är väl en situation 
som vi i allmänhet är nöjda med. Vi kan 
väl alla vara överens om önskemålet att 
snabbare än som nu sker få fram ännu 
effektivare företag, men det är ju önske
mål som det här är fråga om.

När det nu gäller den detalj i det stora 
sammanhanget, som propositionen av
ser, säger finansministern att han tyc
ker att det vore ändamålsenligt att un
derlätta för kapitalfattiga företag att 
verkställa nyemissioner. Med nuvaran
de skattelagstiftning blir det för dyrt, 
ocli därför vill han tillåta ett avdrag på 
4 procent av utdelningen. Han har väl 
därvid också tagit hänsyn till en annan 
omständighet: om nyemissionerna ökar, 
så ökar materialet på aktiemarknaden, 
och då kan efterfrågan på aktier bättre 
tillgodoses. Därigenom kan väl i någon 
mån kurserna på aktier hindras från att 
stiga alltför högt.

Så långt anser alla parter att det var 
elt bra förslag. Sedan har meningarna 
delat sig i fråga om den s. k. kompen
sationen. Herr Hagberg vände sig emot 
finansministerns karakteristik av vissa 
företag då lian talar om »kapitalstarka, 
stagnerande företag». Därmed åsyftas 
väl sådana företag, vilkas ursprungliga 
verksamhet har gått så bra att de kun
nat samla stora dolda reserver, som pla
cerats i aktier. Det finns företag av det 
slaget, som bär större inkomster av des
sa placcringsaktier än av den rörelse de 
driver. Det har vi sett exempel på. Nu 
är det ju så, att sådana företag inte be
höver låna några pengar, utan det är de

expanderande företagen som vill ha 
friskt kapital, och det är dessa soin har 
behov av nyemissioner som enligt det 
här förslaget nu skall underlättas.

När det gäller den del av propositio
nen, som avser en skärpning av nuva
rande beskattning, har man sagt att här 
följs kedjebeskattningens princip. Det 
kan vara riktigt att kedjebeskattning fö
rekommer här. Men såsom herr Sundin 
sade kommer lagen för närvarande en
dast att få den verkan att ungefär 3 pro
cent av hela det belopp som delas ut på 
aktier drabbas av skärpningen. Det blir 
inte ens de 25 miljoner, som herr Sun
din talade om, ty vissa företag får sä
kert dispens, företag med betydande ak
tieinnehav, och därför drabbas inte ens 
25 miljoner kronor.

Herr Hagberg sade liksom även herr 
Spetz att dessa båda saker inte hörde 
ihop. För att godkänna den första de
len av propositionen behöver man inte 
bestämma sig också för den andra. Nej, 
helt naturligt inte. Men när herr Hag
berg talade om att det var rent fiska- 
liska synpunkter som lett finansminis
tern fram till hans ställningstagande, 
måste vi väl ändå säga att en finansmi
nister ofta tvingas att anlägga fiskaliska 
synpunkter. Han är nödsakad att anläg
ga sådana på nästan varje fråga som 
behandlas, eftersom han måste ta hän
syn till de samlade intäkterna.

Såsom här framhållits av herr Hag
berg har utskottet delat sig på två linjer. 
Majoriteten är ense om allt väsentligt i 
propositionen, men så har vi en mino
ritet som avstyrker den ena halvan av 
förslaget, d. v. s. skärpningen av be
skattningen på placeringsaktier. Dess
utom har centerpartiet i den senare frå
gan gått på propositionens linje oför
ändrad. Det är klart att jag inte skall 
varna någon för att sluta upp kring 
Kungl. Maj:ts förslag. Det är ju tack
nämligt att centerpartiet gjort det och 
om det kommer att göra det också fram
deles.

Jag tycker emellertid att utskot
tets förslag i detta avseende är bättre. 
Centerpartiet har i utskottet accepterat 
resonemanget att man för att möjliggöra
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den föreslagna lättnaden får gå med på 
en skärpning, som dock endast drabbar 
företag som kan bära en sådan belast
ning. Men man måste väl vara intresse
rad av att lagstiftningen får en sådan ut
formning att den blir effektiv. Herr 
Spetz, som jag högaktar och vars åsikt 
jag i det fallet respekterar, säger att det 
inte blir möjligt att genomföra lagstift
ningen på den punkten. Ärade kammar
ledamöter, det innebär att de skatteju- 
rister, som står till förfogande för före
tagen, är så finurliga att den föreslagna 
skärpningen aldrig kommer att leda till 
en ökad uttagning av skatt. Utskottsma- 
joriteten har nog haft den uppfattningen 
att propositionen på den här punkten 
inte var så bra skriven, och vi har där
för försökt täppa till luckan. Jag har 
den uppfattningen att om rörelsebolag 
har något att vinna på att ombildas till 
förvaltningsbolag och detta kan ske utan 
särskilda kostnader, så kommer det att 
företas sådana ombildningar. Man har 
ju rätt att begagna alla lagliga medel för 
att undgå skatt. Kostar en ombildning 
ingenting kommer många företag att be
gagna sig av den möjligheten. Enligt ut
skottets förslag får ett bolag väga kost
naderna för en ombildning till förvalt
ningsbolag mot de fördelar som denna 
ger genom att bolaget då slipper undan 
den här skatten.

Såsom propositionen är skriven hade 
det gått alldeles för lätt att komma ifrån 
skatten genom en ombildning, och detta 
har utskottets majoritet försökt sätta 
stopp för.

Vi har gjort ett par andra småänd- 
ringar i propositionen. Vi har haft mo
tioner, där det yrkats på en ändring av 
tidpunkten för lagens ikraftträdande. 
Motionärerna har yrkat på en framflytt- 
ning från 1 juli till april månad. Ut
skottet har sagt att det är mera prak
tiskt att ändra till 1 januari 1961. Där
vidlag har sålunda utskottet gått längre 
än vad motionärerna har yrkat på.

Vi har vidare ändrat i fråga om ut
ländska bolags dotterbolag i Sverige. 
Propositionen gick på den linjen, att 
dessa bolag inte skulle bli delaktiga av 
lättnaden för nyemissioner, men vi har

funnit att det ur beskattningssynpunkt 
inte finns någonting som talar för att 
de skulle stå utanför. Det är nämligen 
så att om dessa svenska dotterbolag till 
utländska bolag behöver kapital, kan 
de få behovet täckt genom moderbola
get. Har moderbolaget lånat ut pengar 
till dotterbolag i Sverige, har det svens
ka bolaget avdragsrätt för räntekost
naderna, vilket blir så att säga dyrare 
för statskassan. Om man nu ger bolagen 
möjlighet till ökning av det egna aktie
kapitalet — lättnaden blir då 4 procent 
— minskar behovet att låna hos moder
bolaget. Det kan alltså inte verka på 
något sätt ofördelaktigt ur skattesyn- 
punkt — jag betonar det —• att på den 
punkten ändra Kungl. Maj:ts förslag.

Det har talats om vad det här lagför
slaget egentligen kommer att betyda. 
Jag skulle vilja uttrycka saken så, att 
vi vet tämligen väl vad skärpningen av 
skattereglerna när det gäller placerings- 
aktierna kommer att ge — i bästa fall, 
får jag väl säga med tanke på herr 
Spetz’ inlägg. Det kan bli högst 10 miljo
ner i statskassan. Men vad lättnaden 
kan bli är helt beroende på den omfatt
ning nyemissionerna får. Åtskilliga in
stanser säger, att initialeffekten av den 
bär lagstiftningen blir betydande. Vi 
bar nyemissioner i år på ungefär 90 
miljoner kronor under tre kvartal. Se
dan det här förslaget blev känt — det 
framlades ju på försommaren — är det 
klart att många har väntat för att kom
ma i den kategori som får avdrag. Man 
kan alltså räkna med cn rätt betydande 
effekt. Skall jag tippa — jag brukar 
inte göra det — skulle jag tro att för
slaget statsfinansiellt innebär ett bort
fall av intäkter och alltså en betydande 
lättnad för näringslivet som helhet. Jag 
vet ingenting om detta, jag bara tror att 
lagen kommer att verka på det sättet.

Herr Sundin ställde till mig frågan, 
om jag är villig att medverka till en lag
stiftning som skulle innebära att ut- 
skiftningsskatten skulle sänkas. Det är 
alldeles för tidigt, herr Sundin, att här 
ta ställning till frågor om företagsbe
skattningen, eftersom vi sitter i en kom
mitté, där vi får stångas med dessa
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frågor framöver. Jag tror emellertid att 
man skall fara varligt fram — nu är jag 
på herr Spetz’ linje igen — man skall 
inte göra omkastningar för snabbt. Jag 
kan inte tänka mig att man kan göra 
som det antyds på åtskilliga håll, näm
ligen radikalt rasera bolagsbeskattning- 
en. Nog blir det ändringar i skattereg
lerna framöver, det kan vi vara överty
gade om, men jag ser situationen för 
dagen så, att ingenting speciellt har in
träffat som motiverar en forcering av 
de utredningar som pågår om vår före
tagsbeskattning.

De önskemål som har framförts av re
presentanter för näringslivet är väl be
gripliga. De förändringar som har skett 
beträffande kapitalförsörjningen hänför 
sig till möjligheten att samla ihop pen
sionsfonder, och det torde väl vara rätt, 
som herr Hagberg säger, att nu dispo
nerar näringslivet över sådana fond
medel på ungefär 7 miljarder. Men de 
fonderna kommer inte att gå ut på en 
gång, utan de kommer att användas 
under en följd av år. Det har ju kommit 
nya möjligheter till företagens förfo
gande under senare år; jag vill bara er
inra om vad som hänt innevarande års 
sommar och höst i fråga om investe
ringsfonderna. Det är ju ingenting an
nat än vinstmedel som har satts undan 
efter det erbjudande som riksdagen gjor
de under vårsessionen. Det kom en första 
tranch på 570 miljoner och sedan yt
terligare en på 200 miljoner, vilket just 
inte tyder på att vi befinner oss i ett 
akut krisläge för näringslivets vidkom
mande.

Jag har sålunda så pass mycket opti
mism kvar att jag tror att vi skall be
grunda de här tingen. Det är klart att 
läget på kapitalmarknaden inte är det 
bästa i världen, men om vi kunde få 
det bättre så är vi öppna för alla för
slag. Vi kommer emellertid inte ifrån 
att statens inkomster måste skaffas fram 
på det ena eller andra sättet. Som det 
nu iir kommer av den direkta beskatt
ningen ungefär en fjärdedel från juri
diska personer och tre fjärdedelar från 
fysiska personer. Om vi mera avsevärt 
rubbar relationerna, får vi inte bara

ändra företagsbeskattningen, utan då blir 
det andra delar av vår skattelagstiftning 
som får följa med.

Herr talman! Jag ser inte det förelig
gande förslaget såsom mera långtgåen
de. Jag har inte fattat det så att vi 
här beträder en ny principiell linje i 
fråga om företagsbeskattningen, utan det 
är ett önskemål som man har velat 
tillgodose när det gäller att underlätta 
kapitalförsörjningen för bolagen genom 
nyemissioner.

Skall man nå detta mål, får man vis
serligen bryta en princip, men verk
ningarna av att så sker är mycket be
gränsade, och de är överblickbara. Se
dan vill jag beklaga, att utskottet ej 
kunnat bli ense om sitt förslag. Herr 
talmannen vet att bevillningsutskottet 
har vissa besvärligheter, med påföljd 
att det ofta blir så att vi delar på oss. 
Denna gång har vi i varje fall sluppit 
lottning genom att våra vänner center
partisterna hjälpt oss till majoritet.

Herr talman! Jag yrkar bifall till ut
skottets hemställan.

Herr SUNDIN (ep) kort genmäle:
Herr talman! Den allra senaste artig

heten, som utskottets ordförande här 
serverade, vill jag knyta an till en tidi
gare reflexion, där han var inne på 
ungefär samma tema, nämligen att det 
var att hälsa med tillfredsställelse om 
någon eller några från centerpartiet 
även i fortsättningen skulle följa de för
slag, som lades fram från regeringens 
sida. Till detta vill jag säga att vi inom 
det parti jag företräder är beredda att 
samarbeta med partier, vars ställnings
taganden och idéer i vissa frågor när
mar sig våra.

Herr talman! När det sedan gäller 
herr Hagbergs avslutning, där han frå
gade hur det skulle vara möjligt att tän
ka sig eu borgerlig samling sedan man 
fått de två avfällingarna från borgerlig
heten i bevillningsutskottet, vill jag ba
ra fråga herr Hagberg: Är det meningen 
att detta skall användas som en tid
ningsrubrik efter den här debatten? Jag 
har genom vad jag sagt om detta till
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herr Ericsson i Kinna i sak besvarat 
även herr Hagbergs frågeställning.

Jag har, herr talman, som jag tidigare 
deklarerat, ansett det nödvändigt att det 
samlade kapital, som här helt naturligt 
skall stå till företagens tjänst, i båda fal
len skall vara intensivt. Jag utvecklade 
detta på så sätt att jag med tillfredsstäl
lelse hälsar den första delen, som ger 
dessa möjligheter. Men om man anam
mar ett sådant tänkande, så anser jag 
det även logiskt och riktigt att man i 
fråga om den andra delen har samma 
uppfattning, nämligen att vi på detta 
område inte är betjänta av ett passivt 
kapital. Men den större marknad, som 
håller på att öppnas, är det ännu mer 
nödvändigt än tidigare att de samlade 
resurserna inte är passiva utan inten
siva. Det är ur dessa synpunkter som vi 
har intagit vår ställning.

Allra sist vill jag, herr talman, om jag 
nu får försöka att skilja mig från den 
här talarstolen med en liknande artighet 
som den vilken utskottets ärade ordfö
rande serverade, hoppas att han i denna 
fråga frångår den skärpning, som han 
med sina kamrater företräder, och i 
stället blir lika konungslig som vi två 
reservanter och alltså följer oss i denna 
fråga.

Herr ERICSSON, JOHN, (s) kort gen
mäle :

Herr talman! Det sista herr Sundin 
sade skulle jag ha kunnat gå med på, om 
förslaget hade varit i sak bättre. När 
bevillningsutskottet har föreslagit en 
ändring i Kungl. Maj:ts proposition är 
det helt naturligt därför att vi anser att 
förslaget därigenom sakligt sett blir rik
tigare och förnuftigare.

Min fråga till herr Sundin var: Hur 
kan herr Sundin försvara en ordning 
som innebär att man lockar företag till 
omfattande ombildningar, när man vill 
ha skatt på dessa ombildningar? Om 
högern och folkpartiet säger, att det är 
en onödig skärpning, som man inte bör 
godtaga, så kan jag förstå dem. Men 
herr Sundin har ju erkänt att det kan 
vara berättigat att man i dessa fall be

talar en skatt. Då måste man ju göra 
vad man kan för att företagen efter en 
sådan här ombildning inte skall kunna 
smita ifrån skatten.

Herr SUNDIN (ep) kort genmäle:
Herr talman! Skillnaden mellan ut- 

skottsordförandens och mitt ställnings
tagande är i sak följande: Vi har tidi
gare poängterat att detta är ett provi
sorium, och till det vill jag lägga, att jag 
inte hyser samma misstroende till före
tagsamheten i vad det gäller denna del, 
som utskottsmajoriteten tycks göra.

Herr ERICSSON, JOHN, (s) kort gen
mäle:

Herr talman! Det är inte fråga om 
misstroende eller inte. Jag poängterade, 
att man har rättighet att använda alla 
lagliga möjligheter att undgå skatt. Det 
är bara fråga om, hur vi utformar la
garna. Om vi har för avsikt att söka få 
in dessa pengar på placeringsaktiernas 
utdelning, bör vi göra lagstiftningen så 
effektiv som möjligt.

Det kan, herr Sundin, förekomma 
olycksfall i arbetet även i kanslihuset, 
och det har i detta fall förekommit ett 
sådant. Det är därför utskottsmajorite
ten föreslagit denna skärpning.

Herr SPETZ (fp):
Herr talman! Det har numera blivit så, 

att vi inom bevillningsutskottet kanske 
bemöter varandra på ett hövligare sätt 
än för ett tiotal år sedan — i varje fall 
i denna kammare. Jag ber att få tacka 
för de vackra ord som nyss sades om 
mig!

Sedan skulle jag vilja säga några ord 
till herr Sundin, som hade fastnat på 
de här 25 miljonerna i utdelning, som 
alltså skulle ge en skatt på 12 miljoner. 
I det fallet tror jag, att herr Ericsson 
är betydligt mera realistisk. För min del 
tror jag inte att det blir ens 10 miljoner, 
och det sade jag redan tidigare.

Herr Sundin talade här om ett »dött 
kapital». Låt oss tänka på det ett ögon
blick, herr talman!



Onsdagen den 30 november 1960 Nr 27 81

Ang. beskattningen av aktiebolags och ekonomisk förenings inkomst i vissa fall
Vad betyder det att en del aktiebolag 

ligger med s. k. portföljaktier? Jo, det 
betyder helt enkelt att det kapital, som 
de betalade när de köpte aktierna, håller 
på och arbetar. Vad skulle ske, om 
företagen skulle sälja hela sin aktieport
följ? Hur stor den är vet jag inte, men 
med utgångspunkt från 25 miljoner i ut
delningar kan man räkna med att port
följen har ett värde av 400 eller 500 mil
joner kronor. Om dessa aktier skulle för
säljas, kan man då vänta sig, att de sum
mor som flyttas över från köpare till 
säljare skulle bli mera effektiva? De 
stagnerade bolagen — som de kallades 
— med denna aktieportfölj skulle i stäl
let få pengar. Skulle bolagen låna ut 
dessa pengar till andra bolag, eller vad 
menar man? Är det inte snarare att 
förvänta, att dessa »stagnerade» bolag 
kommer att använda pengarna för utgif
ter, som är avdragsgilla men onödiga, 
eller kommer att använda dem för utdel
ning? Det kan de göra utan att betala 
skatt, därför att de redan har fått in 
pengarna. Bör man sträva efter att höja 
utdelningarna, att öka kapitalflykten 
från bolagen till fysiska personer? Jag 
tror inte det.

Sedan skulle jag vilja säga något om 
skattebortfallet på dessa nyemissioner. 
Jag undrar, om man tänkt igenom den 
saken riktigt. Genom nyemission av ak
tier minskar man inte den gamla aktie
stocken. De gamla aktieägarna kommer 
att kräva samma utdelning även i fort
sättningen, och de som äger de nyemit
terade aktierna kommer också att krä
va utdelning. Det betyder, att bolagen 
måste visa fram en sammanlagt större 
vinst, och vi får en ökad inkomst för 
staten.

Det var detta jag försökte slå fast i 
mitt förra anförande. Det är inte fråga 
om en skatteminskning, när ett bolag 
ger ut en nyemission, vare sig det är 
ett nytt eller ett gammalt bolag. Det 
året kan det väl inte bli någon minsk
ning i skattebördan, om man inte tror 
att nyemission av aktier skulle medföra 
en sänkning av vinsten, vilket det inte 
finns någon anledning att tro. Men ef
ter något år eller några år kommer des

sa nyemitterade aktier att ge vinst, så 
att det kan bli utdelning på dem. Det 
är först då som rätten till avdrag med 
4 procent av aktiernas belopp blir aktu
ellt. Men då blir det vinst på de gamla 
aktierna och vinst ockå på de nya, och 
det måste bli en större inkomst för sta
ten. Talet om att det skall bli en minsk
ning av statsinkomsterna är i varje fall 
högeligen överdrivet.

Vilka är nu köpare av dessa nyemit
terade aktier? Jo, det är väl förmodligen 
i största utsträckning de gamla aktie
ägarna. Jag vet inte om ASEA planerar 
någon nyemission, men om ASEA skulle 
göra en sådan, är det väl i första hand 
de nuvarande aktieägarna i ASEA som 
vill skaffa sig ytterligare aktier där. 
Varifrån tar de då pengarna? Jo, uppen
barligen genom att sälja obligationer el
ler andra aktier eller genom att ta av 
sina sparmedel. Man skapar inte kapital 
genom att göra en del köpetransaktioner 
på börsen. Kapital skapas i företagen, 
inte någon annanstans. Därför finns det 
all anledning att vara varsam när det 
gäller företagen. Enligt min uppfattning 
innebär den senare delen av denna lag
stiftning det som kommer till uttryck i 
det gamla ordspråket: »Viel Geschrei 
wenig Wolle.»

Herr ERIKSSON, EINAR, (s)):
Herr talman! Jag delar nog herr Hag

bergs i Malmö uppfattning om att den
na proposition innehåller så mycken 
tung och teknisk materia att en diskus
sion omkring den kan bli rätt ointres
sant. Jag skall emellertid inte röra mig 
så mycket med de rent tekniska frågor
na i förslaget. Jag skall däremot knyta 
några synpunkter till de rent allmänna 
bedömanden som gjorts från denna ta
larstol.

Herr Spetz framhöll att man bör vara 
synnerligen aktsam när det gäller att 
förslå och verkställa förändringar i 
skattelagstiftningen, dels med hänsyn till 
medborgarna som har att göra upp sina 
deklarationer, dels och inte minst med 
hänsyn till de skattemyndigheter som se
dan liar att tolka skattelagarna. Jag kan
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i stor utsträckning dela herr Spetz’ upp
fattning på denna punkt, men jag skulle 
vilja att herr Spetz missionerade litet 
bland dem som är så oändligt ivriga att 
föreslå förändringar i skattelagstiftning
en. Herr Spetz vet med sin mångåriga 
erfarenhet i bevillningsutskottet att vi 
varje år sköljs över av en flodvåg av mo
tioner med yrkanden om alla typer av 
ändringar i våra skattelagar, och ibland 
har också herr Spetz befunnit sig bland 
motionärerna. Men bevillningsutskottet 
har ju som tradition, höll jag på att 
säga, att slå ihjäl alla sådana yrkan
den och på det sättet fördärvar vi inte 
lagarna just i den mening som herr 
Spetz här antydde.

Herr Hagberg gjorde en rent allmän 
reflexion att det bär gäller att, med hän
syn till de hårdnande konkurrensförhål
landena för företagslivet och den sti
gande kostnadsutvecklingen som vi har 
på marknaden, mildra företagsbeskatt
ningen för att därigenom öka företagens 
möjligheter till självfinansiering av in
vesteringar. Om man tar upp denna frå
ga till en framtidsbedömning, ligger det 
naturligtvis mycket i själva resonemang
et som sådant, men om man skall be
döma företagsbeskattningen som den har 
verkat, måste man väl att döma av de 
praktiska erfarenheter som vunnits än
då medge att vår företagsbeskattning i 
jämförelse med andra länders är tämli
gen liberal. Jag förstår inte varför det 
är nödvändigt att varje gång vi diskute
rar frågan om företagsbeskattningen all
tid anföra just dessa synpunkter? Är det 
inte litet för stor ensidighet i bedöm
ningen? Kan man ändå inte någon gång 
kosta på sig det erkännandet att vi här i 
landet har en företagsbeskattning som i 
många avseenden är gynnsam i jämfö
relse med andra länders.

Bevillningsutskottet hade nöjet att ti
digt i våras vara gäster hos två storföre
tag i Göteborg, nämligen AB Volvo och 
SKF. Där fick vi en ganska ingående re
dogörelse för dessa företags framtida 
planer när det gäller utbyggnader — det 
gäller betydande utbyggnader framför 
allt för Volvoföretagets vidkommande — 
och vi samtliga blev där glatt överras

kade över att företagen kunde räkna med 
att praktiskt taget kunna självfinansiera 
hela denna nyinvestering. Det gav åt
minstone mig den bestämda intrycket att 
vi i det här huset ändock har försökt få 
fram en företagsbeskattning som är 
gynnsam. Att det går att göra den gynn
sammare — därom råder naturligtvis 
ingen tvekan.

Nyligen har också publicerats en dok
torsavhandling som gäller vårt skatte- 
sytem i jämförelse med andra europeiska 
länders, och vederbörande doktorand 
kom till den slutsatsen att den svenska 
företagsbeskattningen är synnerligen li
beral i jämförelse med övriga länders. 
Jag tycker att man ändå kan kosta på 
sig att göra ett sådant erkännande och 
inte varje gång skall söka bibringa män
niskor den uppfattningen att det finns 
en hälft här i riksdagen som i sin »före- 
tagsfientlighet» bara försöker att vältra 
stenar i vägen för företagsamheten, när 
ändå de praktiska erfarenheterna ger 
ett helt motsatt utslag.

Sedan vill jag, herr talman, säga att 
man ofta i dessa debatter använder ut
trycket »fiskala intressen». Jag måste i 
likhet med bevillningsutskottets ärade 
ordförande fråga om det är i propagan
distisk mening som detta uttryck alltid 
begagnas, ty varje form av skatteinkoms
ter till samhället är ju av fiskalisk na
tur. Jag kan aldrig tänka mig att de som 
använder detta uttryck menar att vi skul
le kunna avstå från varje form av fiska- 
litet här i landet, om vi skall bedriva 
en samhällsverksamhet. Jag anser att 
själva uttrycket bör användas med stör
re urskiljning i våra skatteresonemang.

Med detta, herr talman, ber jag att få 
ansluta mig till det yrkande som är 
framställt av herr John Ericsson.

Herr HAGBERG (h):
Herr talman! Den senaste ärade tala

ren använde i slutet av sitt anförande 
en argumentering som är intressant och 
som jag gärna skulle vilja ta fasta på. 
Han gjorde gällande att det inte var rätt 
att ständigt utpeka den ena hälften av 
denna församling som företagsfientlig



Onsdagen den 30 november 1960 Nr 27 83

Ang. beskattningen av aktiebolags och ekonomisk förenings inkomst i vissa fall
och den andra hälften som företagsvän- 
lig. Det tycker jag inte heller att det är, 
och jag tror nog, att jag personligen ald
rig har gjort det. Man är förmodligen, 
låt oss säga på socialdemokratiskt håll 
lika övertygad som vi andra om nöd
vändigheten av ett blomstrande närings
liv i vårt land, icke minst med hänsyn 
till den svenska arbetarklassens möjlig
heter att höja sin standard. Där behö
ver sålunda inte i och för sig råda nå
gon meningsskiljaktighet. Men vad som 
skiljer oss åt är att vi på vår kant nog 
anser att man — om jag får använda ut
trycket — på den socialdemokratiska 
sidan har hängivit sig åt ett slags över
tro på näringslivets möjligheter att kun
na klara sig oavsett de bördor som man 
lägger på det. Det kommer till synes i 
många olika sammanhang. En dylik upp
fattning är i och för sig naturligtvis 
smickrande för ledningen av det sven
ska näringslivet — det är alldeles givet 
— men det är inte säkert att denna upp
fattning kan vara berättigad i det långa 
loppet. Herr Eriksson i Uppsala liksom 
bevillningsutskottets ordförande frågade 
för en stund sedan: Är det inte så att vi 
har klarat oss utmärkt? Har inte vårt 
näringsliv klarat konkurrensen med ut
landet på ett förträffligt sätt hittills? 
frågade herr Ericsson i Kinna. Jo, det 
har vi gjort — lyckligtvis för oss alla 
ocii inte minst för de i företagen an
ställda. Den allmänna standardhöjning
en är en avspegling av detta förhållan
de.

Det är sålunda riktigt, att vi har kla
rat oss hittills. Herr Ericsson i Kinna 
känner väl till, att vi har en produk
tionsökning. Men det beklagliga är ju att 
lönsamheten minskar. Det vet herr 
Ericsson lika bra som jag. Det är där, 
den stora risken hotar. Vad tjänar det 
till att vi kan sälja ut våra varor i värl
den i allt större utsträckning, om vi inte 
kan göra det med förtjänst? Då är det ju 
ingen glädje med det hela.

Herr Ericsson, bevillningsutskottets 
ärade ordförande, är helt visst informe
rad om den uppmärksammade utred
ning som nyligen verkställts beträffan
de lönsamheten inom 14 storföretag här

i landet. Denna undersökning som pub
licerades för någon tid sedan visade, att 
lönsamheten hos dessa 14 storföretag — 
alla exportföretag — har sjunkit med 50 
procent under de fyra senaste åren. Jag 
anser, att detta är ett ganska allvarligt 
konstaterande, som det inte är ur vägen 
att framföra i detta sammanhang.

Nu fällde bevillningsutskottets ordfö
rande ungefär följande yttrande, som 
jag antecknade. Även företagen måste i 
någon mån bidra med skatter till det all
männa. Herr Ericsson i Kinna tar nog 
inte illa upp om jag karakteriserar det
ta yttrande som ett rent retoriskt påstå
ende. Det är klart att företagen måste 
göra det, och det gör de i betydande ut
sträckning enligt den svenska principen 
om skatt efter bärkraft. Vad herr Erics
son tog upp är självklart, och hans ytt
rande får, som sagt, betraktas som ett 
retoriskt yttrande.

Men låt oss ta ett konkret sifferexem
pel för att visa hur den här saken i själ
va verket ligger till. Exemplet har of
fentliggjorts i dagarna — några har 
kanske sett det, men det kan inte vara 
olämpligt att här erinra om det. Om man 
utgår från en bolagsskatt på 50 procent 
och en marginalskatt för aktieägarna av 
60 procent, vilket är tämligen realistiskt 
beräknat, så finner man att skatten på 
ett företag, som har en vinst på en mil
jon kronor, blir 0,5 miljoner. Om resten 
delas ut går 0,3 miljoner till skatt, me
dan 0,2 miljoner kronor stannar hos ak
tieägarna. Vad är resultatet? Jo, det all
männas totala skatteinkomst i detta fall 
blir 0,8 miljoner kronor. Man får ju sä
ga att det inte är alltför anspråkslösa bi
drag som företagsamheten på detta sätt 
ställer till förfogande för det allmänna.

Gentemot vad jag anförde om fiskala 
synpunkter framhöll bevillningsutskot
tets ordförande att det är självklart att 
en finansminister måste anlägga fiskala 
synpunkter. Det är alldeles givet. Det 
finns ingen finansminister, oavsett var 
han politiskt hör hemma, som inte mås
te anlägga fiskala synpunkter. Men en 
finansminister strävar väl alltid efter 
att undvika kollision mellan fiskala och 
rättsliga synpunkter. Vi uppehåller här
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i landet och här i riksdagen med nästan 
skrupulös omsikt principen om likfor
mighet och rättvisa vid beskattningen. 
Men man har på många håll bland ton
givande remissinstanser ifrågasatt om 
den principen är vidmakthållen i detta 
sammanhang.

Nu tror jag, som jag tidigare sagt, in
te, att det här blir fråga om något in- 
täktsbortfall, men, om så till äventyrs 
skulle bli fallet får väl finansministern 
—• därest det är erforderligt — täcka 
inkomstbortfallet över budgeten i van
lig ordning i stället för att på olika sätt 
beskatta precis likadana bolag. Det är 
det, frågan närmast gäller.

Till slut bara en erinran till herr Sun- 
din. Han försökte energiskt värja sig 
mot de älskvärdheter som bevillningsut
skottets ordförande på förekommen an
ledning serverade honom. Jag kan för
stå, att herr Sundin lade i dagen en stor 
energi. Det kan ju inte vara så behagligt 
att få ta emot alla dessa älskvärdheter i 
det här sammanhanget. Men om man 
försätter sig i en sådan situation som 
herr Sundin gjorde, så måste man ta 
den risken. Och vad speciellt herr 
Ericsson beträffar så är ju hans stora 
hobby — som alla vet — att odla ro
sor. De blommor, som han skickade 
över till herr Sundin är utmärkta exem
pel på hur långt han hunnit i sin hobby.

Jag kan inte finna, att i varje fall den 
del av debatten, som hittills har ägt rum, 
har varit av den beskaffenheten, att den 
rubbar vår uppfattning. Herr Sundin an
tydde, att man i centerpartiet var av 
den meningen, som han gjorde sig till 
talesman för. Det är väl så som han har 
givit till känna, och det skulle betyda, 
att vår vän herr Mattsson skulle fram
stå som en kringskuren kung i det här 
sammanhanget. Huruvida så är fallet, 
vet jag inte, men det kommer väl att av
slöja sig i den votering, som så småning
om skall äga rum.

Herr ERICSSON, JOHN, (s):
Herr talman! Herr Spetz’ försök att 

bedriva elementär undervisning i natio
nalekonomi kan jag följa med i långa 
stycken, men det är ju ändå så beträf

fande placeringsaktierna, herr Spetz, att 
med det skattesystem som vi nu har 
kommer köparna av dessa aktier att få 
två olika utgångslägen. I det ena fallet 
får vederbörande enskilde köpare beräk
na att betala skatt på den utdelning han 
får. I det andra fallet köper bolaget ak
tier, låt oss säga på fondbörsen, och 
slipper ifrån att betala någon skatt för 
utdelningen på de aktierna. Detta i sin 
tur leder ju till att bolaget kan nöja 
sig med en lägre utdelningsprocent, dvs. 
betala mer för aktien än vad en enskild 
person är beredd att göra. Det är i var
je fall ett förhållande där det inte finns 
någon jämställdhet för närvarande.

Vi är väl alla överens om hur kapi
talbildningen går till. Det mest lysande 
exemplet har vi i de dolda reserver som 
finns inom det svenska näringslivet. Det 
är en verklig kapitalbildning som går 
vägen över avsättningar av olika slag 
av uppnådda vinstresultat, vilka sedan 
i sin tur förvandlas till investeringar i 
olika slag av nyttigheter, och därigenom 
ökas effektiviteten.

Till herr Hagberg skall jag i all kort
het säga att vi kanske har olika syn på 
det svenska näringslivets förutsättning
ar. Jag har inte här i riksdagen kunnat 
finna att man bör bedöma dessa förut
sättningar så ogynnsamt som man gör 
ifrån vissa ledamöters sida i kammaren 
varje gång vi diskuterar skattefrågor — 
det är ju då dessa synpunkter kommer 
fram.

När man i ett exempel som nyligen 
förs fram säger att staten inte skulle 
förlora så värst mycket på att ta bort 
hela företagsbeskattningen, då utgår 
man ifrån — och det är i och för sig in
tressant, om det är så •— att den för
delning aktierna har på ägarna är så
dan att marginalskatten på deras utdel
ningar är 60 procent. Men det finns fler 
och fler medborgare som sparar och kö
per ett och annat papper men som inte 
är så lyckliga att de kommer upp i en 
marginalskatt av 60 procent, emedan de
ras inkomster inte är så höga. Detta 
måste man ta hänsyn till i matematiken 
när man vill påstå att det inte skulle 
bli något skattebortfall.
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Till sist vill jag, herr talman, ännu 

en gång erinra om att även det svenska 
skattesystemet nu lagts i stöpsleven. Det 
är mycket manstarka kommittéer som 
skall försöka penetrera detta spörsmål. 
Jag vill upprepa, att kan man få för
nuftigare regler än dem vi nu har, så 
att vi kan förena samhällsintresset med 
näringslivets intressen, då är det klart 
att vi skall bedöma förslagen i positiv 
anda.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, yttrade herr talmannen, att med 
anledning av de därunder förekomna 
yrkandena propositioner komme att 
framställas särskilt angående vardera 
punkten av utskottets i det nu föreva
rande betänkandet gjorda hemställan 
samt att därvid i fråga om punkten A 
särskilda propositioner komme att göras 
dels beträffande utskottets hemställan 
utom såvitt avsåge 10 § i det i punkten 
behandlade förordningsförslaget, dels 
ock, om anledning därtill gåves, röran
de utskottets hemställan såvitt gällde 
nämnda paragraf.

Med avseende på utskottets hemstäl
lan utom såvitt gällde 10 § i förord
ningsförslaget, fortsatte herr talmannen, 
hade yrkats dels bifall till vad utskottet 
härutinnan hemställt, dels ock att kam
maren skulle antaga det förslag, som 
innefattades i den av herr Hagberg 
in. fl. vid betänkandet avgivna, med I 
betecknade reservationen i förevarande 
del. (Herr talmannen påpekade, att det 
i reservationen II framställda yrkandet 
i denna del överensstämde med utskot
tets hemställan.)

Därefter gjorde herr talmannen pro
positioner enligt berörda yrkanden och 
förklarade sig finna propositionen på 
bifall till utskottets hemställan i denna 
del vara med övervägande ja besvarad.

Herr Spetz begärde votering, i anled
ning varav uppsattes samt efter given 
varsel upplästes och godkändes en om- 
röstningsproposition av följande lydelse:

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 
79 punkten A, utom i vad avser 10 §

i det i punkten behandlade förordnings
förslaget, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Hagberg m. fl. 
vid betänkandet avgivna, med I beteck
nade reservationen i förevarande del.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositionen 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-propo- 
sitionen.

Då emellertid herr Spetz begärde röst
räkning, verkställdes nu votering me
delst omröstningsapparat; och befunnos 
vid omröstningens slut rösterna hava ut
fallit sålunda:

Ja — 77;
Nej — 54.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Beträffande utskottets hemställan i 
punkten A såvitt avsåge 10 § i det i 
punkten behandlade förordningsförsla
get, anförde nu herr talmannen, hade 
yrkats dels bifall till vad utskottet här
utinnan hemställt, dels ock att kamma
ren skulle antaga det förslag, som inne
fattades i den av herrar Sundin och An- 
tonsson vid betänkandet avgivna, med 
II betecknade reservationen i förevaran
de del.

Sedermera gjorde herr talmannen pro
positioner enligt dessa båda yrkanden 
och förklarade sig anse propositionen 
på bifall till utskottets hemställan i den
na del vara med övervägande ja besva
rad.

Herr Sundin begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 79 
punkten A, såvitt gäller 10 § i det i
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punkten behandlade förordningsförsla- 
get, röstar

Jaj
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herrar Siindin och 
Antonsson vid betänkandet avgivna, med 
II betecknade reservationen i föreva
rande del.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes omröstning
en genom uppresning; och befanns där
vid, att flertalet röstade för ja-propo- 
sitionen.

Slutligen gjordes enligt de angående 
utskottets hemställan i punkten B fram
komna yrkandena propositioner, först 
på bifall till vad utskottet hemställt samt 
vidare på antagande av det förslag, som 
innefattades i punkterna B och C i den 
av herr Hagberg m. fl. vid betänkandet 
avgivna, med I betecknade reservatio
nen; och förklarades den förra propo
sitionen, som upprepades, vara med 
övervägande ja besvarad.

Ang. beskattning av ränta å svenska sta
tens sparobligationer

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets 
betänkande nr 84, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till för
ordning angående beskattning av ränta 
å svenska statens sparobligationer.

I en den 14 oktober 1960 dagtecknad, 
till bevillningsutskottet hänvisad propo
sition, nr 169, hade Kungl. Maj:t före
slagit riksdagen att antaga vid proposi
tionen fogat förslag till förordning an
gående beskattning av ränta å svenska 
statens sparobligationer.

Ifrågavarande förordningsförslag ha
de framlagts i anslutning till ett nytt 
sparobligationslån.

Utskottet hade i det nu föredragna 
betänkandet hemställt, att riksdagen 
måtte, med bifall till Kungl. Maj:ts före
varande proposition nr 169, antaga det

vid propositionen fogade förslaget till 
förordning angående beskattning av 
ränta å svenska statens sparobligationer.

Herr HANSON, PER-OLOF, (fp):
Herr talman! Det förefaller kanske 

överflödigt att säga någonting på den 
här punkten, men en randanmärkning 
skulle jag ändå vilja göra med anledning 
av det förevarande ärendet.

Vi skall ju fatta ett beslut som inne
bär en viss skattelindring för avkast
ningen av sparobligationerna. Jag skall 
inte kritisera den saken — jag ämnar 
stödja detta förslag — men jag vill 
fästa kammarens uppmärksamhet på att 
man i den reklam för sparobligations- 
lånet som har pågått i åtskilliga veckor 
under hösten har använt detta beslut, 
som ännu inte är fattat, såsom ett för- 
säljningsargument. Man har visserligen 
inte sagt att det skall bli så som det 
har föreslagits, men man har talat om 
saken i sådana ordalag att man otvivel
aktigt har givit intrycket att det är fullt 
säkert att riksdagen kommer att fatta 
ett sådant beslut och att allmänheten 
kan köpa obligationerna under den för
utsättningen.

Detta är naturligtvis ingen stor sak, 
men det är givetvis inte riktigt korrekt 
att på detta sätt föregripa riksdagens 
beskattningsrätt. Det hela har betydelse 
på så sätt att det i någon mån illustre
rar den grad av improvisation som präg
lar skattepolitiken här i landet. Skall 
man använda sådana här argument för 
att få sälja statliga obligationer, tycker 
jag man bör planera på så lång sikt, 
att man inte i förväg binder riksdagens 
kamrar. Ty, ärade kammarledamöter, 
hur skulle det vara om vi i dag skulle 
komma på idén att gå emot Kungl. Maj:ts 
förslag? Då skulle ju alla de goda med
borgare som nu har placerat pengar i 
sparobligationerna känna sig lurade och 
tycka att det har använts en egendomlig 
försäljningspolitik, som de inte skulle 
behöva acceptera. Det tycker jag de 
skulle ha rätt i. Nu händer det väl 
ingenting, utan vi kommer under stor 
och rörande enighet att godta det före
liggande förslaget.
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Nu har man, såsom jag sade, uttryckt 

sig mycket försiktigt och inte bestämt 
sagt att denna proposition skall gå ige
nom, utan man har tagit det listigare. 
Om man hade varit mera oförsiktig och 
direkt lovat någonting, skulle det ha 
varit en sak som egentligen bort grans
kas av herr Elmgren och de övriga i 
riksdagens konstitutionsutskott, men så 
långt behöver det nu inte gå.

Herr talman! Med dessa ord vill jag 
tillönska ärendet fortsatt framgång.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i förevarande betän
kande hemställt.

Vid förnyad föredragning av första 
lagutskottets utlåtande nr 39, i anled
ning av dels Kungl Maj:ts proposition 
med förslag till varumärkeslag m. m., 
dels ock i ämnet väckta motioner, bifölls 
vad utskottet i detta utlåtande hemställt.

Vid ånyo skedd föredragning av andra 
lagutskottets utlåtande nr 66, i anled
ning av väckt motion angående lagstift
ning om ökad insyn och verklig med
bestämmanderätt för de anställda i stat
liga företag, bifölls vad utskottet i detta 
utlåtande hemställt.

Anmäldes första lagutskottets förslag 
till riksdagens skrivelse, nr 372, till Ko
nungen i anledning av Kungl. Maj:ts pro
position med förslag till varumärkeslag 
m. m.

Skrivelseförslaget godkändes under 
förutsättning att utskottets hemställan i 
utlåtande nr 39 bifölles även av andra 
kammaren.

Upplästes följande till kammaren in
komna ansökning:

Till riksdagens första kammare
För fullgörande av uppdraget som de

legat vid Unescos generalkonferens i Pa
ris anhåller jag härmed om ledighet från

riksdagsarbetet fr. o. m. den 6 december 
t. o. m. den 15 december.

Stockholm den 30 november 1960
Ruth Hamrin-Thorell

Den begärda ledigheten beviljades.

Interpellation ang. den psykiska barna- 
och ungdomsvården

Herr PALME (s) erhöll på begäran or
det och anförde:

Herr talman! Under den senaste tiden 
har — i anslutning till vissa aktuella 
och djupt beklagliga händelser — dis
kussionen blossat upp om inriktningen 
och omfattningen av den psykiska bar
na- och ungdomsvården. Till de spörs
mål, som sålunda diskuterats hör bland 
annat utbildningen av medicinsk och 
psykologisk personal på detta område, 
utbyggnaden av lämpliga institutioner 
för att lämna vård till psykiskt skadade 
barn, jämte arbetsförhållanden och ar
betsmetodik vid nu existerande institu
tioner på detta område.

Det kan visserligen hävdas att det 
måhända icke är det bästa tillfället att 
i en av förklarliga skäl starkt inflam
merad atmosfär diskutera dessa frågor. 
Å andra sidan framstår vid ett sådant 
tillfälle behovet av en saklig upplys
ning med särskild styrka.

Med anledning härav får jag anhålla 
om första kammarens tillstånd att till 
herr statsrådet och chefen för social
departementet få ställa följande fråga:

Är herr statsrådet beredd att för kam
maren lämna en redogörelse för den 
psykiska barna- och ungdomsvårdens 
utbyggnad jämte hithörande spörsmål?

På gjord proposition medgav kam
maren, att ifrågavarande spörsmål finge 
framställas.

Herr TALMANNEN yttrade: 
Beträffande nästa arbetsplenum, vil

ket hålles onsdagen den 7 december med
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början kl. 10.00, vill jag nämna föl
jande:

Såvitt kan bedömas kommer nu på fre
dag att bordläggas ej mindre än 29 ut
skottsutlåtanden. Reservationer finns 
anmälda vid 12 av dessa utlåtanden. Fle
ra av ärendena kan väntas föranleda 
längre debatter. Det synes därför bli 
nödvändigt att nästa onsdag hålla kvälls
plenum, och kanske kan man tillägga att

det kan befaras att det blir långt kvälls
plenum.

Justerades protokollsutdrag för denna 
dag, varefter kammarens sammanträde 
avslutades kl. 15.40.

In fidem 
K.-G. Lindelöw

Stockholm 1960. Kungl. Boktryckeriet P. A. Norstedt & Söner
601829


